
امیر بهمنی – شهردار هشتگرد

آگهی مزایده عمومی 
واگذاری به صورت اجاره غرفه تجاری واقع در پارک دانشجو 

مرحله اول
شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد مجوز شماره 21/798/ش مورخ 1398/4/23 شورای اسلامی 
شهر هشتگرد نسبت به برگزاری مزایده عمومی واگذاری به صورت اجاره غرفه تجاری واقع در پارک 

دانشجو اقدام نماید.
لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت اوراق مزایده یک هفته پس از چاپ نوبت اول آگهی به واحد امور 
قراردادهای شهرداری هشتگرد مراجعه و یا با شماره تلفن های 4-44222022-026 تماس حاصل 
فرمایند. قیمت پایه کارشناس رسمی دادگستری در خصوص موضوع مزایده فوق الذکر در اسناد مزایده 
قید گردیده است. ضمناً هزینه چاپ آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد. برندگان اول، دوم، 
سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد و شهرداری در رد 
یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است و متقاضیان بابت شرکت در مزایده نسبت به پرداخت 5% مبلغ 
کارشناسی تحت عنوان سپرده شرکت در مزایده که مبلغ دقیق آن را در اسناد مزایده قید گردیده است 
به حساب شماره 1067613761 نزد بانک رسالت شعبه هشتگرد کد 636 یا ارائه ضمانت نامه بانکی به 
میزان مبلغ مذکور الزامی می باشد و سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج 
می باشد پیشنهادات می بایست در پاکت های مجزا )الف-ب-ج( لاک و مهر شده تا پایان وقت اداری روز 

دوشنبه مورخ 1398/8/20 به دبیرخانه شهرداری تحویل داده شود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/08/04
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/08/11

 نوبت دوم

شهرداری هشتگرد

آگهی مناقصه عمومی

روابط عمومی شهرداری شهرقدس

لکه گیری  و  آسفالت  تهیه  به   نسبت  دارد  شهرداری شهرقدس درنظر 
معابر سطح خیابان گلشن و کوچه های فرعی بلوار بهاران با برآورد اولیه 
5/000/000/000 ریال از  طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار 

حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 راه و باند( اقدام نماید. 
متقاضیان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم 
آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ خواهد شد با مراجعه به امور 
قراردادهای شهرداری واقع در : شهرقدس، بلوار انقلاب اسلامی، ساختمان 
مرکزی شهرداری شهرقدس، طبقه دوم  با ارائه معرفینامه نسبت به دریافت 

و تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند.
حساب  به  واریز  قابل  ریال   500/000 مبلغ  به  مناقصه  اوراق  خرید   

0105708298000 بانک ملی شعبه  شهرقدس.

مبلغ   به  اولیه  برآورد   5% معادل  مناقصه  در  شرکت  سپرده   
250/000/000ریال و به صورت سپرده نقدی یا ضمانتنامه معتبر بانکی 

می باشد. 
 سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقاد قرارداد مسترد نمی گردد.

 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادها مختار است.
 هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است.

 متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSE از 
اداره آموزش شهرداری می باشند.

 سایر جزییات در اسناد مناقصه قید گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/8/11
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/8/18

نوبت اول

آگهی مزایده عمومی خودرو

سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی در نظر دارد تعداد 31 دستگاه خودروهای خود به شرح مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد 
مزایده را با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( با شماره  مزایده های 1098000096000001-

 -1098000096000005 -1098000096000004 -1098000096000003 -1098000096000002
 -1098000096000009 -1098000096000008 -1098000096000007 -1098000096000006
 -1098000096000013 -1098000096000012 -1098000096000011 -1098000096000010
-1098000096000017 -1098000096000016 -1098000096000015 -1098000096000014

 1098000096000021 -1098000096000020 -1098000096000019 -1098000096000018
 -1098000096000025 -1098000096000024 -1098000096000023 -1098000096000022 -
 -1098000096000029 -1098000096000028 -1098000096000027 -1098000096000026

1098000096000030 - 1098000096000031 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.

ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
1- برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد 
مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت و تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام 

به برنده، واریز وجه مزایده و تحویل در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.
2- پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع خودروهای مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورند.
3- علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل 

نمایند:
مرکز پشتیبانی و راهبردی سامانه: 021-41934

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش »ثبت نام / پرو فایل مزایده گر« موجود 
است.

 نوبت اول

سازمان جهاد کشاورزی 

مهلت دریافت اسناد مزایده: 1398/08/29 ساعت 10زمان انتشار در سایت: 1398/08/12 ساعت 10

آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1398/08/30 ساعت 13تاریخ بازدید: 1398/08/12 لغایت 1398/08/19

زمان اعلام به برنده 1398/09/03 ساعت 10زمان بازگشایی:1398/09/02 ساعت 9

تعداد به دستگاهشرحردیف
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2نیسان وانت دو کابین2

سازمان جهاد کشاورزی استان آذربایجانغربی

وقتیسرمایهفرارمیکند
مجیدسلیمیبروجنی/تحلیلگراقتصاد

حال و روز آشفته و سردرگم این روزهای اقتصاد ایران، این سوال را برای بسیاری ایرانیان 
به وجود  آوردکه به راســتی مملکت در این روزها و هفته ها و ماه ها در دست چه کسانی 
است؟ســرمایه گذاری هایی که  می بایست صرف ایجاد زیرســاخت ها و پروژه های ملی و 
بزرگ شــود، هر روز در حال از بین رفتن اســت.  چندی پیــش رییس بانک مرکزی در 
یک پست اینستاگرامی به یک نکته نگران کننده در مورد اقتصاد ایران  یعنی کاهش نرخ 
رشد ســرمایه گذاری و تشکیل سرمایه ناخالص اقتصادی اشــاره کرد. تجربه کشورهای 
 توســعه یافته نشان داد که محیط با ثبات اقتصادی، تنظیم سیاست ها ی مالی و بانکی و 
گمرکی باعث می شود  که فعالان اقتصادی به جای روی آوردن به فعالیت های سفته بازی، 
سرمایه های خود را به بخش تولید و  سرمایه گذاری منتقل کنند . سرمایه گذاری مانند سایر 
متغیرهای اقتصادی، تابع یک سری عوامل محیطی و  اقتصادی است. اصولا سرمایه گذاری 
در یک بســتری از زمان معنا پیدا می کند و به همین لحاظ عمل  ســرمایه گذاری عمدتا 
باید پشــتوانه تفکر و منطق صورت گیرد؛ به طوری که فرد ســرمایه گذار باید یک آنالیز 
 محیطی دقیق از شــرایط پیرامون داشته باشــد و در درجه دوم نیز باید از میزان بازده 
سرمایه گذاری تا حدود  مشــخصی اطلاع کسب کند . موضوع دستیابی به رشد اقتصادی 
پایدار، یکی از اهداف مهم سیاســت گذاری در هر کشــور بود و یکــی از  عوامل موثر در 
حصول رشد اقتصادی بلندمدت، روند بهبود سرمایه گذاری است. وضعیت سرمایه گذاری 
 علاوه بر این که اهمیت ویژه ای در بروز چرخه های تجاری رونق و رکود کشــورها دارد و 
از عوامل اصلی  توضیح دهنده نوســانات کوتاه اقتصادی است، نقش اساسی را در تعیین 
ظرفیت بالقوه رشــد اقتصادی و مســیر  بلندمدت تولید ملی کشورها نیز دارد . باید دقت 
کرد زمانی ســرمایه گذاری داخلی شکل می گیرد که مازاد  درآمد در اقتصاد وجود داشته 
باشد. زمانی که قیمت تمام شده کالاهای مصرفی و محصولات افزایش پیدا  کند و قدرت 
خرید مردم کم شود، نتیجه آن چیزی است که از درآمد کل جامعه باقی نمی ماند و عملا 
منابعی  وجود نخواهد داشت که تبدیل به سرمایه گذاری شود. آنچه اتفاق می افتد، هجوم 
ســرمایه ها به بازارهای  سوداگری است که قابلیت نقدشوندگی سریع دارند، همچون ارز، 
سکه و طلا و ... که عمدتا این  سرمایه گذاری ها به شکل موقت و در جهت کسب سودهای 
کوتاه مدت صورت نمی گیرد. در مورد  ســرمایه گذاران خارجــی نیز تا زمانی که موضوع 
تحریم ها و ریسک های اقتصادمان حل نشود، روابط بانکی  برقرار شود، صادرات و واردات و 
موضوعات گمرک و مالیاتی شفاف و ثابت نشوند، نمی توان انتظار  ورود آن ها را داشت . یکی 
از مقوله های مهم در کاهش سرمایه گذاری، وجود نرخ تورم بالا در اقتصاد  است.از سوی 
دیگر دولت با اعمال نرخ های ترجیحی ســعی در کنترل عمومی قیمت ها دارد و در این 
شرایط  بیشــتر سرمایه گذاران در تولید زیان های ســنگین خواهند دید . موضوع دیگری 
که می تواند بر فرار  ســرمایه گذاران موثر باشد، سیاست های بی ثبات ارزی دولت هاست. 
تشدید تحریم ها توسط آمریکا نیز موجب  خروج ســرمایه گذاران از حوزه های نفت، گاز 
و پتروشیمی شــد. این در حالی بود که صنعت نفت و گاز  ایران به شدت نیازمند جذب 
سرمایه های خارجی تکنولوژی های جدید بود که  بتواند سطح تولیداتش را  افزایش دهد . 
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

1 صفحه

ثبت ۹۰ درصد اطلاعات مجوزها 
در سامانه وزارت اقتصاد

بررسی بودجه شرکت های دولتی
 حقی که ادا نشده

صفحه 4

نگاه روز

صنعت خودروسازی نیازمند اصلاحات است

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: رشد صنعت از  مسیر شرکت های دانش بنیان 
و دانشگاه ها عبور می کند و  باید به این بخش بیش از گذشته توجه کرد  . 

رضا رحمانی اظهار کرد: اگر خواهان رشــد صنعت   هســتیم باید از مســیر دانشگاه 
بگذریم و در این رابطه با  وزارت علوم رابطه خوب وجود دارد. در گام نخست  نیازهای 
خود را به مراکز علمی و دانشــگاه ها اعلام کرده  و خوشــبختانه کارهای خوبی نیز 
انجام شــده اســت . وی افزود: در همین رابطه در بســیاری از موارد با  تلاش جوانان 
نخبه شاهد خودکفایی محصولات  استراتژیک بوده ایم و در برخی محصولات نیز که 
 واردات   داشتیم، تلاش شده است به خودکفایی برسیم و  قطعا این راه ادامه دارد . 

این مقام مســئول با اشــاره به اینکه این نهضت ادامه داشــته  و در گام بعد در حوزه 
خودروسازی   وارد شده ایم،  تصریح  کرد: یکی از صنایعی که نیاز به اصلاحات  دارد 
و فی نفســه پیشــران اســت و باید اصلاح شــود، صنعت  خودروسازی است و در 
این بخش ۱۰ محور اساسی  برای خودروسازان و قطعه سازان تدوین شده است . 

وی افزود: در گام نخســت قطعه ســازان   ایرانی باید به  تولیدکنندگان بزرگ قطعه  
 در دنیا وصل شــوند که  کارهایی نیز در این رابطه انجام شــده اســت. باید در  صنعت 
خودروســازی   به ســمت تولید محصولات جدید  رفته و مدل های قدیمی تر از رده 
خارج شــود  . البته این  روند زمان بر اســت؛ چراکه طی ســال ها، مشکلات انباشته 

 شده و باید توان را افزایش داده و مشکلات را برطرف  کنیم . 
رحمانی   در ادامه به وضعیت خصوصی ســازی شــرکت  ایران ترانســفو اشاره کرد و 
گفت: این شرکت در اوج  موفقیت و افتخارآفرینی قرار دارد و با این وضعیت  نباید 

نگران باشیم و حتما هم مراقبت می شود که کارها  به مشکل برنخورد . 

وزیر صنعت، معدن و تجارت  : 

صنعتخودروسازینیازمنداصلاحاتاست
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محسن پیرهادی دبیرکل جمعیت پیشرفت 
و عدالــت گفت: گویا جلســه بــا  فعالان و 
سران احزاب، برای شخص رئیس جمهور یا 

مسئول دفتر او  کسر شأن است. 
دبیرکل جمعیت پیشــرفت و عدالت درباره 
اینکه چرا رئیس جمهــور وقتی  برای دیدار 
با خانه احزاب اختصاص نمی دهد؟، گفت: 
اینکــه چرا دولت  و شــخص رئیس جمهور 
نســبت به احزاب کم لطفی می کند، باید 
علت را  از خودشان پرسید، اگرچه این رفتار 
دولت  بــا رفتارهای قبلی آن کاملا  مطابقت 

دارد و انتظار بیش از این هم نیست. 
وی افزود: متاســفانه بایــد گفت دولتی که 
مدعی راستگویی بود، در  بسیاری از حوزه ها 
تخلف و ناراســتی داشته، به وعده های خود 
عمل  نکرده و در مسائل کلان، در برابر مردم 

شفافیت نداشته است. 
دبیــرکل جمعیــت پیشــرفت و عدالت با 
یادآوری اینکه ۴ ســال پیش، برجام  امضا 
شد و حتی سال گذشته، آمریکا از آن خارج 
شده اســت، اما هنوز  بسیاری از مردم نمی 
دانند دولت کشورشــان در برجام، چه داده 
و چه  گرفته اســت، اظهار داشت: چرا نباید 

برجام، روی میز اساتید دانشگاه  های ایران 
در رشــته های علوم سیاسی و حقوق بین 
الملل قرار گیرد و  دانشجویان، در مورد ریز 
و بــم آن کنکاش و مطالعــه کنند و نقاط 

ضعفش  را بپذیرند. 
پیرهــادی اضافه کرد: این در حالی اســت 
که شــخص رئیس جمهور که  خود در این 
حوزه مورد ســوال است، در دیدار با اساتید 
دانشگاه، آنان را  به بررسی و تلویحا به تایید 
برجام فرا می خواند و با توهین به منتقدان 
 می گوید »چرا فقط یک عده بی ســواد در 

مورد توافق ژنو حرف  بزنند؟«. 
دولت گوش شنیدن نظرات احزاب را ندارد

وی گفت: احزاب و فعالان سیاسی، با رئیس 
جمهــور،  وزرا و معاونین  دولت، حرف های 
زیادی دارند که به نظر می رســد دولتی با 
این ســطح  از احترام به منتقــد و حوصله 
انتقادپذیری، گوش شــنیدنش را نداشــته 
باشد  و دور از انتظار نیست که جلسه ای هم 

بین دولتی ها و خانه احزاب  شکل نگیرد. 

دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت در پاسخ 
به ســوالی درباره اینکه  موضع گیری اخیر 

رئیــس دفتر رئیس جمهــور مبنی براینکه 
اگر وقت  رئیس جمهــور اجازه دهد، با خانه 
احزاب جلسه می گذارد را به منزله  برخورد 
سردِ دولت با خانه احزاب نمی دانید؟، تاکید 
کرد: خود ایــن گفته  رئیــس دفتر رئیس 
جمهور، نشــانه روشنی از این است که چرا 
دولت با  فعالان سیاسی و خانه احزاب کمتر 
جلســه می گذارد. این ادبیــات را ببینید 
  »توقعــات از رئیس جمهور الی ماشــاءالله 
اســت، حالا اگر وقت باشد ما به  این جلسه 

هم خواهیم رسید«. 

ëëëبرایëسیاسیëفعالانëباëجلسه
رئیسëجمهورëکسرëشأنëاست

پیرهادی با بیان اینکه گویا جلسه با فعالان و 
سران احزاب، برای  شخص رئیس جمهور یا 
مسئول دفتر او کسر شأن است، گفت: شما 
 مسئول شــده اید که مورد سوال و مطالبه 
واقع شوید، نه اینکه یکسویه  ریاست کنید، 
متاسفانه بعضی از آقایان، مسئولیت گرفتن 
در عصر  جمهوری اســلامی را با ریاست در 

دوران طاغوت اشتباه گرفته اند. 
وی تصریح کــرد: حتی اگــر واقعا فرصت 

ندارند، با ادبیــات محترمانه و  متواضعانه با 
اقشــار و فعالان حوزه های مختلف صحبت 
کنند، نه این که  بگویند حالا اگر وقت شــد 
به شما هم می رســیم! این روحیه عمومی 
 رئیس جمهور که تــا اجزای مختلف دولت 
و بــه رده هــای میانی هم  ســرایت کرده، 
واضح ترین دلیل اســت بــرای فهم اینکه 
چرا دولت بــه  منتقدانش اهانت می کند و 
با فعالان بخش های مختلف اعم از سیاسی 
و  اقتصــادی و اجتماعی و رســانه ای کمتر 

جلسه می گذارد. 
دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت با اشاره 
به اینکه این گلایه شــما،  مختص به خانه 
احزاب هم نیست، خاطرنشان کرد: پیش از 
نشســت اخیر  خبری رئیس جمهور، ایشان 
حدود ۲۰ ماه بود که نشست خبری برگزار 
 نکرده بود و اتفاقا در همان دوره، شدیدترین 
شــوک های اقتصادی هم بر  زندگی مردم 
وارد شد. جالب این جاست کسانی که مدعی 
هستند فرصت  ندارند، در اذهان عموم و در 
نگاه کارشناســان، نسبت به روسای جمهور 

 قبل، بسیار کم کار و بی تحرک هستند. 
پیرهــادی همچنیــن در خصــوص انتقاد 
برخی از اصلاح طلبان که  دیدارهای رئیس 
جمهور با فعالان سیاسی که هر سال در ماه 
مبارک  رمضان برگزار می شــود را نمایشی 
خوانده اند، گفت: آن جلســات ماه  رمضان 
رئیس جمهور، بیشــتر از جنس هم نشینی 

با دوســتان و رفقای  قدیم و گعده است تا 
جلســه ای که احــزاب، به صــورت جدی 
مطالبــات خود  را مطرح کنند و حرفشــان 
را بــه رئیس جمهور بگویند و از او پاســخ 

 بشنوند. 
وی افزود: وقتی حتی حامیان آقای روحانی 
از برگزار نشدن جلسات  موثر و مفید انتقاد 
دارند و آن را نمایشــی می دانند از سایرین 

چه  انتظاری دارید. 
این فعال سیاسی اصولگرا به سخنان رئیس 
جمهور در دانشــگاه تهران  کــه با واکنش 
برخی از کنشــگران سیاســی رو به رو شد 
اشاره کرد و  گفت: سخنرانی رئیس جمهور 
در آیین بازگشایی دانشــگاه ها که در ایام 
 منتهی به اربعین حســینی انجام شــد را 
ببینید، غیر از محتوای عجیب آن  جلســه، 
نوع حضــور دانشــگاهیان و خالــی بودن 
صندلی ها، موجب ســوال  بسیاری از رسانه 
ها و چهره ها و حتی برخی ســمپات های 

آقای رئیس  جمهور شد. 

احمــد همتی نماینده مردم ســمنان، مهدیشــهر 
و ســرخه در مجلس شورای  اســلامی گفت: ۱۱۰ 
میلیارد دلار در کشــور یارانه پنهــان وجود دارد و 
 خانواده های پردرآمــد ۱۰ برابر کم درآمدها از یارانه 
بهره مند می شــوند. همتی افــزود: عدالت در توزیع 
یارانــه با اجرای قانون هدفمنــدی یارانه ها  و حذف 
دهک های پردرآمد محقق می شود. وی ادامه داد: با 
اجرای قانون هدفمندی یارانه ها سهم سلامت چند 
برابر  خواهد شــد و این قانون در کمیسیون تلفیق 
مطرح شــد و دولت پذیرفت،  اما شــرایط اجتماعی 
اجــازه اجرا را نــداد، اما اکنون کشــور دارای ثبات 
 نسبی اقتصادی و اجتماعی اســت. به گفته همتی، 
اجرای قانــون هدفمندی یارانه ها ایــن بار با طرح 
ســوال از  وزیر امور اقتصادی و دارایی و وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در  مجلس شورای اسلامی دنبال 
می شود. وی یادآور شــد: بحث حذف دهک ها قطعا 
باید اجرا شــود که البته ممکن  اســت با اشتباهاتی 
همراه باشــد، ولی حــذف یارانه هــای دهک های 
پردرآمد  دارای مزایای زیادی است و لازم است سهم 

زیادی از درآمد به بخش  سلامت اختصاص یابد. 
نماینده مردم سمنان، مهدیشهر و سرخه در مجلس 
شــورای اســلامی گفت:  باید ســاز و کاری تعریف 
شــود تا هزینه طــرح و بودجه مورد نیــاز تعیین  و 

شفاف سازی شود. 

ëëëضرورتëوëبودجهëدرëدرصدهاëدردسر

بودجهëریزیëعملیاتی
وی بیان کرد: درصدها در بودجه دردسرســاز شده 
و باید مشــخص باشــد  نیم درصد درآمد شهرداری 
چنددرصد بودجه می شــود یا به طــور مثال   ۱۴و  
نیم درصــدی که از درآمدهای نفتی برای توســعه 
نفتی است، چه  میزان می شــود، درآمدها در همه 
ســال ها یکسان نیســت، در برخی ســال ها  درآمد 
چند برابر اســت و بودجه اختصاص یافته یک مبلغ 
بزرگ  می شــود.   همتــی تاکید کرد: بایــد با اتخاذ 
تصمیم های راهبردی و تدوین ســاز و کار  شفاف و 
مشخص، بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد توزیع شود 
تا شفافیت  در بودجه باشــد. نماینده مردم سمنان، 
مهدیشــهر و ســرخه در مجلس شــورای اسلامی 
گفــت:  اجرای طــرح  دولــت الکترونیک در بخش 
ســلامت موجب کاهش  هزینه ها، افزایش ســرعت 
و تســهیل در کارها و افزایش امنیت می شــود. وی 
اضافه کرد: اجــرای دولت الکترونیک گامی مهم در 
حوزه بهداشت  و درمان محسوب می شود که اجرای 
درست آن موجب کاهش هزینه ها و  افزایش درآمد 
ها می شود. وی خاطرنشان کرد: بعضی از هزینه های 
سلامت هزینه ساختگی است  که بار مالی زیادی را 
ایجاد می کند و ضرورت دارد  حذف شــود. به گفته 
همتی، استان سمنان آمادگی و زیرساخت های لازم 
برای اجرای  طرح پزشــک خانواده و نظام ارجاع را 
دارد و اجرای آن باعث تحول  نظام ســلامت و گامی 

برای کاهش هزینه ها است. 

تجارت اتحادیه اروپا و ایران در ۸ ماهه نخســت ســال 
جاری میلادی افت   ۷۵ درصدی داشته و به ۳ میلیارد و 
۴۷۱ میلیون یورو رسیده است. آمار منتشرشده از سوی 
اداره اطلاعات اقتصادی اتحادیه اروپا )یورو  استات( نشان 
می دهد مبادلات تجــاری ایران و 28 عضو این اتحادیه 
در 8  ماهه نخســت ســال جاری میلادی بــا افت قابل 
توجه نسبت به مدت مشابه  سال قبل از آن مواجه شده 
اســت. مبادلات دو طرف در 8 ماهه نخست 2018 بالغ 
بــر 14.292 میلیارد  یورو بــوده که این رقم در 8 ماهه 
نخست امســال با افت 75 درصدی به   3.471 میلیارد 
یورو رســیده اســت. صادرات اتحادیه اروپا به ایران در 
ماه های ژانویــه تا اوت 2019 به کمتر  از نصف صادرات 
این اتحادیه به ایران در مدت مشــابه سال قبل رسیده 
 اســت. صادرات اتحادیه اروپا به ایران در 8 ماهه نخست 
ســال 2018 بالغ  بر 6.198 میلیارد یورو اعلام شده بود 
اما این رقم در مدت مشــابه امسال  به حدود 3 میلیارد 
یورو )2.994 میلیارد یورو( کاهش یافته اســت. واردات 
اتحادیه اروپا از ایران در 8 ماهه نخست 2019 نیز نسبت 

به  مدت مشــابه سال قبل افت 94 درصدی داشته و به 
477 میلیون یورو  رسیده است. اتحادیه اروپا در 8 ماهه 
نخست سال قبل 8.094 میلیارد  یورو کالا از ایران وارد 
کرده بود. افت قابل توجه تجارت اتحادیه اروپا با ایران در 
سال 2019 در پی  بازگشت تحریم های هسته ای آمریکا 
علیه ایران نشــان می دهد این اتحادیه  به رغم وعده های 
خود نتوانسته اســت از منافع ایران در چارچوب توافق 
 هسته ای دفاع کند. کشورهای اروپایی با پیروی از تحریم 
نفتی آمریکا علیه  ایران واردات نفت از ایران را در ســال 
2019 متوقــف کرده اند و صادرات  کالا بــه ایران را به 
کمتر از نصف رسانده اند. بر اساس این گزارش، آلمان در 
هشتمین ماه سال جاری میلادی 142  میلیون یورو کالا 
بــه ایران صادر و 14.5 میلیون یــورو کالا از ایران وارد 
 کرده اســت. صادرات آلمان به ایران در ماه اوت نسبت 
بــه ماه قبل از آن   12 درصد کاهــش یافته و واردات از 
ایران نیز 22 درصد افت داشــته  است. صادرات فرانسه 
به ایران در ماه اوت 35 درصد نســبت به ماه قبل از آن 
 افت داشته و به 34.8 میلیون یورو رسیده است. واردات 
فرانســه از ایران  نیز 70 درصد کاهش داشته و به 554 
هزار یورو رســیده اســت. ایتالیا در ماه اوت جزو معدود 
اعضای اتحادیه اروپا بوده که صادرات به  ایران را افزایش 
داده اســت. صادرات ایتالیا به ایران در ماه اوت با رشد 
  25 درصدی نســبت به ماه قبل از آن مواجه شده و به 
105.9 میلیون یورو  رسیده است. در عین حال واردات 
این کشــور از ایران افت 67 درصدی  داشته و به 3.96 

میلیون یورو رسیده است. 

افت۷۵درصدیتجارتایرانواروپا

با فرا رســیدن فصل بودجه، سال جدیدی در اقتصاد کشور 
تحویل  می شــود که دستگاه ها و نهاد های مختلف کشور را 
به تکاپو می اندازد.  مجلس شورای اسلامی به عنوان بازیگر 
اصلی نظام قانون گذاری، نقش  مهمی در بررسی این لایحه 
دولتی دارد که شــش ماهه دوم هر ســال  درگیر تبصره به 
تبصره این قانون تک ماده ای، اما اثر گذار می شود؛  موضوع 
اســتقلال اقتصاد جمهوری اســلامی از نفت، ده ها سال بر 
سر  زبان هاست، امسال برای نخستین بار دولت باید بودجه 
شــرکت های  دولتی را در لایحه بیاورد و به تازگی از طرف 
نمایندگان مطرح شــده کــه  پارلمــان می خواهد بودجه 
ســال های بعد را هم در کنار بررسی های فعلی  مورد توجه 
قــرار دهد. به همین منظور، باشــگاه خبرنــگاران جوان با 
 محمدمهدی مفتح، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 

گفت وگو کرده  است: 
ëëëموجبëبودجهëبینیëپیشëدورانëشدنëترëطولانی

بهرهëوریëبالاترëمیëشود
آقای تاجگردون اظهار کرده که از این پس قرار است برنامه 
بودجه ۲  ســال با یکدیگر بررسی شــود، به نظر شما این 
موضوع چه مســائل و  احتمالا چه محدودیت هایی را در پی 

خواهد داشت؟
مفتح: بودجه تنها قانونی اســت کــه فقط به صورت لایحه 
بررســی می شــود؛  با توجه به قانون اساسی، لایحه بودجه 
سالانه است و باید بررسی شود  که این قانون چگونه تنظیم 
خواهد شــد. قطعا هرچه بتوانیم دوران  پیش بینی بودجه را 
طولانی تر کنیم، بررسی و نوشتن آن مناسب تر است  و باعث 
بهــره برداری بهتر از منابع می شــود. در کنار این موضوع، 
 مغایرت بررسی دو ســالانه بودجه با قانون اساسی هم باید 
مورد توجه  قرار گیرد، چرا که شورای نگهبان به این موضوع 

اشکال وارد خواهد  کرد. 
پیشــتر هم شــورای نگهبان درباره انتقال زمان بررســی 
بودجه های  عمرانی به پایان شــهریور مــاه از مجلس ایراد 
گرفته بود، با اینکه این  امر با هدف بررسی بهتر بودجه این 
حوزه صورت می گرفت. این شورا  تأکید می کند که بودجه 
باید در طول همان سال تفسیر شود و بررسی آن  تا کمتر از 
شش ماه از سال بعد به طول نینجامد. پس باید دقت شود 
که  افزایش دیــد مجلس بر تنظیم بودجه به جهت افزایش 
بازده کار باید با  ملاحظات قانون اساســی و شورای نگهبان 

صــورت گیرد؛ البته بنده از  جزئیات موضوع مذکور کاملا با 
خبر نیستم. 

ëëëثروتëشکلëتغییرëگروëدرëنفتëازëبودجهëاستقلال
است

سال های متمادی بر مستقل ســاختن اقتصاد و همچنین 
بودجه از نفت  تأکید می شــود؛ این عدم وابســتگی در چه 

مدت زمانی قابل اجرا خواهد  بود؟
مفتح: این موضوع خواســته دیرینه اقتصاد کشــور و مورد 
تأکید چنــد باره  مقــام معظم رهبری اســت، چنانکه در 
سیاست های کلی، سخنرانی ها و  رهنمود های ایشان به عدم 
وابســتگی نفتی اشاره می شود. استقلال بودجه  از نفت باید 
اتفاق بیفتد و لازم اســت در این راه، فروش نفت به عنوان 
 فروش ثروت به هزینه جاری تبدیل نشــود، بلکه باید شکل 

ثروت تغییر  کند. 
زمانــی که نفت به فروش می رســد، پول آن باید تبدیل به 
ثروتی دیگر شود  که یکی از نمونه هایش، طرح های عمرانی 
است. عدم وابســتگی بودجه  به نفت به طور یکساله اتفاق 
نخواهد افتاد و رسیدن به این هدف، حداقل  در برنامه های 
چشم انداز پنج ســاله می گنجد. برنامه های کشوری برای 
 اجرا باید در قالب این چشــم انداز ها اجرایی شــود و مقام 
معظــم رهبری  در چشــم انــداز ۱۴۰۴ هجری شمســی 
تأکید هــای لازم را در ایــن باره  داشــته اند؛ در برنامه های 
پنج ســاله هدف مذکور باید به سطوح اجرایی  می رسید و 

همچنین گام های بعدی اش در برنامه های ســالانه بودجه 
دیده  می شد. 

ëëëموردëاقتصادëچرخهëدرëدیگرëمنابعëجایگزینیëتأثیر
توجهëقرارëگیرد

با قراردادن برنامه ریزی های اقتصادی در اهداف چشم انداز 
می توان به  مرور زمان و مرحله به مرحله از افق های بیست 
ساله به پنج ساله و  سپس سالانه رسید و بستر های اجرای 
موضوعی، چون عدم وابستگی  بودجه به نفت را فراهم کرد. 
پس وقتی موضوع اســتقلال بودجــه از نفت  در یک برنامه 
پنج ســاله مطرح می شــود، جوانب آن هم بــه مرور زمان 
 بررســی خواهد شــد و منابع جایگزین نفت در طی مدتی 

معلوم تعیین و  کارشناسی می شود. 
استقلال بودجه کشــور به ویژه بودجه جاری از درآمد های 
نفتی قطعا  کارشناســی شده و ضروری اســت، اما عقیده 
دارم در یک ســال کاملا  قابل اجرا نیست و باید دید دولت 
چه شــیوه های اجرایی را در نظر خواهد  داشــت. با توجه 
بــه اینکه بیان می کننــد بودجه جاری ما بــه طور کل از 
 درآمد های نفتی مســتقل شده است، می توان با استفاده از 
فرصت ایجاد  شــده در تحریم نفتی، بودجه کشــور را هم 
مستقل کرد. از طرفی باید به  منابع جایگزین نفت هم توجه 
داشــت؛ آقای نوبخت در همین مورد بیان  کرده که افزایش 
درآمد مالیاتی، یارانه پنهان و فروش اموال دولتی  می تواند 
جایگزین منابع نفتی شود که البته افزایش یارانه پنهان به 

معنای  گران شدن انرژی است؛ همچنین به تأثیر در سطح 
عمومی قیمت ها و  تورم هم باید توجه کرد. 

ëëëدرëنفتëجایگزینëمنابعëایجادëنتایجëدربارهëدولت
بودجهëتوضیحیëندادهëëاست

البتــه دولت دربــاره نتایج ایجاد منابــع جایگزین نفت در 
بودجه توضیحی  نداده است، این نهاد باید با شرح تأثیر این 
عمل در تورم و شــاخص های  کلان اقتصاد، گزارش کاملی 
ارائه کند؛ چه بســا دولت برای این مسئله و  موضوعات این 
چنینی تمهیداتی دیده باشد که در این صورت، قطعا  هدف 
مطلــوب را تأمین کــرده و خروج ثروت از کشــور کاهش 

خواهد  یافت. 
ëëëتاکنونëکهëحقیëدولتی؛ëهایëشرکتëبودجهëبررسیëë

اداëنشدهëاست
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در سال گذشته بودجه 
شــرکت های  عمرانی برای اولین بار مورد توجه قرار دادند 
و همچنین امســال، دولت  را موظف کردند که این وجه از 
بودجه را حتما در لایحه بررســی کند،  برنامه پارلمان برای 

بودجه امسال شرکت های دولتی چگونه است؟
مفتح: تاکنون موضوع بودجه شرکت های دولتی کاملا مورد 
بررســی  قرار نمی گرفته و حق موضوع به درستی ادا نشده 
است؛ مجلس وظیفه  دارد که به بودجه کل کشور رسیدگی 
کند. از نظر اعداد و ارقام حدود  دو سوم بودجه کشور برای 
شــرکت های دولتی اســت که نمایندگان در این  موضوع 
اظهــار نظر خواهنــد کرد، در مقابل هم ادعا می شــود که 
مراجع  رسیدگی به این بودجه ها مجامع عمومی شرکت ها 

مانند سازمان  حسابرسی و... هستند. 
بررســی بودجه شــرکت ها مورد توجه نماینــدگان بوده و 
در فرصت های  مختلف به این موضوع انتقاد شــده اســت؛ 
همچنیــن دلســوزان فضای  اقتصاد کشــور هــم در کنار 
نمایندگان گلایه های خود را بیان کردند. ســال  گذشــته 
کمیسیون های تلفیق و برنامه وبودجه برای دقت در بودجه 
 شــرکت های دولتی تلاش کردند؛ ان شــاء الله این موضوع 
تداوم پیدا کند  تا بتوانیم به یک مدل دســت پیدا کنیم؛ به 
علاوه مجلس هم تلاش خواهد  کرد تا در موعد مقرر بدون 
کاستن از کیفیت بررسی ها بودجه مناسبی  را تصویب کند./ 

باشگاه خبرنگاران جوان

سانتریفیوژهایجدیدروشنمیشوند
به رغم آنکه مسئولان هنوز به صورت رسمی جزئیاتی را در خصوص  گام چهارم 
برجامی اعلام نکردند ولی با کنار هم گذاشتن اظهارات آنها  می توان احتمالاتی 
را در خصوص مفاد گام چهارم مطرح کرد. نزدیک یک هفته به پایان مهلت ۶۰ 
روزه اروپایی ها زمان باقی مانده و  مســئولان دولتی بارها بر آماده شــدن ایران 
برای برداشــتن گام چهارم  ســخن گفته اند تا اینکه در نهایت محمود واعظی 
رئیس دفتر رئیس  جمهور در حاشــیه نشست هیئت دولت در اول آبان درباره  
بررسی  جزئیات گام چهارم اظهار داشــت: کمیته ای تشکیل شده است که در 
حال  بررســی گزینه های احتمالی کشور برای گام چهارم است. جمع بندی این 
 کمیته به رئیس جمهور برای تصمیم گیری و اجرا ارسال می شود. علاوه بر این، 
علی اکبر صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمی نیز در  حاشیه مراسم ختم معاون 
نیروگاهی این ســازمان به خبرنگاران گفت:  گام چهارم توســط شخص رئیس 
جمهور در زمان آن اعلام می شود. اما به رغم آنکه مسئولان دولتی هنوز جزئیاتی 
را به صورت رسمی در  خصوص گام چهارم کاهش تعهدات ایران در برجام اعلام 
نکردند ولی  با بررســی سه گام برداشته شده ایران و کنار هم گذاشتن اظهارات 

 مسئولان می توان احتمالاتی را در خصوص گام چهارم مطرح کرد. 

ëëاراکëسنگینëآبëراکتورëثانویهëقسمتëاندازیëراهëتاëسازیëغنیëافزایش
اولیــن اظهارنظری که از آن می توان در راســتای مفــاد گام چهارم کاهش 
 تعهدات ایران در برجام عنوان کرد، ســخنان علی اکبر صالحی رئیس  سازمان 
انرژی اتمی در حاشــیه حضور در کمیسیون آموزشی مجلس  شورای اسلامی 
 ۶ IR  است. وی در این نشســت خبر رونمایی از زنجیره ۳۰  تایی سانتریفیوژ
طی روزهای آینده را اعلام کرد. رئیس ســازمان انرژی اتمی همچنین افزود: 
طی یک مــاه آینده یعنی تا  زمان پایان گام ســوم کاهش تعهدات برجامی، 
نزدیک به سه هزار و   ۵۰۰ سو به ظرفیت پنج هزار و ۶۰۰ سو اضافه می شود 

که در نتیجه   ۴۵ درصد به ظرفیت غنی سازی کشور اضافه می شود. 
صالحی تصریــح کرد: ایران قبل از برجام دو هــزار و ۳۰۰ کیلوگرم  اورانیوم 
غنی شده داشــت که در حال حاضر این میزان یک هزار و ۷۰۰  یا ۸۰۰ کیلو 
اســت. در نتیجه در حال رســیدن به ظرفیت قبل از برجام  هستیم. این خبر 
از آن جهت مهم بود که طبق توافق هســته ای ایران باید در  هشــتمین سال 
اجرای برجام دســت به چنین اقدامی می زد و حالا به نظر  می رسد مسئولان 
کشور با چنین کاری که هم درصد غنی سازی و هم  ظرفیت آن را بالا می برد، 
می خواهنــد به اروپاییان هشــداری جدی بدهند. بر همین اســاس برخی از 
کارشناســان معتقدند با توجه بــه این موضوع که  نزدیک بــه دو ماه از این 
اظهارات رئیس سازمان انرژی اتمی می گذرد  و تاکنون این اقدامات عملیاتی 
نشده است، قرار است ایران رونمایی از  این زنجیره را تحت عنوان گام چهارم 
اعــلام کند. علاوه بر این، بحث راکتــور اراک دیگر بخش صحبت های رئیس 
 سازمان انرژی اتمی بود که صالحی خاطرنشان کرد: قسمت ثانویه  راکتور آب 
ســنگین اراک که بخش عمده این پروژه اســت، به زودی  راه اندازی می شود. 

همچنین ماشین ناقص جابجایی سوخت آن نیز تکمیل  خواهد شد. 

ëëëë۹ëIRëëوë۸ëIRëëوë۷ëIRëëسانتریفیوژهایëازëرونمایی
علاوه بر ســخنان رئیس ســازمان انرژی اتمی، حسن روحانی رئیس  جمهور 
دیگر کســی بود کــه  از صحبت های وی می توان برخــی از مفاد  گام چهارم 
کاهش تعهدات را پیش بینی کرد. حســن روحانی در نشســت  خبری خود 
با اصحاب رســانه در ۲۲ مهرماه اعلام کرد: به زودی  ســانتریفیوژهای  IR ۷ و 
 IR ۸ و  IR ۹ رونمایی و راه اندازی می شوند. کارشناســان معتقدند با توجه به 
اینکه در گام سوم کاهش تعهدات ایران  در برجام، سانتریفیوژهای پیشرفته ای 
مانند   M ۲ IR  ،۴ IR  ،۵ IR  و   -IR ۶  هم به صورت تحقیقاتی فعال شدند و هم 
اورانیوم به آنها وارد و  غنی  سازی انجام می گیرد، اظهارات رئیس جمهور نشان 
دهنده بخشی  از مفاد گام چهارم کاهش تعهدات ایران در برجام است. بنابراین 
با بررســی اظهارات مســئولان در زمینه گام چهارم کاهش  تعهدات ایران در 
برجام می توان به این نتیجه رسید که ایران اقداماتی  چون رونمایی از زنجیره 
۳۰ تایی  IR ۶، افزایش ظرفیت غنی ســازی،  راه اندازی قسمت ثانویه راکتور 
اراک و همچنین ماشین ســوخت گذار آن  و رونمایی از سانتریفیوژهای نسل 

جدید  IR ۷ و  IR ۸ و  IR ۹ را در  دستور کار دارد. 

سیاسی

کواکبیان: 

قانونیبرایبرخوردباپولهایکثیف
درانتخاباتنداریم

مصطفــی کواکبیــان گفــت: 
شــورای نگهبــان هیــچ گاه 
بــرای  انتخابات  زنان  نامزدی 
ریاســت جمهــوری را منــع 
در  اســت. کواکبیان،  نکــرده 
اعظم  تشــییع  مراسم  حاشیه 
طالقانی درباره رجل سیاســی 
 اظهار داشــت: ۴۰ سال است 
که تعریــف مصداقی و دقیقی 
از رجل  سیاســی نداریم. شــورای نگهبان هیچ وقت ثبت نام زنان به 
عنوان نامزد  انتخابات ریاســت جمهوری را منع نکرده است. در آخرین 
تحقیقاتم بــه  این نتیجه رســیده ام که واژه رجال در قــرآن الزاما به 
مردان اطلاق  نمی شــود و زن سیاســی را نیز در بــر می گیرد. نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: مجلس باید در  قانون 
جامع انتخابات ابعاد واژه رجل سیاسی را بطور دقیق مشخص  کند. من 
معتقدم که نه تنها زن یا مرد بودن بلکه معیارهای دقیقی در  مورد سن 
و مدرک تحصیلی هم وجود ندارد. کواکبیان با اشــاره به آخرین دیدار 
خود با دختر ســید محمود طالقانی  گفت: اعظم طالقانی همیشــه در 
نامزدی انتخابات پیشتاز بوده و برای  انتخابات شرکت می کردند. ایشان 
تاکید داشتند که مجلس باید ابعاد و  مشخصات اصلی رجل سیاسی را 
مشــخص کند. ایشان فقط یادگار  حضرت آیت ا... طالقانی نبودند بلکه 
خود یک فعال سیاسی و دبیر کل  حزب بود. او طرفدار تحزب در کشور 

بود. اعظم طالقانی روحیه  تشیکلاتی داشت. 
ëëëازëغیرëانتخاباتëبهëورودëازëهدفشانëکهëهستندëافرادی

ëëاستëخدمت
بهرام پارســایی نیز درباره سیاســت های کلی انتخابات، لایحه جامعی 
که  در این خصوص از ســوی دولت مطرح شــد و در مجلس هم مورد 
 بررســی قرار گرفت و این کــه قانون برگزاری انتخابات در کشــور ما 
آیا  نیاز به بررســی و تصحیح مجدد دارد یــا خیر به ایلنا، گفت: بدون 
شــک  قانون انتخابات ما  نیاز به یکسری اصلاحات جدی  دارد که باید 
هرچه  ســریعتر صورت گیرد. نماینده مردم شیراز در مجلس شورای با 
اشــاره به بررسی قانون استانی  شدن انتخابات در خانه ملت بیان کرد: 
بهارستان نشینان با توجه به  ایراداتی که در قانون انتخابات وجود داشت 
و دارد  بــه این فکر افتادند  کــه در جهت تصحیح آن گام بردارند؛ چه 

بسا اگر صورت می گرفت  بسیاری از خلاءها و موانع بر طرف می شد. 

بررسی بودجه شرکت های دولتی؛ حقی که ادا نشده
خبر: 

خبر ۱۱۰میلیارددلاریارانهپنهاندرکشوروجوددارد

دولتگوششنیدننظراتاحزابراندارد
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ëخدماتëاستانداردë۱۵ëگرفتنëقرار
پزشکیëهستهëایëدرëسامانه

ëتائیدëëخدمات

سید ســعید انوری رئیس گروه پاراکلینیک سازمان بیمه 
ســلامت ایران  گفت: اســتاندارد خرید راهبردی خدمت 
سنجش تراکم استخوان،  ۸  استاندارد خدمات سونوگرافی 
بارداری و ۱۵ اســتاندارد خدمات پزشکی  هسته ای ابلاغ 
شــده از سوی وزارت بهداشــت و برخی دستورالعمل های 
 سازمان در ســامانه تائید خدمات قرار گرفت به طوری که 
تمــام اقدامات  قبل از انجام باید وارد ســامانه شــده و کد 

رهگیری دریافت کنند. 
انوری بیــان کرد: بعد از اینکه تائید خدمــات ام آر آی از 
ســال گذشته با  موفقیت انجام شــد تصمیم بر آن شد که 
سایر خدمات پرتوپزشــکی نیز  تحت پوشش سامانه تائید 
خدمات قــرار گیرد. لذا لازمه انجام ایــن اقدام  ایجاد وب 
ســرویس در بیمارســتان ها و مراکز طرف قرارداد بود که 
از  اواخر ســال گذشــته با همکاری وزارت بهداشت محقق 
شد. وی ادامه داد: پیش ازاین بیمارستان ها مجبور بودند که 
یک بار  اطلاعات را وارد ســامانه خود و یک بار وارد سامانه 
تائیــد خدمات کنند  که این موضــوع باعث دوباره کاری و 
ایجاد صف های طولانی می شــد  که با ایجاد وب سرویس 
مشــکلات موجود تا حدود زیادی برطرف شــده و  تائید و 
عدم تائید خدمت بلافاصله با یکبار ورود اطلاعات نســخه 
بیمه  شده اعلام می شود.   رئیس گروه پاراکلینیک سازمان 
بیمه ســلامت ایران گفت: افزایش  رضایتمندی بیماران و 
مراکز درمانی ناشــی از تسهیل فرآیند تائید  خدمات باعث 
شــد که سایر خدمات پرتوپزشکی از جمله سی تی اسکن، 
 سونوگرافی، پزشکی هسته ای و سنجش تراکم استخوان نیز 
تحت پوشش  سامانه تائید خدمات قرار گیرد که این اقدام 

از مرداد ماه سال جاری  نهایی و اجباری شد. 
  انوری تاکید کرد: سامانه تائید خدمات علاوه بر جلوگیری 
از انجــام  خدمات غیر ضــروری و صرفه جویی در منابع از 
بسیاری آسیب های  ناشــی از انجام خدماتی همچون سی 
تی اسکن که دارای اشعه های مضر  هستند، تا حدود زیادی 
جلوگیری می کند. باید توجه داشــت که تمام این  اقدامات 
در راســتای دفاع از حقوق بیمه شدگان است و ما در برابر 
 سلامتی آنها مســئول هســتیم.   رئیس گروه پاراکلینیک 
ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: در صورت  ابلاغ سایر 
اســتانداردها از سوی وزارت بهداشت در فاز بعدی آمادگی 
 داریم که سامانه تائید خدمات را به سایر خدمات از جمله 

خدمات  آزمایشگاهی و ژنتیکی نیز گسترش دهیم. 

مدیرکل امور خدمات شهری شهرداری تهران: 

ëاصنافëسویëازëهاëزبالهëبیشترین
داخلëجویëëریختهëمیëشود

اصغر عطایی، مدیرکل امور خدمات شــهری شهرداری 
تهران با اشــاره به جمع آوری زباله ها از ســطح انهار و 
 جوی های شهر تهران و مشکلات به وجود آمده به هنگام 
بارش باران، اظهار کرد: در شهر تهران منطقه به  منطقه 
و ناحیه به ناحیه شاهد وجود مخزن های زباله هستیم و 
خوشبختانه می توان به صورت صد در صد  اعلام کرد که 
واحدهای مســکونی شهر تهران به سطح فرهنگی  لازم 
برای ریختن زباله داخل این مخزن ها  رســیده اند.وی با 
بیان اینکه در شــهر تهران و در بخش مناطق مسکونی 
بــه فاصله 50 تا 100 متر از منازل  مخازن وجود دارند، 
تصریح کرد: کمتر پیش می آیــد که ببینیم یک واحد 
مسکونی زباله خود را داخل مخزن ها  نریزد و در کوچه 
رها کند.وی با اشــاره به اینکه مشکلات در این بخش 
مرتبط با صنوف اســت، عنوان کرد:  بیشــتر شاهد این 
هستیم که صاحبان مشــاغل صبح به صبح مغازه خود 
را جــارو می کنند و بــدون در نظر  گرفتن مخزنی برای 
جمع آوری آنها، پســماندهای جمع شــده را به صورت 
مستقیم وارد انهار می کنند که این  زباله ها شامل کاغذ، 
پلاستیک یا حتی میوه های باقیمانده در میوه فروشی ها 
هم هســت.عطایی با اشــاره  به اینکه شهر تهران دارای 
10 هزار کیلومتر انهار فرعی اســت، گفت: متأسفانه در 
مناطقی که شاهد وجود  صنوف در آنها هستیم مشکل 
ریختن زباله در نهرهای فرعی به شدت به چشم می آید.

وی افزود:نیروهــای  خدمات شــهری روزانــه هزار تن 
پســماند را از این نهرهای فرعــی جمع آوری می کنند. 
این امر باعث می شود  به دنبال بارش باران دغدغه هایی 
به وجود بیاید.وی اضافه کرد: به نظر می رســد با وجود 
قوانین لازم در این  زمینه بهتر است سازمان های متولی 
در این باره مطابق قانون عمل کنند تا مشکلات کاهش 

پیدا کند.   

ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشــت گفت: در 
تاریخ هشــتم آبان   ۹۸ در یک بیمارستان خصوصی 
شمال شــهر که روزانه ۱۲ سزارین به  طور متوسط 
انجام می داده ۳۲ ســزارین انجام شد. حریرچی در 
خصــوص افزایش آمار زایمان به روش ســزارین در 
 مناســبت ها و تاریخ های خاص ســال، افزود: آمار 
ســزارین در کل کشور   ۵۰ و دو دهم درصد است که 
در زایمان اول این میزان ۴۹.۴ دهم  درصد است. وی 
ادامــه داد: در تاریخ هفتم مهر ۹۷ این میزان به ۵۹ 
درصد رســیده  است که ۱۸ درصد بیشتر از متوسط 
سال و ۶۸ درصد بیشتر از روز  ششم مهر ۹۷ )با ۳۵ 
درصد میزان ســزارین( بوده است. در روز هفتم  مهر 
۹۷، میزان سزارین نسبت به روز قبل ۲.۴ برابر بیشتر 
شــده اســت. معاون کل وزارت بهداشت خاطرنشان 
کرد: در تاریخ هشــتم آبان ۹۸ در  یک بیمارســتان 
خصوصی شــمال شهر که روزانه ۱۲ سزارین به طور 
 متوســط انجام می داده ۳۲ سزارین انجام شده و در 

یک بیمارستان  خصوصی جنوب شهر که ۷ سزارین 
به طور متوســط روزانه انجام می  داده ۲۱ مورد در 
لیست اتاق عمل داشته اســت. حریرچی با تاکید بر 
اینکه میزان انجام زایمان ســیر معقولی را طی می 
 کنــد، گفت: اگر در تاریخ خاصی این میزان به روش 
سزارین افزایش  یابد با بررسی آمار آن بیمارستان، با 
متخلفین برخورد خواهد شــد؛ ضمن  اینکه راه حل 
اساسی این معضل افزایش زایمان طبیعی است. وی 
افزود: با امکانات ایجاد شــده و در شان مادران باردار 
و ارائه  خدمات صد درصــد رایگان در مراکز درمانی 
دولتی جهت انجام زایمان  طبیعی این میزان افزایش 
پیدا کند و با دستکاری های سلیقه ای سلامت  نوزاد 

خود را به خطر نیاندازند. 
معاون کل وزارت بهداشت، اظهار کرد: قبل از اجرای 
طرح تحول  ســلامت آمار سزارین در کل کشور ۵۶ 
درصــد بود که بعد از طرح به   ۵۰.۲ درصد رســیده 
اســت که در زایمــان اول این میــزان ۴۹.۴ درصد 
 کاهش پیدا کرده است. وی در ادامه با اشاره به اینکه 
آمار زایمان به روش ســزارین در  کشــورهایی مانند 
هلند ۱۵ درصد، سوئد ۱۶ درصد و فرانسه ۲۰ درصد 
 است، افزود: متاسفانه افزایش آمار سزارین، ناشی از 
ضعف فرهنگی  دریافت کننــدگان و ارائه دهندگان 
خدمات است. معاون کل وزارت بهداشت با بیان اینکه 

از نظر ســازمان جهانی  بهداشت ۱۰ الی ۱۵ درصد 
از کل زایمــان ها به روش ســزارین اســت،  تصریح 
کرد: بســیاری از افراد تصور خوبــی از زایمان بدون 
درد ندارند  که وزارت بهداشت برای از بین بردن این 
تصور، گام های مثبتی را  برداشــته است، به طوریکه 
سال گذشته برای ۱۵۰ هزار نفر، هشت  جلسه متوالی 
برگزار کردیــم، دو هزار واحد  LDR  ایجاد کردیم و 
زایمان  طبیعی را صددرصد رایگان کرده و همواره در 

تلاش هستیم که زایمان  بدون درد را ترویج دهیم. 
به گفتــه وی، زایمان به روش ســزارین برای نوزاد 
خطرات و صدماتی  چون بروز زردی نوزادی، نارسایی 
تنفســی و لطمه دیدن بهره هوشی  نوزاد را به همراه 
دارد. حریرچــی با تاکید بر اینکه میزان انجام زایمان 
یک ســیر معقولی دارد،  گفــت: اطلاعات و جزییات 
روند بارداری فقط بین مادر باردار و پزشــک  او رد و 
بدل می شود و تا زمانیکه نتوانیم پرونده الکترونیک 
را در همه  ســطوح اجرایی کنیم، نمی توانیم به طور 
مســتند مداخله ای در اثبات  تاریخ زایمان داشــته 
باشیم. وی در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر، 
پرونده الکترونیک  سلامت در مراکز دولتی سطح یک 
کامل انجام می شــود و در اکثر  مراکز با بیمه تعامل 
دارند و به ســمت عملیاتی کردن پرونده الکترونیک 

 سلامت به سطح دو، در حرکت هستیم. 

اجتماعی

محمــد فاضلــی عضو هیئــت علمی 
دانشــگاه شهید بهشــتی با تشریح ۱۱ 
 اشــکال طرح مجلس برای رفع انحصار 
از زبان انگلیســی گفــت: این  طرح در 
درازمدت بــه احتمال زیــاد، فرزندان 
اقشار ضعیف اقتصادی را  از آموزش زبان 

خارجی محروم می کند. 
عضــو هیئت علمی دانشــگاه شــهید 
بهشتی در یادداشــتی به بررسی طرح 
 اخیر مجلس با عنــوان "رفع انحصار از 
زبان انگلیسی در نظام آموزش  همگانی 

کشور" پرداخته است. 
مشروح یادداشت او بدین شرح است: 

شــاهکار  ایــن  تحلیــل  از  قبــل 
سیاســت گذاری، بگویم که من با ایده 
رفع  انحصار از زبان انگلیســی و توسعه 
آموزش ســایر زبان ها موافقم. همیشه 
 حســرت خورده ام که کاش زبان عربی 
که 6 ســال به نســل مــن در مدارس 
 تدریس شد، به شــکلی کارآمد و مؤثر 
تدریس می شد و امروز عربی  می دانستم 
که بســیار به کارم می آمد. این طرح اما 
به اســم ایده خوب رفع  انحصار از زبان 
انگلیســی، نشــانه بزرگی از نقصان در 

سیاست گذاری  فرهنگی است. 
 1. مقدمــه این طرح حــاوی این گزاره 
است: »عـدم ضــــرورت تعلـیم  زبـان 
خـــارجی بــــه دانش آموزانــی که به 
هر دلیـــل بـه تحصـــیل دانشـگاهی 
 نخواهنـــد پرداخـــت.« ســؤال، آیــا 
دانش آموزان از کلاس ششم که آموزش 
 زبان انگلیســی شروع می شــود قادرند 
تعیین کنند که در آینده به دانشــگاه 
 می رونــد یا نمی روند؟ آیــا با این طرح 
دانش آموزان از همان سال ششم به  دو 
دسته تقســیم می شوند و برخی به طور 
قطعی تصمیم می گیرند که به  دانشگاه 
نروند تا ضرورتی به آموزش زبان نداشته 

باشند؟
 2. چه کسی و براســاس کدام مطالعه 
مشــخص شــده که فقط کســانی که 
 دانشگاه می روند به زبان خارجی آن هم 
در دنیای امروز  نیاز دارند؟ آیا  کســانی 

که مهارت آموزی می کنند. 
 3. آیــا در دنیایــی کــه »یادگیــری 
 ) Lifelong learning ( مادام العمر« 
یکی  از توصیه های جدی آموزشی برای 
تبدیل شــدن به شــهروند مؤثر است، 
 می شــود تضمین کرد که آدمی در سن 

نوجوانی تصمیم بگیرد دانشگاه  نرود و تا 
آخــر عمر به آن پایبند بماند و از این رو 

به زبان خارجی نیاز  نداشته باشد؟
 4. این طرح تصریــح می کند »آموزش 
زبــان در مدارس نســبت بــه آموزش 
 در آموزشــگاه های آزاد زبــان کمتــر 
موفقیت آمیــز بــوده و بهتر اســت که 
 آمــوزش تمــام زبان هــای انگلیســی 
مــدارس  محیــط  از  غیرانگلیســی  و 
 خارج شــده و از طریق آموزشــگاه های 
آزاد صــورت گیرد.« اولًا کم  نیســتند 
متخصصانــی که معتقدنــد مدارس در 
آموزش زبان فارســی،  ریاضیات، انشــا 
و حتی دروس دینــی و زبان عربی هم 
ناموفق هســتند. آیا  با این استدلال که 
در طــرح آمده می تــوان آموزش همه 
این ها را به  آموزشــگاه های آزاد واگذار 
کرد؟ تفــاوت زبان عربی با انگلیســی 
چیست  که نباید آن را به آموزشگاه آزاد 
سپرد؟   5. سپردن آموزش زبان خارجی 
به آموزشــگاه های آزاد با تأمین هزینه 
 از ســوی والدین، چند پیامد دارد. اولًا، 
عمده آموزشــگاه های موجود  بالاخص 
در مناطق کمتر توسعه یافته، فقط زبان 
انگلیســی را آموزش  می دهند. آموزش 
زبان آلمانی، فرانســه یا چینی و روسی 
در اکثریت  شهرهای کشور وجود ندارد. 
بنابرایــن در نهایت آن ها که بروند زبان 
 خارجی بیاموزند، اکثریت شان انگلیسی 
خواهند آموخت و این طرح به  عمومیت 
آموزش زبان انگلیســی هیچ خدشه ای 

وارد نمی کند. 
ثانیــاً، آموزش زبان خارجی نیز با توجه 
به تأمین هزینه از ســوی والدین،  بیش 
از گذشته طبقاتی می شــود این طرح 

در درازمدت بــه احتمال زیاد،  فرزندان 
اقشار ضعیف اقتصادی را از آموزش زبان 

خارجی محروم  می کند. 
ثالثاً، تبصره 2 ذیــل ماده 3 این طرح، 
دادن بورسیه برای آموزش زبان  خارجی 
به خانواده هایی که قادر به تأمین هزینه 
آموزشــگاه آزاد نباشــند را  پیشــنهاد 
می کند. وزارت آموزش و پرورش بعد از 
تصویب این طرح و  تبدیل آن به قانون 
با کار بسیار پیچیده تعیین خانواده هایی 
که قادر به  تأمیــن هزینه آموزش زبان 
خارجی فرزندان خود نیســتند مواجه 
می شود.  تلاشی از ســوی خانواده های 
بسیار برای انتقال این هزینه به آموزش 
و  پرورش شــروع می شــود که با توجه 
به وضعیت نظام شناســایی مشخصات 
 اقتصادی و اجتماعی خانوارها در ایران، 
عواقــب ناخوشــایند قابــل  پیش بینی 

خواهد داشت. 
 6. یکــی از اوج هــای بی نظیر این طرح 
جایی اســت که در تبصره ذیل  ماده 1 
گرایش  که  »دانش آموزانی  ذکر شــده 
نظری را برای تحصیل  انتخاب کرده یا 
می کنند لازم است حداقل مهارت مکفی 
در یکــی از  زبان های خارجی مـــورد 
تأیید را کسب کنند.« این تبصره بدان 
)نویسندگان  سیاست گذار  معناست  که 
طرح( آمــوزش زبان خارجــی را برای 
دو  دســته رشته های »فنی و حرفه ای« 
و »کار و دانــش« ضــروری نمی دانند. 
 بگذاریــد به برخی رشــته های این دو 

عرصه نگاهی بیندازیم. 
 7. مــاده 2 این طــرح تصریح می کند 
کــه زبان برخــی کشــورها در اولویت 
 قــرار می گیرد. دانشــگاه های ایران نیز 

با دانشــگاه های آن  کشورها  می توانند 
تفاهم نامــه و همکاری علمی داشــته 
باشــند و آن کشــورها در  برنامه های 
حداقل پانزده ســاله همــکاری علمی، 
مدرس به ایران اعزام  کنند و بخشی از 
هزینه های تربیــت معلم و مدرس زبان 
کشور خود در  ایران را بپردازند و حتی 
در دادن بورسیه به دانش آموزان مدارس 

 مناطق محروم سهیم شوند. 
 8. سیاســت گذار که با این طرح شمار 
زیادی معلــم زبان انگلیســی را  بیکار 
می کنــد، در ماده 4 طــرح، این عده را 
بــرای پذیــرش ســمت های  مدیریتی 
در آمــوزش و پــرورش در اولویت قرار 
می دهد. بررســی اثر این  پیشــنهاد به 
داده هایــی درباره تعــداد معلمان زبان 
انگلیســی و نیازمندی هــای  مدیریتی 
آموزش و پــرورش احتیاج دارد. تبصره 
1 همین ماده، به  معلمان زبان انگلیسی 
اجــازه می دهد از قانون منع اشــتغال 
به کار کارکنان  دولت مســتثنا شــده و 
هم زمــان کارمنــد دولت و شــاغل در 

آموزشگاه های  آزاد باشند.  
 9. فرض کنید این طرح به قانون تبدیل 
شد. علاوه بر همه نقدهایی که  در بالا به 
آن وارد شد، فکر کنید که نظام آموزش 
عالی کشــور همیــن  الان دائم فشــار 
می آورد که اساتید و دانشجویان مقالات 
بیشتری به زبان  انگلیسی منتشر کنند 
تا تعداد مقالات نمایه شــده کشــور در 

پایگاه های ثبت  مقالات بالا برود.  
 10. ایــن طرح همان طور کــه یکی از 
روحانیــون طــراح آن در مصاحبه ای 
امنیتی و معطوف   گفته، پیش زمینه ای 
به ســوءظن نسبت به انگلیس و  آمریکا 
دارد و گویی تلاشی برای بستن راه نفوذ 
این کشورهاست. بستن  راه نفوذ خیلی 

خوب است. 
 11. این طرح وزارت آموزش و پرورش 
را مکلف می کند که برای  آموزش زبان 
در آموزشــگاه های آزاد قیمت گــذاری 
کند. مداخلات دولــت  در اقتصاد ایران 
قصــه مثنوی هفتــاد مــن و غصه ای 
پهن دامن اســت و این  طرح مداخله ای 
دیگر و به تبع آن فساد بیشتر می افزاید. 
داســتان  قیمت گذاری خدمات مدارس 
غیرانتفاعی و عوارض آن هنوز دامن گیر 
 مردم اســت و این طــرح قیمت گذاری 

آموزش زبان را هم می افزاید.  

اثر منفی دعواهای خانگی 
روی فرزندان

یک روانشــناس ضمن تشریح تاثیر خشــونت های میان 
والدین بر روی  کودکان تاکید کرد: کودکانی که به صورت 
مستمر تحت تاثیر درگیری  میان والدین شان قرار می گیرند 
و در معــرض خشــونت  قــرار دارند، به  مــرور رفتارهای 
پرخاشــگرانه یا مســائل روانی در آنها پدیدار خواهد شد. 
 مژگان ناقل با بیان اینکه خشونت  خانگی دارای جنبه های 
مختلف  فیزیکی )دعوا، کتک زدن و پرت کردن اشــیاء(، 
هیجانــی )رفتارهای  کنترل گرایانه،  تهدیــد کردن و...( و 
جنســی است، افزود: اغلب  خشونت هایی که میان زوجین 

اتفاق می افتد خشونت های فیزیکی و  هیجانی هستند. 
وی با اشاره به اینکه به طور کلی خشونت  در انواع مختلف 
بر زندگی،  جســم، روان و رفتار کودکان اثر مستقیم دارد، 
گفت: برخی مســائل  روانــی کودکان ریشــه در محیط 
خانوادگی آن ها دارد. در واقع کودکان از  طریق مشــاهده 
و تقلید، مدل های متفاوت رفتاری را آموخته و آن را  بروز 

می دهند.  
این روانشناس در ادامه با اشاره به تاثیر خشونت بر جسم 
و روان  کودکان بیان کرد: باتوجه به اینکه کودکان نسبت 
به بزرگســالان از  منطق و علم پایین تری برخوردارند، در 
مواجهه با مسائل و مشکلات  عاطفی میان والدین شان خود 
را مقصر می دانند. این احساس گناه و  مقصر بودن درنهایت 
موجب افزایش اضطراب و اســترس آنها می شود.  در واقع 
کودکانی که شــاهد کتک زدن یا کتــک خوردن والدین، 
تهدید و  رفتارهای خشونت آمیز هستند، دچار شب ادراری،  
رفتارهای  وحشــت زدگی، کابوس، استرس،  پرخاشگری و 
ناآرامی دائمــی،  اضطراب،  بی قراری، تــرس از جدایی از 

والدین و احساس گناه  می شوند. 
بنابر اظهارات ناقل، مشــاهده خشونت در دوران نوجوانی 
نیــز  واکنش های متفاوتی را در نوجــوان بروز می دهد، به 
طور مثال  نوجوانانی که شــاهد بروز خشــونت از ســوی 
والدین شــان هســتند برای پیــش  بــردن کارهای خود 
رفتارهای پرخاشــگرانه ای از خود بــروز می دهند، گاه  و 
بی گاه با همســالان خود دعوا می کننــد،  به مصرف مواد 
مخدر و سیگار  روی می آورند و اقدام به رفتارهای تکانشی 
و ضــد اجتماعی می کنند تا  از این طریق هیجانات خود را 

تخلیه کنند.  

وی با اشــاره به اینکه خشــونت  میان والدین می تواند در 
دراز مدت  کودکان را دچار مســائل روانشــناختی جدی 
کند، گفت: افرادی که در  دوران کودکی شــاهد خشونت 
و درگیــری بوده اند در محل کار، برقراری  ارتباط با جنس 
مخالف یــا والدین الگوهای دوران کودکی شــان را تکرار 
 می کننــد و باتوجه به اینکه آخریــن راه حل والدین این 
دسته از کودکان  تهدید و خشونت بوده است، این موضوع 
باعث می شــود کودکان در  دوران بزرگســالی برای حل 
مسائل خود از توانایی کمتری برخوردار  باشند، در برقراری 
ارتباط با دیگران و زندگی زناشــویی با مشــکل  بیشتری 
مواجه شــوند و در برابر دیگران خشونت بیشتری از خود 
بروز  دهند و حتی نسبت به کودکان خود خشونت داشته 
باشــند. به گفته این روانشناس، در واقع خشونت پدیده ای 
است که همانند دستگاه  کپی در ذهن افراد کپی و به افراد 

دیگر منتقل می شود. 
ناقــل دلایل مالی و اقتصادی، عدم تفاهم والدین و ناتوانی 
در ارائــه  روش های حل مســئله را از عوامــل اصلی بروز 
خشونت میان والدین  عنوان کرد و به ارائه روش هایی برای 

کاهش تاثیر خشونت بر فرزندان  پرداخت. 
این روانشــناس یادآور شــد: در هر صورت اختلاف میان 
والدین امری  است اجتناب ناپذیر که نمی توان والدین را از 

بروز آن منع کرد. اما  باتوجه به تاثیرات خشونت بر فرزندان 
لازم اســت والدین برای پنهان این  مسئله راهکارهایی در 

پیش گیرند. 
وی ادامه داد: کنترل هیجان خشــم و مدیریت رفتارهای 
تکانشــی، مدیریــت  حل مســئله که یکــی از مهم ترین 
مهارت های ۱۰ گانه زندگی سالم به  شمار می رود )که البته 
اکثرا خانواده های ایرانی از این توانایی  برخوردار نیســتند( 
از مهم ترین روش های کاهش خشونت میان والدین  است. 
والدین باید بیاموزند که همراه با کنترل خشم توانایی حل 
مســئله را  در خود پرورش دهند. در صورتی که اختلاف 
میان زوجین اوج گرفت،  والدین باید حتی  الامکان از دعوا 
کــردن در محیطی که کــودک در آن  حضور دارد پرهیز 

کنند.  
این روانشــناس بیان کرد: یک بار دعوا یا خشــونت میان 
والدین نمی تواند  اثرات منفی روی کودک داشته باشد، اما 
تداوم نزاع و دعواهای میان  والدین می تواند به مرور زمان 
اثرات منفی داشته باشــد. میزان خشونت  باید در محیط 
خانه کم باشــد زیرا کودکانی که به صورت مستمر تحت 
 تاثیر درگیری میان والدین شان قرار می گیرند و در معرض 
خشونت   قرار دارند به مرور رفتارهای پرخاشگرانه یا مسائل 

روانی در آنها  پدیدار خواهد شد. 

ایرانیهابیشترازاروپاییهاداروی
ضدافسردگیمصرفمیکنند

نماینده شورای عالی بیمه سلامت کشور با اشاره به اینکه تنها یک سوم 
 مردم اروپا داروهای ضدافســردگی مصرف می کنند، گفت: استفاده از 
 داروهای افســردگی در کشور ما بیشتر از اروپا است که فرهنگسازی و 
 اصلاح رفتارها می تواند در پیشــگیری و کاهش استفاده از این داروها 

 موثر واقع شود.   
علی اکبر حق دوســت افزود: با تلاش و اصلاح رفتارهای خودمان می 

 توانیم به کاهش مصرف این میزان داروها کمک کنیم
وی همچنین با اشــاره به وجود ۱۶ نوع ســرطان که با بهداشت دهان 
 مرتبط اســت افزود: بســیاری از بیمــاری ها حتی آلزایمــر مرتبط با 
 بهداشــت دهان و دندان است بنابراین می توان با یک پیشگیری بدون 

 هزینه از ایجاد این بیماری ها جلوگیری کرد. 
حق دوســت با تاکید بر اینکه فرهنگ ســلامت مساله مهمی است که 
توجه  به آن می تواند در پیشگیری از بیماری ها موثر باشد تصریح کرد: 

 فرهنگ سلامت باید در جامعه نهادینه شود. 
وی  با اشــاره به اینکه روزگار نفتی دیگر گذشته و بچه های ما مجبور 
 به تغییر رفتارشــان هستند، اظهارداشت: زندگی نفتی ما را به گونه ای 
 بــار آورده که توقع ما را افزایش داده و بیش از جیبمان خرج کرده ایم 
و  تا  زمانــی که نتوانیم این را اصلاح کنیم فرایند منفی کماکان وجود 
دارد  و حتی با دوباره اجرا شــدن طرح تحول سلامت این مساله درست 

 نخواهد شد.   

تخصیص نخستین بخش از اعتبارات قانون 
حمایت از حقوق معلولان تا  چند روز آینده

علی همــت محمودنژاد مدیرعامل انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران 
گفت:  با پیگیری های صورت گرفته از ســازمان برنامه و بودجه کشور تا 
چند  روز آینده نخســتین بخش از اعتبارات برای اجرای قانون حمایت 
از حقوق  افراد دارای معلولیت توسط سازمان برنامه و بودجه تخصیص 
خواهــد  یافت. محمودنژاد از اختصاص دیرهنــگام بودجه اجرای قانون 
حمایت از حقــوق  افراد معلول انتقاد کرد و گفت: در حالی که بیش از 
30 هزار میلیارد  تومان برای اجرای قانون حمایت از حقوق افراد دارای 
معلولیت لازم  است، متاسفانه دولت تنها یک هزار و 300 میلیارد تومان 

برای اجرای  این قانون در نظر گرفته است. 
وی تصریح کرد: با پیگیری های صورت گرفته از سازمان برنامه و  بودجه 
کشــور تا چند روز آینده نخستین بخش از اعتبارات برای اجرای  قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت توســط سازمان برنامه و  بودجه 

تخصیص خواهد یافت. 
محمودنژاد ادامه داد: دولت وعده کرده تا 12 آذر امســال ) روز جهانی 
 معلــولان ( تمام آیین نامه اجرایی قانــون حمایت از حقوق افراد دارای 
 معلولیت را تصویب کند و این در حالی ســت که روز گذشته از 6  آیین 
نامه  مربوط به قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، 3 آیین نامه 

به  تصویب هئیت وزیران رسید. 
مدیرعامــل انجمن دفــاع از حقوق معلولان ایران با انتقاد از برگشــت 
آیین  نامه اجرایی و دســتورالعمل مناسب ســازی در قانون حمایت از 
حقوق افراد  دارای معلولیت از کمیســیون اجتماعی دولت به ســازمان 
بهزیستی کشــور  تصریح کرد: از سازمان بهزیستی درخواست می شود 
هرچه ســریعتر نسبت  به رفع نواقص آیین نامه اشاره شده اقدام و پس 
از اصلاح آن را برای  کمیســیون اجتماعی دولت ارســال کنند تا تمام 
آیین نامه های اجرایی قانــون  حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت تا 
12 آذر ماه به تصویب برســند. وی همچنین از درخواســت معلولان و 
انجمن های فعال در حوزه معلولان  برای دیدار با رئیس جمهور همزمان 
با 12  آذر ماه )روز جهانی  معلولان( خبر داد و گفت: درخواســت این 
دیدار به دفتر رئیس جمهور تقدیم  شــده اســت و این فرصت مناسبی 
اســت تا رئیس جمهور از نقطه نظرات  نخبــگان معلول و انجمن های 
فعال در این حوزه برای اجرا شــدن قانون  حمایت از حقوق افراد دارای 

معلولیت استفاده کند. 

 ۱۱ اشکال طرح مجلس برای شکستن انحصار زبان انگلیسی
خبرخبر

افزایش آمار سزارین در روزهای خاص سال

شرکت تعاونی تولید روستایی کوخان به شماره ثبت 332 و شناسه ملی 10980145108 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 07/11/1397 و نامه شماره 
1360/97/34/16-7/12/97 اداره تعاون روستائی شهرستان میاندواب تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: 1 - آقایان امیر آرمین به شماره ملی 2872381740 بسمت بازرس اصلی و یوسف سید مؤمنی 
به شماره کد ملی 2870828837 سمت بازرس علی البدل شرکت برای یک سال مالی انتخاب 

گردید. . 2-ترازنامه وصورتهای سال مالی 1396به تصویب مجمع رسید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت شرکت ها

 و موسسات غیرتجاری میاندوآب )645412(

آگهی تغییرات
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۳هزاروکیلپروندهمالیاتیندارند

هادی خانی مدیر کل بازرســی و مبارزه با فرار مالیاتی سازمان 
امور  مالیاتی گفت: ۳ هزار وکیل را شناسایی کرده ایم که هیچ 
پرونده مالیاتی  ندارند و مشخص نیست چطور مجوز گرفته اند. 

خانی در مصاحبه با رادیو اقتصاد، درباره شناسایی سه هزار وکیل 
 بــدون پرونده مالیاتی و تمدید پروانه این وکلا، اظهار داشــت: 
تمدید یا  عدم تمدید پروانه آنها دســت ســازمان امور مالیاتی 
نیست. برابر ماده   ۱۸۶ قانون مالیات های مستقیم هر دستگاهی 
که مجوز یک فعالیت  اقتصادی را می دهد یا مجوز یک فعالیت 
اقتصادی را تمدید می کند،  موظف است با سازمان امور مالیاتی 
مکاتبه کند، از سازمان امور  مالیاتی استعلام بگیرد، اگر سازمان 
امور مالیاتی اعلام کرد آن فرد  بدهکار مالیاتی نیست و یا مودی 
مالیاتی خوش حساب اســت، نسبت به  تمدید اقدام کند. مدیر 
کل بازرسی و مبارزه با فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی افزود: 
 متأسفانه در برخی از مشاغل از جمله همین ۳ هزار وکیل، این 
 همکاری اجرای صحیح و صریح قانون با ســازمان امور مالیاتی 
انجام  نشده و نمی شود. ما این ۳ هزار وکیل را شناسایی کردیم. 
بر اساس  اطلاعات پایه ای که اخذ کردیم این افراد هیچ پرونده 

مالیاتی نداشتند و  مشخص نیست چطور مجوز گرفتند. 
وی ادامــه داد: دیتایی که ما به عنوان پایــه روی آن متمرکز 
شدیم و با  سامانه های نرم افزاری خودمان مقایسه کردیم که آیا 
این  تعداد افراد  پرونده مالیاتی دارند یا ندارند، اطلاعاتی بود که 

مستقیم از روی سایت  کانون وکلا برداشتیم. 
تمرکز بر ریز تراکنش های بانکی و فعالیت های اقتصادی وکلا

خانی گفت: حتی من با امضای رئیس کل ســازمان، با معاون 
پیشــگیری  از جرم قوه قضاییه مکاتبه کردم که اگر می  توانید 
اطلاعات مربوط بــه  وکلا را دقیق تر در اختیار ما بگذارید، چه 
آن هــا که پرونده مالیاتی دارند  و چــه آن ها که پرونده مالیاتی 

ندارند. 
وی ادامــه داد: ما روی ریز تراکنش هــای بانکی و فعالیت های 
اقتصادی  آن ها تمرکز داریم و تلاش می کنیم ابعاد فعالیت های 
اقتصادی این قشر  را کامل شفاف کنیم ولی هنوز به عدد دقیق 

فرار مالیاتی وکلا نرسیده  ایم. 
خانی افــزود: اینکه ما اعلام می کنیم ۳ هزار وکیل فاقد پرونده 
هستند بر  اســاس موجودی ســامانه هایمان است و تقریبی و 
تخمینی نیســت. اما این  که وکلا چقدر فرار مالیاتی دارند، باید 
گفــت ما فعلا در حال جمع  آوری  تمام دیتاهای وکلا در حوزه 
فعالیــت  های اقتصادی، دارایی، ثــروت و  تراکنش های بانکی 

هستیم که بعد از بررسی رقم مشخص می  شود. 

یــک تحلیلگر اقتصــادی با بیــان اینکه 
بی انضباطی مالیاتی، کسری بودجه  بدنبال 
داشته اســت، گفت: بی انضباطی مالیاتی 
منجــر به افزایش بدهی هــای  دولت و در 
نهایت دست درازی به منابع بانک مرکزی 
شــده است. وحید شقاقی شــهری درباره 
کسری بودجه دولت، با بیان اینکه اقتصاد 
در  دست دولت اســت و تاکنون تنها ۳۰ 
درصد از درآمد خــود را از طریق  مالیات 
تامین کرده اســت، اظهار داشت: اقتصاد 
ما عملا بخش  خصوصــی ندارد، از طرفی 
نیز یک دولت بزرگ که بر پایه نفت اداره 
 می شود، در صورت مواجه شدن با نوسان 
قیمت نفت، کسری بودجه  ایجاد می کند. 

این کارشــناس اقتصادی افزود: کســری 
بودجه و بی انضباطــی مالی دولت  ها که 
یک امر همیشــگی در اقتصاد ایران بوده 
ناشــی از بی انضباطــی  مالیاتــی، اتکا به 
اقتصاد نفتی و ایجاد بدهی با دست درازی 
دولت به  منابع بانکی بوده است. متاسفانه 
نظام پولی و بانک مرکزی در  سیاست های 

اقتصادی کشور استقلال ندارند. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر در برخی 
مواقــع علاوه بر دولت، دو  قــوه دیگر نیز 
شعارگونه رفتار می کنند، گفت: متاسفانه 
بی انضباطــی  مالیاتی منجــر به افزایش 
بدهی های دولت و در نهایت دست درازی 
به  منابع بانک مرکزی شــده است که در 
این بین شــاهد هســتیم که استقراض  از 

بانک مرکزی و یا بانک ها موجب شده ۱۰ 
درصد از منابع بانکها به  دلیل بدهی  دولت 
بلوکه شود. شــقاقی شهری تصریح کرد: از 
سویی دیگر نیز شاهد افزایش نرخ سود  به 
دلیل بلوکه و منجمد شــدن بیش از ۴۰ 
درصد منابع کشــور در بانک ها  هســتیم 
که این مســاله افزایش بدهی دولت را به 

دنبال دارد. 

جنگ افزایش سوددهی بانک ها
وی یادآور شــد: نرخ ۲۵ درصدی رشــد 
بدهی های دولت و بده بستان های  معیوب 
در چرخه اقتصادی و نظام بانکی، اقتصاد 
کشور را به سمت  جنگ افزایش سوددهی 

بانکها پیش برده است. 
این کارشــناس اقتصادی بــا بیان اینکه 
بانک هــا وارد بازی خطرناکی شــده  اند، 
گفت: در واقع زمانی که نقدینگی مسدود 
و یا بلوکه می شــود  نشــان دهنده دست 
درازی دولت به منابع مالی است؛ بانک در 
یک پروســه  اقتصادی سود حاصل را پس 
از برداشت کارمزد خود تقسیم می کند در 
 حالی که کل منابع اولیه را به چرخه تولید 
وارد نکرده است. شقاقی شهری تاکید کرد: 
دولت از آذر هر ســال پس از ماهها کار بر 
 روی بودجــه، در آخر بانــک را به عنوان 
صندوق خود در نظر می گیرد؛  در حالی که 
دولت باید در برابر سیستم بانکی متعهد و 

خوش حساب  باشد. 

سامانه ســمات بانک مرکزی و سامانه جامع مدیریت 
تضامین دولت در  راســتای ارتقاء شفافیت و انضباط 
مالــی دولت بــا یکدیگر مرتبط شــدند و  از این پس 
اطلاعات این ســامانه ملاک محاســبه بدهی دولت 
خواهــد بود. بانک مرکزی با همکاری ســازمان برنامه 
و بودجه کل کشــور در  راســتای احصــاء اطلاعات 
بدهی های دولت ناشــی از تضامین صادره، در  ســال 
مزین به نــام رونق تولید و در جهــت تحقق اهداف 
لازمه در ایجاد  رونق از جمله ارتقاء شفافیت و انضباط 
مالی دولت، با برقراری ارتباط  بین ســامانه ســمات 
بانک مرکزی و سامانه جامع مدیریت تضامین دولت، 

 امکان اســتعلام آخرین وضعیت و مانده بدهی ناشی 
از تضامین صادره  توسط دولت را برای سازمان برنامه 
و بودجه کشــور فراهم کرد. بر این اساس از این پس، 
صرفاً اطلاعات تســهیلات و تعهدات استعلام  شده از 
ســامانه ســمات بانک مرکزی ملاک محاسبه بدهی 
دولت ناشــی از  تضامین صادره به بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی بوده و مبنای  صحت سنجی و اعتبار 
اصالــت تضمین نامه های دولت نیز، شناســه یکتای 
 صادره توسط ســامانه جامع مدیریت تضامین دولت 
خواهد بود. بدین ترتیــب دغدغه  عدم اطلاع دقیق از 
میزان بدهی های دولت با همت  و تلاش صورت گرفته 

در ســازمان برنامه و بودجه کشور و بانک  مرکزی و با 
تکیه بر دانش فنی و اطلاعاتــی متخصصین داخلی، 
مرتفع  شده و گام مهمی با تکمیل بانک های اطلاعاتی 

و ایجاد انضباط مالی و  بودجه ای برداشته شد. 

محمد علی دهقان دهنوی معــاون اقتصادی وزیر اقتصاد 
گفت: هدف ما  این اســت که تمام درخواست های مربوط 
به شروع کسب و کار ابتدا در  سامانه درگاه ملی مجوز های 
کســب و کار کشور ثبت و ســپس بین دیگر  دستگاه های 

اجرایی توزیع شود. 
دهقان دهنوی با بیان اینکه، در جلسه اخیر ستاد فرماندهی 
اقتصــاد  مقاومتی، گزارش اقدامــات وزارت اقتصاد در این 
ارتباط و همچنین  فعالیت های انجام شــده توسط هیات 
مقررات زدایی به ویژه بهبود  شاخص های حوزه کسب و کار 
در عرصه بین المللی مورد توجه و  حمایت معاون اول رییس 
جمهور قرار گرفت گفت: در جلسه روز  دوشنبه )ششم آبان 
ماه( که با موضوع فعالیت های انجام شــده وزارت  اقتصاد 
در راستای بهبود محیط کسب و کار به ریاست معاون اول 
 رییس جمهور برگزار شــد، گزارش اقدامات انجام گرفته به 
ویژه راه  اندازی ســامانه درگاه ملی مجوز های کسب و کار 
کشور و نیز برنامه  های آتی وزارتخانه در این ارتباط مطرح 

شد. 
دهقــان دهنوی با بیان اینکه درج اطلاعات مربوط به همه 
مجوز های  کشــور به صورت اســتاندارد، هدف اصلی راه 
اندازی ســامانه درگاه ملی  مجوز های کســب و کار کشور 
است، افزود: تا کنون بیش از ۹۰ درصد  اطلاعات مربوط در 

این سامانه ثبت شده است. 
وی گفت: هدف بعدی ما این اســت که تمام درخواســت 
های مربوط به  شــروع کســب و کار ابتدا در سامانه درگاه 
ملی مجوز های کسب و کار  کشور ثبت و سپس بین دیگر 

دستگاه های اجرایی توزیع شود. 
معــاون امور اقتصــادی وزارت اقتصاد افــزود: این تمرکز 
اطلاعات  موجب می شــود، استعلام ها تنها یک بار گرفته 
شــود، به عنوان مثال  اگر یکبار اســتعلام، احــراز و ثبت 
اطلاعات هویتی، محل سکونت،  مدرک تحصیلی، وضعیت 

نظــام وظیفه فرد و ... در ســامانه صورت  گیرد، برای دیگر 
مجوز ها، نیاز به هیچ استعلام مجددی وجود ندارد. 

چهار مصوبه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی
دهقان دهنوی با اشاره به اینکه وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات  همکاری خوبی در زمینه فراهم آوردن زیر ساخت 
های درگاه ملی  مجوز های کســب و کار کشــور با وزارت 
اقتصاد به عمل آورده اســت،  گفت: گزارش اقدامات وزارت 
اقتصاد در این ارتباط و نیز فعالیت های  انجام شــده توسط 
هیات مقــررات زدایی به ویژه بهبود شــاخص های حوزه 
 کســب و کار در عرصه بین المللی مــورد توجه و حمایت 
معاون اول  رییس جمهور قرار گرفت و ایشــان در سخنان 

خود، ضمن تقدیر از  عملکرد وزارت اقتصاد، موضوع کسب و 
کار را یکی از اولویت های  اصلی کشور معرفی کرد. 

وی گفت: در همین راســتا، در جلســه روز دوشنبه ستاد 
فرماندهی اقتصاد  مقاومتی چهار مصوبه مهم داشــتیم که 
کمک بسیار زیادی به وزارت  اقتصاد به عنوان متولی بهبود 

محیط کسب و کار کشور می کند. 
معــاون وزیر اقتصاد افزود: بر اســاس یکی از مصوبات این 
جلسه، آن  دسته از دستگاه های اجرایی که هنوز اطلاعات 
مربوط به اســتعلام ها و  مجوز های خود را برای بارگذاری  
روی درگاه ملی مجوز های کســب  و کار کشور ارائه نداده 
اند، موظف شــدند هر چه سریع تر نسبت به  ارائه اطلاعات 

مذکــور اقدام کنند. به گفته دهقــان دهنوی یکی دیگر از 
مصوبات جلسه امروز ستاد  فرماندهی اقتصاد مقاومتی تاکید 
دارد؛ دســتگاه های اجرایی که قصد  وضع قوانین جدید را 
دارند، در مورد بخش هایی از آن که احساس می  کنند می 
تواند مخل کســب و کار باشد، می بایست با هیات مقررات 
 زدایی و وزارت اقتصاد، هماهنگ کنند و در غیر این صورت، 

این  هیات اجازه دارد آن بخش ها را ملغی کند. 
وی در ادامــه با تشــریح طرح پویش ملــی بهبود محیط  
کســب و کار و  تسهیل فرآیند صدور مجوز ها که از چندی 
پیش در وزارت اقتصاد به  مورد اجرا گذاشــته شــده است 
اظهار داشــت: از آنجا که در فرآینــد ها،  نقاط قابل بهبودِ  
در دســترس زیادی وجود دارد، در این چارچوب می  توان 
با انجام یکســری اقدامات دارای اثر گذاری فوری، تاثیرات 

بسیار  مثبت و کارسازی را به وجود آورد. 
دهقان دهنوی افزود: به عنوان مثال به دســتور شــخص 
وزیر اقتصاد،  برای اولین بار ســازمان امور مالیاتی و گمرک 
جمهوری اسلامی ایران  از این نظر مورد بررسی قرار گرفته 
و پنج الی شــش مورد اصلاحی در  مقررات هر یک از آنها 
پیدا شد، از جمله بحث صدور گواهی ثبت  مالیات بر ارزش 
افزوده که قرار شــد، صدور گواهی آن، با همکاری  سازمان 
امور مالیاتی تبدیل به یک گواهی دائمی شود و دیگر نیازی 

به  استعلام مجدد در مورد آن نباشد. 
وی گفت: در مورد گمرک جمهوری اســلامی ایران  نیز به 
همین ترتیب  عمل شــد و امروز در حال رصد فعالیت های 

آن هستیم که خوشبختانه  طبق برنامه پیش می رود. 
معاون امور اقتصادی وزیر اقتصاد یادآور شد: اکنون با توجه 
به اینکه  خود مــا در وزارت اقتصاد، در زمینه طرح پویش 
ملی بهبود محیط  کسب و کار و تسهیل فرآیند صدور مجوز 
ها پیشــقدم شــده ایم، بهتر می  توانیم از سایر دستگاه ها 

بخواهیم به اجرای آن بپردازند. 

اقتصادی

اطلاعاتسامانهسماتبانکمرکزیملاکمحاسبهبدهیدولتشد

نقطهضعفهایدستگاهتکنوکراسی

علیرضاëساعدی

مطالعــات تطبیقی طــرح مطالعات اقتصــاد ایران در 
ســال های ۹۵ و ۹۶  به دنبال یافتن این پاســخ بود که 
اصلاحات در کشورهای مختلف از چه  نقطه ای آغاز شده 
است. نتایج نشان داد در بسیاری از کشورها نقطه  شروع 

اصلاحات ناشی از یک »بحران« بزرگ بوده است. 
  سیاست گذاران و سیاســت مداران کشورهای متعددی 
ماننــد ترکیه و یونــان  از بحران داخلــی خود که یک 
تهدید به حســاب می آمد به عنوان یک  فرصت استفاده 
کردنــد. فرصتی کــه ما اکنــون از آن بی بهره ایم یا در 
 محدودیت نســبت به آن به سر می بریم این بود که این 
کشورها توانستند  هزینه اصلاحات اقتصادی را در تعامل 
اقتصادی با جهان خارج یا به  حداقل برسانند یا به خارج 
از اقتصاد ملی خود منتقل کنند.  ترکیه با  تجهیز منابع 
و ســرمایه بین المللی در ابعاد بســیار بزرگ، توانست 
اقتصاد  خود را به پیش ببرد، اگرچه از اصطلاحات اصلی 
داخلی غافل نماند.  یونان توانست با کمک های اتحادیه 
اروپــا به اصلاح ســاختار بودجه و  کاهــش هزینه های 
عمومــی خود بپردازد. اما در شــرایط فعلــی با وجود 
 آنکه مســائل اقتصاد کلان ما شــباهت های زیادی به 
کشورهای مورد  اشــاره دارد؛ اما نتایج و دستاوردها در 
آن سطوح نیست.  اگر به سوال  محوری جلسه بپردازیم 
که آیا اصلاحات شــدنی است؟ باید گفت بله، به  شرط 
آنکه همــه اصحاب فکر و تخصص از خودشــان همت 
نشــان دهند.   به عنوان نمونه پروژه هایی که هم اکنون 
در ســازمان برنامه و بودجه برای  اصلاحات ســاختاری 
بودجه تعریف و دنبال می شــود و فراخوان عمومی  هم 
داشــته اســت، بعید می دانم بازخوردی ایجابی حتی 
سلبی از سوی  اندیشــمندان  داشته باشد و هیچ کدام 
از گروه های فکری یا ســلایق  مختلف، راه حل مشخص 
یا نقشــه راهی با جزئیات اجرایــی، برابر این  اصلاحات 
اجباری قرار نمی دهند. این در حالی است که با توجه به 
 محرومیت اقتصاد ایران از کمک ها و مشاوره بین المللی 
که از تجارب  غنی سایر کشورها برآمده، نیاز به یک نوع 
درونزایی علمی و  تخصصی برای کمک به این اصلاحات 
اجباری در مقایسه با کشورهای  مشابه دو چندان است. 
توجه داشــته باشــیم که اتحادیه اروپا به طور جدی  در 
موضوع ارزیابی و تحلیل شرایط بودجه یونان ورود کرد 
و حتی در  محاسبه و حسابرســی دقیق بدهی های آن 
کشور مساعدت کرد و پس از  اتخاذ سیاست های انضباط 
بودجه توسط دولت یونان در تامین مالی  کسری بودجه 
آنهــا نقش بازی کرد.  مانع دیگر در اقتصاد ایران غیبت 
 سیاســت گذار  policy maker  و پر کردن این خلأ با 
مفهومی به نام  politicians  یا سیاســت مدار اســت. 
در واقع سیاســت مداران )که به نوعی  نگاه نزدیک بین 
دارند( در همکاری با بوروکرات ها امور اقتصادی  کشــور 
را اداره می کننــد.  بوروکرات ها، تصمیمات پیشــینی 
سیاســت مداران  کشور را به بخشــنامه ها و آیین نامه ها 
تبدیل می کنند. این وضعیت که به  آن »باز تولید دیوان 
ســالاری« در فضای تصمیم گیری ایران می توان  اطلاق 
کرد، یک تعادل ناکارآ را ایجاد کرده اســت. در نهایت 
به دلیل  نامشــخص بودن تقســیم کار و مسوولیت ها، 
هزینــه اصلاحات در میــان این  دو گــروه پاس کاری 
می شــود. این چرخه معیوب اجازه نمی دهد اصلاحات 
 پیش رونده باشد و به آستانه های مشخصی که می رسد 
 ) decision maker ( درجا می زند.   تصمیم گیرندگان
که همان مدیران سیاســی هســتند  با سیاست گذاران 
) policy maker ( دارای تفــاوت هســتند . آنچه که 
در  ادبیات و تجارب موفق اقتصاد سیاســی وجود دارد 
ترکیــب متعادلی از  سیاســت گذار و تکنوکرات اســت 
و مــا به دلیل عدم شــکل گیری این ترکیــب  بهینه در 
اقتصاد نه تنها دســتاورد جدی اقتصــادی نداریم؛ بلکه 
در گذر  زمان شــاهد هستیم که ســرمایه های انسانی 
از جملــه تکنوکرات ها و  کارشناســان حرفه ای خود را 
مانند ســرمایه های فیزیکی )که امــروز دچار  کاهش و 
استهلاک آن هســتیم( تحلیل می بریم. شاهد آن را در 
اجرایی می توان   گزارش های کارشناسی دســتگاه های 
ملاحظه کرد.  گزارش های کارشناســی که از سوی بدنه 
تهیه و ارائه می شــود متاســفانه  اغلب به قدری نحیف 
و دلســرد کننده اســت که هیچ مدیری را نمی تواند به 
 مرحله تصمیم گیری برســاند.  دیگــر مانع که می توان 
در مســیر اصلاحات  بیان کرد تفــاوت رفتار در قبل و 
حین مســوولیت اســت. مدیران ما تا  زمانی که بیرون 
گود هستند بر شجاعت، جسارت و پافشاری برای  ایجاد 
تغییــر و اصلاحات اقتصادی و ســازمانی تاکید دارند و 
خــود را  واجد چنین روحیه ای می داننــد، اما در زمان 
اســتقرار در مصدر امور به  شدت محافظه کار می شوند، 
چنان از مســائل در ســطح بالا صحبــت  می کنند که 
گویی کارشناسان به کلی از مدار خارج و از آن مهمات 
 بی خبرند بنابراین بهتر اســت سکوت کنند و این شاید 
خود عاملی بر  تحلیل رفتن توان و انگیزه کارشناســی 

دستگاه ها است. 

ثبت ۹۰ درصد اطلاعات مجوزها در سامانه وزارت اقتصاد

بانک هــا برای پرداخت تســهیلات به مشــتریان 
طرح های متفاوتی دارند که  همــه آن ها برای رفع 
نیازهای مالی مردم نیست و برخی از این طرح ها در 
 واقع ساز و کاری برای ارائه خدمات تسهیلات برای 

مشتریان فراهم  می کند. 
برخلاف برخی کشــورهای دنیا که نرخ بهره بانکی 
در آن ها بسیار پایین  اســت و با این وجود بانک ها 
مشتریان عادی زیادی برای دریافت تسهیلات  ندارند، 
بانک های ایرانی همواره با سیل متقاضیان دریافت 
وام مواجه  بوده اند و تلاش کرده اند با اولویت دهی به 
آن ها و طرح های مختلف، نیاز  مشــتریان را برطرف 

کنند. 

بانک ها برای پاسخ دهی به نیاز مشتریان طرح های 
متنوعی را ارائه  می دهند؛ هرچند که همواره برخی 
مشکلات در زمینه ارائه تســهیلات وجود  دارد که 
ســبب شده بخشــی از مردم دل خوشی از فرآیند 

دریافت وام بانکی  نداشته باشند. 
یکــی از طرح هایی که برخی بانک ها در حال حاضر 
آن را اجرا می کنند،  طرحی اســت که شــخص با 
ســپرده گذاری کوتاه مدت می تواند تقریبا به اندازه 
 ســپرده خود وام بگیرد و مبلغ ســپرده اش تا پایان 

پرداخت اقساط نزد بانک  مسدود خواهد بود. 
اعــلام اجرای این طرح از ســوی یکــی از بانک ها 
بســیاری از مخاطبان ایسنا  را در مقام انتقاد برآورد 

که این نوع تسهیلات عملا به هیچ دردی  نمی خورد 
و شخصی که پول دارد به چه دلیل باید پول خود را 
نزد بانک  گذاشته و به همان اندازه تسهیلات بگیرد؟

این نوع وام، عموما از آن دست تسهیلاتی است که 
مشتریان خاص دارد و  عموم مردم را دربرنمی گیرد 
و این مشــتریان می توانند برای برخی موارد  از آن 

استفاده کنند. 

وامهاییکهمشتریخاصدارند

کارشناســان معتقدند عرضه منظم نفــت در بورس 
که دو هفته قبل با وقفه  مواجه شــد و حل مشکلات 
زیرســاختی بورس نفت می توانــد منجر به  تقویت و 

حفظ این دستاورد شیرین روزهای تحریم شود. 
آغاز بــه کار بورس نفت و دعــوت از بخش خصوصی 
برای داد و ســتد  نفت ایران، گشایش دریچه ای جدید 
در تجارت این طلای ســیاه بود ه  است. دریچه ای که 
پس از سال ها بی توجهی در کشاکش مشکلات فروش 
 نفت، تهدید تحریم را به فرصتی بی بدیل تبدیل کرد. 
همــکاری وزارت  نفت که به نوعــی تکلیف قانونی این 
وزارت خانه محســوب می شــود،  عرضه های مستمر 
هفتگی اســت که دو هفته قبل انجام نشد. این اتفاق 

 چنان به مزاج تحریم کنندگان خوشایند آمد که برخی 
رسانه های داخلی  همصدا با آنها خبر مرگ بورس نفت 
را تیتر زدند. به راستی در  شرایطی که کشور به فروش 
نفت نیاز مبــرم دارد، بی توجهی به مکانیزم  شــفاف 
بــورس اقدامی بر خلاف منافع ملی اســت  و از آنجا 
که دســت  وزارت نفت برای برطرف کردن مشــکلات 
زیرساختی بورس نفت باز  است، عرضه های نامنظم با 
هیچ توجیهی قابل پذیرش نیست؛ اما منتقدان  بورس 
نفت معتقدند نمی توان تــلاش وزارت نفت و تخفیف 
شــیرین آن را  به مشــتریان بورس نفت ندیده گرفت. 
آیا به راستی این تخفیف شیرین  ماهیت خارجی دارد؟

تخفیــف چند دلاری کام هیچ خریداری را برای خرید 
نفت تحریمی  شیرین نمی کند

مقدسه فلاح زاده، کارشــناس انرژی با اشاره به اینکه 
قیمت پایه نفت  عرضه شــده در بــورس، قیمت نفت 
برنت منهای یک دلتاســت که قیمت  بازار مدیترانه در 
این میان به عنوان کمترین قیمت رسمی فروش نفت 
 ایران در این بازار در نظر گرفته شــده اســت، گفت: 
همه  تخفیف های در  نظر گرفته شــده در مراحل اولیه 

و ثانویــه عرضه ها  تاکنــون از ۵، ۶ دلار  تجاوز نکرده 
است. هرچند این تخفیف برای شرایط عادی که حتی 
یک  و دو ســنت با اهمیت است قابل ملاحظه است؛ اما 
در شــرایط حاضر  خرید نفت تحریمی ایران علاوه بر 
ریسک خرید، هزینه هایی در پی  دارد که این تخفیف 
چند دلاری آن ها را پوشــش نمی دهــد. در کنار کم 
 بودن این تخفیف ها، مشکل پیش پرداخت میلیاردی و 
جریمه ۵ درصدی  که سازمان بورس تعیین کرده است 
مزید بر علت اســت و انگیزه   مشتریان را برای ورود به 

این بازار کمرنگ می کند. 
وی افزود: گذشته از این دو مشکل، باوجود مسیرهای 
فروش موازی که  وزارت نفت به راه انداخته اســت، اگر 
مشتری ریسک خرید و  پیش پرداخت میلیاردی را هم 
بپذیــرد، وزارت نفت اتاق تاریــک معاملات  و مذاکره  
بدون هزینه را به جــای ورود به بورس نفت پیش پای 
مشــتریان  می گذارد. باوجود این هفت خوان بر سر راه 
مشــتریان بورس، اگر رونقی  تابه حــال اتفاق می افتاد 

جای تعجب داشت. 

بیانضباطیمالیاتیازجملهعواملکسریبودجهاست

عرضهنامنظم؛پاشنهآشیلبورسنفت
خبر کوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز:
برنامه جامع زیست محیطی ذوب آهن اصفهان 
)ســند راهبردی محیط زیست( جهت تعالی و 
بهبود وضعیت  محیط زیســت این شرکت در 

مراحل نهائی تدوین می باشد  . 
مهنــدس مکاری در این خصــوص گفت : پیرو 
چالش هایی که در خصوص مســائل زیســت 
محیطی که ذات همه صنایع است و ذوب آهن 
اصفهان نیز به عنوان نخستین تولید کننده فولاد 
کشــور از این قاعده مســتثنی نیست  با وجود 
پیگیری هــا و اقدامات مثبتی کــه کارخانه به 
ویژه در ســال های گذشته با اجرای پروژه های 
زیســت محیطی انجام داده است،تدوین برنامه 
جامع زیست محیطی ذوب آهن اصفهان )سند 

راهبردی محیط زیســت( مطابق با نظر سازمان محیط زیست استان و در خواست مسئولین 
شهرستان، در دستور کار شرکت قرار گرفته است.  

وی افزود : برنامه هایی از سالیان گذشته با اجرای پروژه های زیست محیطی موثر در کارخانه 
وجود داشته که به ویژه در سال های اخیر از رشد بیشتری برخوردار بوده است. از جمله پروژه 
های زیســت محیطی موفق ذوب آهن که در آینده نزدیک به بهره برداری می رسد،می توان 
به ســاخت درب های فلکســیبل باتری شماره سه کک ســازی با دانش و همت شبانه روزی 
تلاشــگران این شرکت اشــاره کرد.    مدیر HSE شــرکت تصریح کرد : این سند راهبردی 

با رویکرد مورد نظر مســئولین سازمان محیط 
زیست استان طی جلسات مستمر که در سطح 
مسؤلین اســتان  و کارخانه تشکل شده است با 
دســتور مدیرعامل محترم شرکت و با محوریت 
مدیریت ایمنی،بهداشــت و محیط زیســت و 
همکاری مدیریت هــای ذیربط در حال تهیه و 

تدوین نهایی می باشد. 
مهنــدس مکاری ادامــه داد : کارشناســان و 
مســئولین محیط زیست استان در بخش های 
مختلف آب،هوا و پســاب طی دو مرحله بازدید 
از کلیــه فرایندهای تولیدوپروژه های زیســت 
محیطی شــرکت از نزدیک آشنا شدند و مقرر 
شــد این برنامه جامع توسط ســازمان محیط 
زیست نهایی شود و با اولویت برنامه های بهبود 
جهت تعالی وضعیت محیط زیســت ذوب آهن اصفهان اجرایی گــردد.  وی اضافه کرد : به 
منظور هماهنگی بین متولیان اجرای برنامه مذکور،جلســه ای با حضور مدیرعامل شرکت و 
با محوریت معاونت منابع انســانی و امور اجتماعی شرکت و همچنین با حضور معاون برنامه 
ریزی و  توســعه، مشاور محیط زیســت مدیرعامل و تنی چند از مدیران و مسئولین برگزار  
گردید و روند برنامه  جامع محیط زیست مورد بررسی قرار گرفت و همچنین در بخش دوم 
این جلســه بررسی پروژه های محیط زیستی در حال اجرای شرکت و چالش های آنها مورد 

پیگیری قرار گرفت.

ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-- خبرنگاریادگار امروز : 
تلاش شــبانه روزي پرســنل واحدهاي مختلف شهرداري در 
بازگشایي مســیرهایي از شهرجدید كه در بارندگي اخیر دچار 

آب گرفتگي شدند.
با توجه به اقدامات پیشگیرانه صورت گرفته شده قبل از شروع 
بــارش هاي پاییزي از قبیل دال برداري و تخلیه و نظافت انهار 
و باز كردن مســیر جریان آبهاي ســطحي توسط شهرداری، 
بیشترین آبگرفتگي در فازهاي ٣،٤،٧، زیرگذر كوشك زر و بلوار 
گوهران گزارش شد كه پرسنل شهرداري پس از انجام اقدامات 
لازم در فازهاي ١ و ٢ كه حوزه استحفاظي شهرداري مي باشد 

به امداد رساني به دیگر نقاط شهري پرداختند.
واحدهاي موتوري، آتش نشــاني، خدمات شــهري، شهربان، 
عمران، ترافیك، فضاي ســبز و ... با تمامي امكانات در اختیار 
خود طبق دستور مهندس آقائی شهردارشهرجدیدهشتگرد  به 
یاري شهروندان فازهاي خارج از حوزه خدمات رساني شهرداري 

شتافتند تا مشكلات ناشى از بارش باران را مرتفع نمایند.
شــایان ذكر است در یك سال گذشــته و در پي حجم عظیم 
بارش هاي ابتدائي ســال جاري كه منجر به آبگرفتگي برخي 
از معابر شــهري گردید، شهرداري شهرجدید هشتگرد اقدام به 
عملیات پیشگیرانه از جمله جمع آوري آب هاي سطحي و رفع 

آبگرفتگــي معابر، اجرای ترمیم و مرمت نهر جمع آوری آبهای 
سطحی ، ایمني معابر شــهري، عملیات لایروبی، بازگشایی و 
آزادســازی دخل و تصرفات در بســتر رودخانه فشند با هدف 
کنترل و کاهش خطر پذیری ســیلاب،و لای روبی و جمع آوری 
نخاله ها از انهار در راســتاى مقابله با بارش هاي ناگهاني نمود 
كه باعث گردید بارش هاي اخیــر كمترین آب گرفتگي را در 

فازهاي ١ و ٢ ایجاد كنند.
شــهروندان محترم ضمن همكاري با نیروهاي خدمات رسان 
با صبر و شــكیبایي میتوانند یاري رســان نیروهاي خدماتي 

شهرداري و شرکت عمران در سطح شهر باشند.

 درپی  بارندگي اخير انجام شد؛

 بازگشايي مسيرهای شهرجديد هشتگرد با تلاش پرسنل واحدهاي مختلف شهرداري

مدير ايمنی،بهداشت و محيط زيست ذوب آهن اصفهان عنوان کرد :

تدوين برنامه جامع زيست محيطی ذوب آهن اصفهان 

از طریق ویدئو کنفرانس انجام شد؛

دوره آموزشی سرويس های مخابراتی برای 
شهرستانهای تابعه مخابرات منطقه آذربايجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
کارگاه اموزشــی فراینــد واگذاری ســرویس هــای VDSL ٬ ADSL و 
FTTH از طریق ویدیو کنفرانس برای شهرســتانهای تابعه برگزار شد . در 
این گارگاه آموزشــی که همکاران واحد فروش ، امور مشترکین وپشتیبانی 
حضور داشــتند مطالب در خصوص واگذاری سرویس های جدید مخابرات 
در حوزه تلفن ثابت واینترنت ونحوه پشــتیبانی ســرویس ها ارایه گردید . 
این دوره آموزشــی کــه به همت اداره آموزش مخابــرات منطقه آذربایجان 
غربی برگزار شــد، موضوعات مختلفی در زمینه نحوه ارایه خدمات مطلوب 
به مشــتریان، ثبت نام سرویس، نحوه ارتباط موثر با مشتری، مباحث مربوط 
به پشــتیبانی و دایری ســرویس های جدید از جمله سرویس  FTTHبه  
طور کامل بیان گردید. شــایان ذکر است این دوره آموزشی در راستای ارایه 
خدمات مطلوب به مشــتریان به صورت ویدئو کنفرانس برای شهرستان ها 
برگزار تا نحوه ارایه ســرویس وپشتیبانی لازم در خصوص سرویس ها برای 

مشتریان به صورت مطلوب انجام گیرد . 

بازديد شهردار قائم شهر از روند پيشرفت فيزيکی 
پروژه های عمرانی

ساری- امیری فر- خبرنگاریادگار امروز
شهردار قائم شــهر از روند پیشرفت اجرای پروژه جاده سلامت با مسافت 
حدود ۳ کیلومتر که به عنوان بزرگترین جاده سلامت کشور است و پروژه 

احداث آلاچیق در پارک جنگلی تلار بازدید نمودند
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شــهرداری قائم شهر ، مهندس 
صالح زاده شهردار قائم شهر، مهندس فضلی رئیس شورای اسلامی شهر و 
معاونین و مسئولین شهرداری از روند پیشرفت اجرای پروژه جاده سلامت 
با مســافت حدود ۳ کیلومتر که به عنوان بزرگترین جاده سلامت کشور 

است و پروژه احداث آلاچیق در پارک جنگلی تلار بازدید نمودند..

مراسم تحليف کانون کارشناسان رسمی دادگستری 
استان آذربايجان غربی برگزارشد 

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
دکتر علی اکبر گروسی ریاست دادگستری استان آذربایجان غربی در مراسم 
آئین تحلیف کارشناسان جدید کانون کارشناسان رسمی دادگستری استان 
آذربایجان غربی گفت: کارشــناس محترم باید موضوع کارشناسی را رویت 
کند و کاملًا به موضوع مسلط شود و به آن ورود علمی و کارشناسی بنماید، 
خصوصاً در هیاتهای کارشناســی باید اعضای منتخب هیات کارشناســی 
همگی باهم و متفقاً موضوع را بررســی و نظریه کارشناســانه خود را ارائه 

نمایند.
با توجه به اینکه آراء صادره قضات اکثراً بر مبنای نظریه های کارشناســان 
رســمی است لذا لازم است که کارشناســان عزیز با نهایت دقت ارائه نظر 
نمایند و هرگونه غفلت موجب تضییع حقوق افراد است و تضییع حق الناس 

هم بسیار سخت و جبران آن دشوار است.
رئیس دادگســتری کل استان در ادامه اظهار داشــت ، بعضی از شئونات 
باید توســط کارشناس هم رعایت شود. کارشناس شخص بی طرفی است، 
نباید کاری بکند که در آن شائبه ایجاد شود و بیطرفی او زیر سوال برود و 
طرف مقابل احساس جانبداری نماید. کارشناس باید از آن بپرهیزد تا ارزش 

کارش از بین نرود و نسبت به کارشناس اعتماد عمومی سلب نشود.
وی بیان داشــت ، دستگاه قضایی استان در کنار کانون کارشناسان هست 
و حمایــت های قضایی لازم را از کانون کارشناســان خواهد کرد و وظیفه 
خود می داند که مشکلات و موانع پیش روی کارشناسان را برطرف نماید.

گاه دیده می شود که نظریات کارشناسان موضوع یک پرونده اختلاف زیاد 
و فاحــش با یکدیگر دارند و این اصلًا پذیرفته نیســت و باید کانون از دید 
نظارتی به آن توجه کند و ورود کند تا چنین معضلات و اشکالاتی را در کار 

کارشناسان مشاهده نکنیم. 
این مقــام قضایی افزود ، آموزش کارشناســان بســیار مهم اســت، باید 
کارشناسان در طول سال آموزش ببینند و عملشان بروز شود و آموزشها را 

عملی و تخصصی در کانون کارشناسان انجام گیرد و ادامه پیدا کند.
دکتر گروســی در پایان مراســم در آیین تحلیف کارشناسان جدید کانون 
کارشناســان رسمی دادگســتری اســتان آذربایجان غربی شرکت و برای 

کارشناسان جدید آرزوی موفقیت و پیروزی در کارهایشان را نمود. 

بازديد سرپرست مخابرات منطقه آذربايجان غربی 
از اداره مخابرات نقده

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
سرپرســت مخابرات منطقه آذربایجــان غربیاز اداره مخابــرات نقده   اداره 
مخابرات نقده دیدار کردند . در این بازدید مهندس نوری سرپرست مخابرات 
منطقه آذربایجان غربی ضمن بازدید از قســمت های مختلف اداری و مراکز 
شهری نقده  ، دستورات لازم جهت استفاده بهینه از تجهیزات و تحقق برنامه 
ها ی تدوینی را مجددا یادآوری و و تاکید فرمودند تمامی همکاران در راستای 
تعالی و پیشبرد اهداف جاری شرکت مخابرات ایران و مخابرات منطقه تلاش 
مستمر داشته و اضافه نمودند در رسیدگی و نظارت به تاسیسات و نگهداری 
از ســاختمانها  بیشــتر از این دقت و اهتمام لازم معمول گردد . در خاتمه 
ایشان ابراز رضایت خود را نیز از نحوه نگهداری ساختمانهای فنی و اداری این 

شهرستان اعلام داشتند
از برنامه های دیگر این دیدار شرکت در مجلس ترحیم پدر بزرگوار جناب اقای 

حاجی  عباسی ریاست مخابرات پیرانشهربود.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز: 
مدیركل راه وشهرســازي اســتان اصفهان با 
اشــاره به اینكه از ابتداي شــروع طرح اقدام 
ملي تولید و عرضه مسكن در استان اصفهان، 
زمین ســاخت هفت پروژه آماده سازي شده 
اســت، گفت: اســتعداد ســاخت واحدهاي 
مســكوني در زمین هاي آماده شده بالغ بر ٤ 

هزار واحد است.
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رساني راه 
وشهرسازي اســتان اصفهان، مدیركل راه و 
شهرسازي استان در گفت وگو با پایگاه خبري 
وزارت راه و شهرســازي با اشاره به اینكه در 
بحــث آماده ســازي زمین بــراي پروژه هاي 
طرح اقــدام ملي تولید و عرضه مســكن در 
اســتان اصفهان نسبت به برنامه ریزي ها جلو 
هســتیم، گفت: در این خصوص هفت پروژه 
در اســتان آماده واگذاري به ســرمایه گذار 
اســت و فراخــوان هفت پروژه دیگــر را نیز 
اعلام  بــه زودي  آماده ســازي  براي شــروع 
خواهیم كرد و فرآیند آماده ســازي زمین در 
اســتان اصفهان با روال خوبي طي مي شود،  
بطوري كه هم اكنون آماده ســازي زمین براي 
احــداث چهار هزار واحد در قالب طرح اقدام 
ملي تولید و عرضه مسكن در استان اصفهان 

انجام شده است.  
امیرخاني در خصوص جزییات هفت پروژه اي 
كه آماده ســازي زمین در آن ها انجام شــده 
اســت، عنــوان كرد: در شــهر »ســده« در 

شهرستان لنجان قطعه زمیني به مساحت ٧ 
هكتار بــراي احداث ۴۷۲ واحد ، در فاز دوم 
شــهر »تیران« زمیني به مساحت ۵۰ هكتار 
براي ســاخت و احداث ٢ هزار و ۵۲۲ واحد 
، در شــهر »نائین« زمیني به مساحت ۷/۲ 
هكتــار براي احــداث ۱۶۰ واحد ، در »آران 
و بیــدگل« زمیني به مســاحت ۷/۶ هكتار 
بــراي احــداث ۳۸۸ واحــد ، در »دهاقان« 
قطعــه زمیني به مســاحت ۷/۵ هكتار براي 

ســاخت ۱۵۶ واحد ، در »خمیني شهر« ۷/۷ 
هكتار زمین براي ســاخت ۲۲۸ واحد و در 
شــهر »دولت آباد« ۶/۱ هكتــار زمین براي 
ســاخت ۷۶ واحد مسكوني جهت اقشار ویژه 

آماده شده است.
وي گفت: زمین هفت پروژه دیگر به مساحت 
۲۶۳ هكتــار با اســتعداد احــداث ۱۷ هزار 
واحد مســكوني آماده شده و در مرحله اعلام 
فراخوان قرار دارد؛ این پروژه ها شــامل ۱۸ 

هكتار در »دیزیچــه« مباركه، ۳۳ هكتار در 
»آران و بیدگل«، ۷۵ هكتار در »شــهرضا«، 
۴۰ هكتــار در باغبهــادران«، ۶۷ هكتار در 
»گلپایگان«، ۱۵ هكتار در »كاشــان« و ۱۵ 

هكتار نیز در »تیران و كرون« مي شود.
مدیركل راه و شهرسازي استان در خصوص 
اقدامات انجام شــده براي ســاماندهي بافت 
فرسوده این اســتان نیز عنوان كرد: از نیمه 
دوم ســال گذشــته تاكنون 6 هزار و ۶۵۰ 
پروانه ســاختماني صادر كرده ایم كه از این 
تعداد یكهزار و ۵۰۰ نفر براي اخذ تسهیلات 

بازآفریني به بانك معرفي شده اند.
وي اظهار داشــت: با بنیاد مســكن انقلاب 
اســلامي نیز یك مشــاركت یكهــزار و ۸۰ 
واحــدي را در زمیني به مســاحت ۵۶ هزار 
مترمربع در شهرســتان شاهین شــهر شروع 
كرده ایم؛ زمین این پــروژه را اداره كل راه و 
شهرسازي اصفهان تأمین كرده است و بنیاد 
مســكن كار احداث و ساخت واحدها را آغاز 

كرده است.
امیرخاني با اشــاره به اینكه ســهمیه استان 
اصفهــان از طرح اقدام ملــي تولید و عرضه 
مســكن با احتســاب شــهرهاي جدید ۷۰ 
هزار واحد مســكوني است، خاطرنشان كرد: 
از این تعداد ۲۱ هزار واحد در شــهر جدید 
بهارســتان، دو هزار و ۵۰۰ واحد در شــهر 
جدید مجلســي و ۱۸ هزار واحد نیز در شهر 

جدید فولادشهر احداث خواهد شد.

برگزاری ششمين جلسه کميته بحران 
درشرکت آب وفاضلاب روستايی  کرمانشاه

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز : 
به گزارش روابط عمومی شرکت آبفار استان کرمانشاه ششمین جلسه 
کمیته بحران با حضــور مدیر عامل ، رئیس اداره بحران وپدافند غیر 

عامل وجمعی از مدیران شرکت برگزار گردید
به گزارش روابط عمومی شرکت  آبفار استان کرمانشاه  ششمین جلسه 
کمیته بحران با حضور مدیر عامل و مرادی رئیس اداره بحران وپدافند 

غیر عامل وجمعی از مدیران شرکت برگزار گردید
گفتنی است  در این راستا، مرادی رئیس اداره بحران وپدافند غیر عامل 
با تشریح  قانون جدید مدیریت بحران وهمچنین دستور العمل تشکیل 

تیم های واکنش سریع وسایر موضوعات مرتبط را ارائه نمود.
در این جلسه مهندس شوهانی مدیر عامل شرکت  با ارائه توضیحاتی  
در خصوص تیم های واکنش ســریع ، موضوع  تشکیل این تیمها در 
سطح استان و شهرستانها را از جمله موارد بسیار ضروری  در مدیریت 
بحران شرکت قلمداد نمود و خواستار تسریع در تشکیل تیم واکنش 

سریع در سطح شرکت و شهرستانهای تابعه شد.

راه اندازی بخش تشخيص و درمان اختلالات 
رفتاری خواب در بيمارستان زارع ساري

ساری- امیری فر- خبرنگاریادگار امروز
بخــش تخصصی تشــخیصی و درمانــی اختلالات خــواب ) پلي 
سومنوگرافي( با اعتباري بالغ بر ۲۰ میلیاد ریال در مرکز سوختگي و 
روانپزشکي زارع ساري به بهره برداري رسید . دکتر سید عباس موسوی 
رییس دانشگاه علوم پزشکي مازندران در آیین بهره برداري از این مرکز 
گفت: این بخش نخستین بخش دانشگاهي و مجهز در شمال کشور 
است كه به شناسایي و درمان اختالات خواب مي پردازد. وی اظهار کرد 
: با راه اندازی بخش تخصصی تشخیص و درمان اختلالات خواب زمینه 
همکاري گروه هاي بالیني بخصوص گروه روانپزشــکي، روانشناسي و 
علوم اعصاب دانشگاه را فراهم شده و  هم اکنون تست خواب براي افراد 
بالاي ۱۳ سال انجام می شود. رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
افزود : در این مرکز اختلالات رفتاري خواب شــامل حرف زدن ، راه 
رفتن ، بي خوابي ، کم خوابي ، وحشــت و کابوس ، پرخوابي ، دندان 
غروچه ، شــب ادراري ، اختلالات حركتي اندام ها و برخي اختلالات 

خواب در بیماران مبتلا به فشار خون و دیابت درمان مي شود.

اولين جلسه شورای ثبت و حرايم آثار تاريخی 
آذربايجان غربی برگزار شد

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
بمنظور پیشــبرد اهداف در زمینه ثبت و حفاظــت از آثار و محوطه 
های تاریخی اســتان ، اولین جلسه شورای ثبت و حرایم آثار تاریخی 
آذربایجان غربی برگزار شد. به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث 
فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان آذربایجان غربی ، بمنظور 
بررسی طرحها و برنامه ها جهت شورای ثبت و حرایم استان متشکل 
از مدیرکل استان ، معاون میراث فرهنگی و کارشناسان ذی ربط این 
معاونت تشکیل شد. هدف از تشکیل این شورا بررسی راهکارهای است 
که بتوان حوزه ی مطالعاتی ثبت آثار تاریخی و تعیین حرایم آنها را رونق 
داد و اینکه چگونه می توان وظایف و تکالیف را با راندمان بیشتری انجام 
داد تا در نهایت پرونده های بیشتری در زمینه ثبت آثار و تعیین حریم 
آنها تهیه گردد. در این جلسه مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری و 
صنایع دستی استان گفت : در حوزه مربوط به ثبت آثار مسائل حقوقی 
و حفاظتی زیادی وجود دارد که امیدواریم با شــروع به کار این شورا ، 
این مسائل و دیگر موضوعات مرتبط مورد کنکاش و بررسی قرار گیرد. 
معاون میراث فرهنگی نیز با اشــاره به تعداد آثار ثبتی استان گفت : 
آخرین آمار مربوط به آثار تاریخی ثبت شده استان در فهرست ملی اعم 
از بنای تاریخی ، آثار منقول و غیر منقول ، میراث ملموس و ناملموس 
١6٣6 مورد می باشد. یکی از بحث های مورد تاکید این شورا این بود 
که برای فعالیت بیشتر در زمینه تشکیل پرونده های تعیین حریم برای 
محوطه های تاریخی، از نیروها و استعدادهای خارج از اداره کل استفاده 
شود و توسط کارشناسان فنی میراث فرهنگی نیز ، بررسیهای جامع 
و نهایی انجام گیرد. قراراست این شورا بصورت ماهانه و منظم جلسات 
خود را داشته باشد تا آخرین اقدامات صورت گرفته و برنامه های پیش 

رو را مورد بازبینی و دقت نظر قرار دهد

برگزاری دوره آموزشی ضوابط و مقررات 
شهرسازی در ساوجبلاغ

ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-- خبرنگاریادگارامروز : 
به همت ستاد پیگیری وهماهنگی مناسب سازی معابر ومکانهای عمومی 
شهرستان ساوجبلاغ کلاس آموزشی ضوابط و مقررات شهرسازی در  
مناســب سازی در اماکن و فضاهای عمومی برای کارشناسان کمیته 
فنی و تخصصی ستاد)بخشداریهاوشــهرداریها( و با تدریس مهندس 
یزدی مدرس دانشــگاه در محل سالن جلسات فرمانداری برگزار شد. 
مهندس ارجمندنیا دبیر ستاد پیگیری وهماهنگی مناسب سازی معابر 
ومکانهای عمومی استان البرز در جمع کارشناسان حضور داشت وی 
بر تلاش کارشناسان در ایجاد اجتماع بدون مانع برای تساوی فرصت 
هاوعدالت اجتماعی تاکید نمود  مهندس عیسی بگلو مسول عمران 
و مهندس محمدی کارشناس و نماینده شهرداری هشتگرد در ستاد 
مناســب سازی شهرستان در  این جلسه حضور داشتند و گزارشی از 
اقدامات انجام شده در زمینه اجرای خط بریل ، استاندارد سازی پیاده 

روها و سایر برنامه های شهرداری ارائه نمودند .

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز:
بیست و پنجمین نمایشــگاه بین المللی کامپیوتر و 
اتوماسیون اداری و دومین نمایشگاه تکنولوژی، نوآوری 
و استارتاپ ها، دو نمایشگاه پرطرفداری هستند که از 8 
آبان آغاز شده و   تا دوازدهم آبان ماه در اصفهان ادامه 

خواهد داشت
به گــزارش روابط عمومی شــرکت نمایشــگاه های 
بین المللی اســتان اصفهان، این دو نمایشگاه که ١85 
اســتارتاپ، شرکت و موسســه را گرد هم جمع کرده است، در محل برپایی نمایشگاه های بین المللی 
استان واقع در پل شهرستان برگزار می شود  و 9 هزار مترمربع فضای نمایشگاهی را به خود اختصاص 
خواهند داد. شرکت ها، موسســه ها و استارتاپ های حاضر در این نمایشگاه، انواع توانمندی های خود 
شامل نرم افزار، سخت افزار، شبکه های داده و امنیت تبادل اطلاعات، آموزش و پژوهش، خدمات دولت 
الکترونیک و کسب و کارهای نوین را به نمایش گذاشته اند  تا مخاطبان ویژه این نمایشگاه بتوانند با 
آخرین دستاوردهای این حوزه آشنا شوند. در کنار این دو نمایشگاه، جشنواره فروش تجهیزات دیجیتال 
نیز برپا است  تا علاقمندان و عموم مردم بتوانند کالاهای الکترونیکی و دیجیتالی مورد نیاز خود را از ٢0 

فروشگاه برتر حاضر در نمایشگاه خریداری کنند.
بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی کامپیوتر و اتوماسیون اداری و دومین نمایشگاه تکنولوژی، نوآوری 
و استارتاپ ها بستری فراهم آورده تا شرکت ها و موسسات مختلفی از استان های تهران و اصفهان به ارائه 
پتانسیل های خود بپردازند که از آن جمله می توان به شبکیه، همکاران سیستم، الکترومیزان، ایریسا، 

مبین نت، ایرانسل، دستگاه های دولتی، شهرک علمی تحقیقاتی و دانشگاه ها اشاره کرد.
علاقمندان به بازدید از این نمایشگاه می توانند از ساعت ١0 تا ١9  تا دوازدهم آبان ماه 98 به محل برپایی 

نمایشگاه های بین المللی استان واقع در پل شهرستان مراجعه کنند.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز:
دستگاه جوجه کشی تمام اتوماتیک صنعتی، توسط 
دانشــجویان کاردانی الکترونیک صنعتی مرکز علمی 
کاربردی جهاددانشگاهی صنعتی اصفهان با حمایت 

دفتر کارآفرینی این مرکز ساخته شد.
به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی واحد صنعتی 
اصفهان، دستگاه جوجه کشی تمام اتوماتیک صنعتی با 
ظرفیت ۱۰هزار و 500 تخم مرغ، یکهزار و ١00 تخم 

شترمرغ و ۲۵ هزار تخم بلدرچین، با راندمان بالای ۹۰ درصد، توسط دانشجویان کاردانی الکترونیک 
صنعتی مرکز علمی کاربردی جهاددانشــگاهی صنعتی اصفهان، با حمایت دفتر کارآفرینی این مرکز 

ساخته شد.
در این دستگاه از سیستم گردش هوای سیرکولاسیون عمودی داخلی استفاده شده است. اتاق دستگاه 
به دلیل کنترل غلظت ذرات هوا مطابق با دستورالعمل سازمان بین المللی استاندارد، تمیز بوده و همین 
امر یکی از دلایل میزان بالای راندمان آن است. همچنین دستگاه توانایی کنترل دقیق دما،فشار و رطوبت 

و الگوی جریان هوای داخلی را دارد.
دســتگاه تولید جوجه از ابتدای سال جاری به بهره برداری رسیده و به عنوان یک طرح اشتغال زا در 
حوزه ساخت تجهیزات و پرورش طیور در دفتر کارآفرینی مرکز آموزش علمی کاربردی جهاددانشگاهی 

به ثبت رسیده است.
دفتر کارآفرینی مرکز علمی کاربردی جهاددانشگاهی صنعتی اصفهان، به عنوان یک واحد اجرایی در 
حوزه توسعه توانمندی های نوآوری، آمادگی دارد از ایده های دانشجویی که منجر به ایجاد و توسعه 
اشتغال شود حمایت نماید تا بستر مناسبی برای ایجاد اشتغال پایدار دانشجویی فراهم شود. بدین منظور 

علاقمندان می توانند با شماره ٣٣80١٤9١-0٣١ تماس حاصل نمایند.

دستگاه جوجه کشی تمام اتوماتيک صنعتی ساخته شد اصفهان، ميزبان نمايشگاه های کامپيوتر و استارتاپ ها

مديركل راه وشهرسازي استان:

زمين ساخت 4 هزار واحد مسكوني طرح اقدام ملي مسكن در اصفهان آماده شده است
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مدیرعامل شــرکت راه آهن از قطعی شدن تغییر عضویت ایران در اتحادیه حمل و نقل ریلی 
آسیای میانه و  شمال اروپا از ناظر به دائم خبر داد . سعید رسولی درباره هفتاد و یکمین نشست 
کشورهای عضو اتحادیه  حمل و نقل ریلی حوزه آسیای میانه، حاشیه دریای خزر و شمال اروپا 
اظهار داشــت: ما پیش از این به  عنوان عضو ناظر در این اتحادیه حضور داشــتیم که این نوع 
عضویت نمی تواند در مســائل اجرایی دخالت  کند و حق رأی ندارد . وی افزود: ما برای تغییر 
عضویت در نشست هفتادم که ۶ ماه قبل در هلسینکی فنلاند  برگزار شد، درخواست دادیم که 
مورد موافقت قرار گرفت؛ اما باید مراحل حقوقی و فنی طی می شــد که  مورد موافقت قطعی 
واقع شده و در پروتکل ثبت شود . مدیرعامل راه آهن ادامه داد: طی این شش ماهه با  پیگیری 
های انجام شــده و انجام برخی اقدامات لازم، توانســتیم در نشست هفتاد و یکم در مینسک 
بلاروس  این تغییر عضویت را به ثبت پروتکل برســانیم . وی یادآور شــد: باید مشخصات فنی 
ناوگان را در شورای  کشورهای عضو این اتحادیه ثبت کنیم. همچنین سیستم های انفورماتیک 
و اتوماســیون ما باید با نظام فنی  این اتحادیه هماهنگ شود. نظام فنی بازدیدهای دوره ای از 

ناوگان نیز باید با نظام مرسوم در این اتحادیه  همسو شود.  

بلاتکلیفیثبتنام۳۰۰هزارواحد
طرحملیمسکن

در حالی سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه وعده 
آغاز  ثبت نام طرح ملی مسکن در ۱۰ استان را داده  که ثبت نام 

۳۰۰ هزار  واحد طرح مذکور هنوز بلاتکلیف است. 
اواخر مرداد امسال معاون بنیاد مسکن  انقلاب اسلامی درباره 
طرح  ملی مســکن گفته بود:  متقاضیان دریافت مســکن در 
شــهر های زیر 100  هزار نفر می توانند از شــهریور در سامانه 
طرح ملی مســکن  ثبت نام  کنند. جواد حق شناس  با یادآوری 
این که دولت ســاخت 400 هزار واحد  مســکونی برای تأمین 
مسکن اقشار ضعیف را در دستور کار قرار داده  که از این تعداد 
ســاخت  100 هزار واحد آن به عهده بنیاد مسکن است،  افزود:  
سامانه ثبت نام طرح ملی مسکن مراحل پایانی را طی می کند،  
 اوایل شــهریور ثبت نام به صورت آزمایشی از شهر کرمان آغاز 
می شود،  پس از 10 روز استان های دیگر به آن اضافه می شود 
و  بعــد از ثبت نام  اولیه متقاضیان، پایش افراد کمتر از یک ماه 
صورت می گیرد. بخشــی از وعده معاون بنیاد مســکن درباره 
طرح مذکور محقق شد؛  ثبت نام پایلوت طرح ملی مسکن اوایل 
شهریور از استان کرمان آغاز  شد اما پس از 10 روز هیچ استان 
دیگری به این ثبت نام اضافه نشــد. به تازگی )اوایل ماه جاری( 
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان  وزارت راه و شهرسازی 
از آغاز ثبت نام متقاضیان طرح ملی مســکن  در 10 استان  از 
نیمه ماه جاری خبر داده است. یعنی تا اینجای کار بیش  از 2 
ماه تاخیر در ثبت نام ها، آن هم نه برای همه استان ها بلکه برای 
 حدود یک سوم استان های کشور. طرح ملی مسکن پر است از 
ابهامات متعدد؛ کمتر کسی حتی شاید مقام  مسئول مستقیم 
طرح ملی مســکن هم نمی داند قرار است در این طرح  اقشار 
متوســط به پایین چگونه خانه دار شوند. برخی کارشناسان و 
 دست اندرکاران بازار مسکن بر این باورند که طرح مذکور هنوز 
به  جمع بندی نهایی نرسیده، اگر این گونه بود که پس از سپری 

شدن ماه ها  شرایط ثبت نامه آن تغییر نمی کرد. 
وزیر راه و شهرســازی داشــتن تأهل، ســابقه سکونت و عدم 
بهره مندی از  امکانات و تسهیلات دولتی را سه شرط ثبت نام در 
طرح ملی مسکن  اعلام کرد. به عبارت دیگر مالکیت خصوصی 

از شروط نام نویسی  طرح مذکور حذف شده است. 

آمار تاکسی های فرسوده در حال افزایش است 
و بســته پیشنهادی  نوسازی فاقد جذابیت برای 
رانندگان تاکسی بوده و با بضاعتشان  سازگاری 
ندارد، مســئله ای کــه احتمــال دارد منجر به 
بیکاری برخی از  آنها شــود. بیش از یک ســال 
اســت که روند نوسازی تاکســی های فرسوده 
در کشــور  با مشکل رو به رو شده است. شرکت 
های خودروسازی به تعهدات  خود برای نوسازی 
ناوگان تاکسیرانی عمل نکرده و در سال گذشته 
نیز  تنها ۱۵۰۰ تاکسی نو جایگزین تاکسی های 

فرسوده شده است.   
برای بــاز کردن گره نوســازی تاکســی های 
فرســوده، به تازگــی تفاهمنامه  ای درخصوص 
نوسازی ۱۰ هزار تاکسی فرسوده به امضا رسیده 
است.  اما با توجه به افزایش قیمت تاکسی نمی 
توان امیدوار بود صاحبان  تاکسی های فرسوده 
از نوسازی خودروهایشان استقبال کنند. ناتوانی 
نوسازی تاکســی ها در شهرهای کوچک بیش 
از شــهرهای  بزرگ به چشــم می آید. درآمد 
رانندگان تاکســی در شــهرهای کوچک  کفاف 
پرداخت اقســاط وام نوســازی را نمی دهد و 
آورده اولیه برای خرید  تاکســی نو نیز در توان 
رانندگان تاکسی نیست. اما تصمیم گیران این 
 حــوزه امیدوارند این تفاهم آمار تاکســی های 
فرســوده را کاهش دهد.   تعداد تاکســی های 
فرسوده کلانشهرها ۸۳ هزار تاکسی است، سهم 
 کلانشهری مانند تهران از تاکسی های فرسوده 

در حال حاضر ۲۵  هزار تاکسی است

ëëëسالëتاëفعلیëهایëتاکسیëدرصدë۷۴ë
ë۱۴۰۰فرسودهëمیëشوند

مرتضی ضامنی مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی 

های شهری کشور با بیان  اینکه در حال حاضر 
۱۵۰ هزار تاکسی فرسوده در کشور داریم که تا 
 پایان سال این رقم به ۱۹۲ هزار دستگاه تاکسی 
فرســوده می رســد، به  خبرنگار مهر  گفت: تا 
ســال ۱۴۰۰ تعداد تاکســی های فرسوده به 
۲۴۲  هزار دســتگاه خواهد رسید که تقریبا ۷۴ 
درصد ناوگان موجود فرســوده  خواهند شد. وی 
ادامه داد: در حال حاضر ۴۵ درصد )۱۵۰ هزار 
دســتگاه( ناوگان  تاکســی های کشور به سن 
فرسودگی رسیده اند، به همین دلیل در ابتدای 
 دولت یازدهم فرآیند نوســازی تاکســی های 
فرســوده شروع شــد و عزمی  جمعی در بخش 
های مختلف شــکل گرفت و طرح نوسازی ۹۰ 
هزار  تاکســی فرسوده در دستور کار قرار گرفت 
و مرحلــه به مرحله اجرایی  شــد. در این طرح 
تاکنون معادل ۷۵ هزار دستگاه تاکسی فرسوده 
از رده  خارج شــده و ۶۴ هزار تاکسی جدید نیز 
به ناوگان اضافه شده اســت. مابه  التفاوت این 
رقم ها نیز تاکســی هایی هســتند که فرآیند 
اســقاط را انجام داده  اند، ولی تاکسی جدیدی 

دریافت نکرده اند. 
ëëدولتëکنترلëدرëتاکسیëقیمت

وی با اشاره به اینکه در همه دنیا تاکسی، حمل 
و نقل لوکس محســوب  می شــود و کرایه آن 
بالا و آزاد اســت، گفت: اما در کشور ما تاکسی 
 بخشی از ناوگان حمل و نقل عمومی محسوب 
می شــود و قیمت آن نیــز  در کنترل دولت و 
شهرداری هاســت، بنابراین امکان افزایش زیاد 
نرخ  کرایه ها وجود ندارد، بنابراین رانندگان نیز 
توان مشــارکت در نوسازی  را نیز از دست داده 
اند. این موضوع در کلانشــهرها مشهود است و 
در  سایر شــهرها به واسطه درآمد کم رانندگان 

تاکسی، تأثیر بیشتری داشته  است. 
  در حال حاضر در ازای اسقاط خودروی قدیمی 
به رانندگان ۵ تا ۷  میلیون پرداخت می شــود، 
بنابرایــن رانندگان تاکســی باید تــوان مالی 
 بیشــتری برای خرید خودروهای نو را داشــته 
باشــند، به همین دلیل  مشارکت در این طرح 

کاهش پیدا کرده است
ëëëتاکسیëرانندگانëبهëبانکیëکمتر

تسهیلاتëمیëدهد
ضامنی با اشــاره به تســهیلات بانکــی که به 
تاکســیرانان برای نوسازی  خودروهایشان تعلق 
می گیرد، گفــت: کمتر بانکی حاضــر به ارائه 
 تســهیلات بانکی با ســود ۱۸ درصد است. اگر 
هم باشد، با معادلات  خاص خود این تسهیلات 
را به رانندگان ارائه می کند، بنابراین در  برخی 
از شــهرها، شــهرداری ها به این موضوع ورود 
کرده و مابه  التفاوت ســود تســهیلات را خود 
پرداخت می کننــد، به طور مثال در  تهران وام 
۴۰ میلیون تومانی و در مشهد و بوشهر وام ۵۰ 
میلیون  تومانی با نرخ ســود ۴ درصد در اختیار 
رانندگان قرار می گیرد اما باز  هم اســتقبال به 
مانند گذشته نیست، زیرا رانندگان تاکسی توان 
پرداخت  اقساط وام ۴۰ تا ۵۰ میلیونی را ندارند، 
اگر هم داشــته باشــند تــوان آورده   ۳۰ تا ۳۵ 
میلیون را ندارند. در حال حاضر در ازای اسقاط 
خــودروی  قدیمی به راننــدگان ۵ تا ۷ میلیون 
بنابراین رانندگان  تاکسی  پرداخت می شــود، 
باید توان مالی بیشتری برای خرید خودروهای 
نو را داشته  باشند، به همین دلیل مشارکت در 

این طرح کاهش پیدا کرده است. 
تفاهم نامه نوســازی ۱۰ هزار تاکســی جدید 
نیســتافزایش قیمت خودرو یکی از موانع مهم 

کند شدن روند نوســازی تاکسی  های فرسوده 
اســت. تفاهمنامه جدید با خودروسازان چقدر 
می تواند در  کاهش آمار تاکســی های فرسوده 
موثر باشد؟ضامنی در مورد تفاهم نامه جدید در 
خصوص نوسازی ۱۰ هزار  تاکسی جدید گفت: 
این تفاهم نامه، تفاهم نامه جدیدی نیســت و 
پیــش از این  نیز قرار بود یکی از شــرکت های 
خودروسازی این میزان خودرو را  نوسازی کند و 
قرار است  این اتفاق با سرعت بیشتری رخ دهد. 
اولین  مرحله واگذاری ۵۰۰ دستگاه  تاکسی بود 

که تحویل داده شده است. 
ëëëفراموشëقانونیëهایëظرفیتëبهëتوجهëë

شده
وی با اشاره به ظرفیت قانونی که طی سال های 
گذشته برای نوســازی  ناوگان تاکسیرانی مورد 
غفلت قرار گرفته بود، گفت: بر اساس ماده ۱۲ 
 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیری، تاکسی با 
پایه گازســوز و با شرط  پیمایش ۳۰۰ کیلومتر 
در یک بار سوختگیری می تواند در ازای صرفه 
 جویی بنزین، یارانه ای دریافت کند که این مبلغ 
در بازه ۵ ساله معادل   ۴۰ میلیون تومان خواهد 
شــد، این امکان قانونی طی چند سال گذشته 
 مغفول مانده بود، زیــرا تولیدات کنونی  امکان 

اســتفاده از این فرصت  قانونــی را نمی داد، اما 
تغییراتی در مخزن تاکســی ها  شکل گرفته و 
 مخزن بزرگ تر شــده اســت. در حال حاضر از 
۵۰۰ دستگاه تاکســی  تحویل داده شده، ۱۰۰ 
خــودرو دارای تغییرات جدید هســتند و این 
 موضوع می تواند به تاکســیران ها در خصوص 

اختلاف قیمت ها کمک  کند. 
امــا رانندگان تاکســی چندان بــه طرح های 
نوســازی امیدوار نیستند. امیری  راننده تاکسی 
اســت که تاکســی اش مدت هاســت  ســن 
فرســودگی را طی  کرده اســت، او معتقد است 
به زودی بســیاری از رانندگان تاکســی بیکار 
 می شــوند. این راننده تاکسی می گوید: تاکسی 
من تولید ســال ۸۶ اســت و تا پایان  سال ۹۹ 
پروانه کار دارم اما با وجود آن که برای نوسازی 
تاکسی ام  ثبت نام کرده ام، توان خرید تاکسی 
نــو را ندارم. او توضیح مــی دهد: درحال حاضر 
در زمان اســقاط ۵ میلیــون به ما  پرداخت می 
شــود، با توجه بــه پرداخــت وام ۴۰ میلیونی 
رانندگان تاکســی  باید ۳۰ میلیون پول داشته 
باشــند تا بتوانند وارد فرایند نوسازی شوند که 
 کمتر راننده ای توان پرداخت چنین پولی را به 

صورت نقد و یکجا دارد. 

احتمال خانه نشینی رانندگان کم بضاعت
خبر

گوناگون

   آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

   آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
دورود  بشــرح ذیل : رســیدگی و تایید و انشــاء گردید . مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع 
مالکین و سایر صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در روســتاها از تاریخ الصاق  به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان دورود تسلیم دارند و برابر  مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم  دادخواست به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشد 
در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی  عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور 
و یا عدم وصول اعتراض ســند مالکیت مورد  تقاضا بر اســاس مدلول رای وفق مقررات صادر 
خواهد شد در هر حال صدور سند مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود .  
پرونــده کلاســه 1393114425005000372 و رای شــماره 139660325005000192 
مورخه 96/02/20   به تقاضای آقای: مصطفی نیک آبادی فرزند : الله رحم  نسبت به ششدانگ 
یک باب ســاختمان به  مساحت : 116/25  متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاك 117- اصلي 
واقع در بخش 4 شهرستان  دورود . خروجی از مالکیت :علی محمد پوری به نمایندگی از آقایان 
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ëëبهارونديëالهëامانëمصطفي
رئیسëادارهëثبتëاسنادëوëاملاکëدورود

آگهی ابلاغ اجراییه   

آقای عباس آزادبخت فرزند محمد به شماره شناسنامه 12303  صادره از 
کوهدشت پیرو اگهی شماره 258 مورخ 1398/7/10  منتشره در روزنامه 
یادگار امــروز در خصوص پرونده اجرایی  کلاســه 9800031  له بانک 
کشاورزی و شرکت کشــتارگاه صنعتی  خوشنام طیور و علیه شما طبق 
گزارش مورخ 1398/7/29  کارشــناس رســمی دادگستری پلاک ثبتی 
9062 فرعــی از پلاک   2091 اصلی در بخــش :1 خرم آباد مورد وثیقه 
سند رهنی شــماره   21301- 1397/12/27 و 31348-1393/7/17 و 
34390-  1394/9/12  تنظیمی دفترخانه شــماره 5 کوهدشت  به مبلغ 
یازده  میلیارد و هشتصد و چهل و هشت میلیون وهشتصد و هشتاد هزار 
 ریال ارزیابی گردیده.لــذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور  معترض 
می باشــید ،اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از  تاریخ ابلاغ این 
اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دســتمزد کارشناس  تجدید نظر به مبلغ 
پانزده میلیون ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید.  ضمناً به اعتراضی که 
خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دســتمزد  کارشناس تجدید نظر باشد 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.  
ëëرحیمیëعلی

ëëآبادëخرمëرسمیëاسنادëاجرایëادارهëرییس

آگهی مزایده اموال غیر منقول

به موجب پرونده اجرائی کلاســه 9800215 له خانم فهیمه  ذوالفقاری ، علیه  ورثه مرحوم علی عســگر جوکار فرزند خدارحم  به ترتیب شــامل ) خانم ســهیلا جوکار نام پدر: علی عســگر ، شماره  ملی 
:4060832391 شماره شناسنامه : 4060832391 و محمد  جوکار نام پدر: علی عسگر ، شماره ملی :4060171212 شماره  شناسنامه : 4060171212 و سیروس جوکار نام پدر: علی  عسگر ، شماره 
ملی :4072890146 شــماره شناســنامه :2407 و  احمد جوکار نام پدر: علی عســگر ، شــماره ملی :4060403660  شماره شناســنامه : 4060403660و اکبر جوکار نام پدر: علی  عسگر ، شماره ملی 
:4073524925 شــماره شناســنامه :5480  اعلام میدارد . ششــدانگ پلاک  ثبتی 707 فرعی از 22 اصلی  بخش 2 خرم آباد به مساحت 72/94 متر مربع ذیل ثبت 41600  صفحه 112 دفتر جلد 247 
صادر و مع الواسطه بنام علی عسگر  جوکار منتقل شده است ، به آدرس: روستای تلوری سفلی –خیابان  گلستان –کوچه بستان 2 محدود است به شمالًا : دیوار بدیوار  بطول )13/80( سیزده متر و هشتاد 
ســانتیمتر به شــماره سیصد و  هشتاد و یک فرعی ،شرقاً: در دو قســمت اول دیوار بدیوار بطول   )0/90(نود سانتیمتر به شماره سیصد و هشتاد و یک فرعی دوم  دیوار بدیوار بطول )4/10( چهار متر و ده 
ســانتیمتر به شــماره  سیصد وهفتاد و هشت فرعی ، جنوباً:در سه قسمت که قسمت دوم  آن شرقی اســت. اول دیوار بدیوار بطول )7/40(هفت متر و چهل  سانتیمتر به شماره باقیمانده ششصد و بیست 
و پنج فرعی دوم دیوار  بدیوار بطول )0/50( پنجاه ســانتیمتر به شــماره باقیمانده ششــصد و  بیست و پنج فرعی سوم دیوار بدیوار بطول )6/70( شش متر و  هفتاد سانتیمتر به شماره باقیمانده ششصد و 
بیســت و پنج فرعی  ،غرباً: درب و دیواریســت بطول )5/50( پنج متر و پنجاه ســانتیمتر  به کوچه ، پلاک مزبور طبق سند نکاحیه به شماره 20745 مورخ   1387/01/08 دفتر ازدواج شماره 1 خرم آباد ، 
در قبال مهریه  بســتانکار به مبلغ 460/880/000 ریال ) چهارصد و شــصت  میلیون و هشــتصد و هشتاد هزار ریال ( در بازداشت قرار گرفته و  طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 413/408/000 ریال ) 
 چهارصد و ســیزده میلیون و چهارصد و هشــت هزار ریال (  ارزیابی شــده و پلاک فوق در دو قسمت شامل قسمت اول به  مساحت 16 متر مربع با سقف تیر چوبی و قسمت دوم به مساحت   30 متر مربع 
با سقف تیر آهن و نمای سمت کوچه ساختمان   آجری می باشد ، با قدمت حدوداً 10 سال و دارای انشعابات آب و  گاز که برابر گزارش مامور اجرا در تصرف ورثه آن مرحوم می  باشد ،ضمناً پلاک فوق 
الذکر از ســاعت 9 الی 12 روز یکشــنبه  مورخه 1398/09/10 در اداره اجراي اسناد رســمي خرم آباد واقع  در خرم آباد- 60متری مدیریت بلوار شهید فرشاد شفیع پور  ،خیابان 24متری شهید چمران، 
خیابان شــهید جهان آرا ، از طریق  مزایده به فروش می رســد . مزایده از مبلغ کارشناســی شده شروع  و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود .لازم به ذکر  است پرداخت بدهی های مربوط 
به آب ،برق،گاز اعم از حق  انشــعاب و یا حق اشــتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده  دارای آنها باشــد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شــهرداری و  غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی 
آن معلوم شــده یا نشــده  باشــد به عهده برنده مزایده اســت و نیز در صورت وجود مازاد  ،وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده  مزایده مســترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده 
نقداً وصول می  گردد . ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رســمی گردد ،مزایده روز  اداری بعد از تعطیلی در همان ســاعت و مکان مقرر برگزار  خواهد شــد . در ضمن مورد مزایده برابر نامه وارده به شماره 

  36003892 مورخه 1398/08/08 فاقد بیمه میباشد . 
علیëرحیمی

رئیسëادارهëاجرایëاسنادëرسمیëخرمëآباد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

   آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دورود 
 بشرح ذیل : رسیدگی و تایید و انشاء گردید . مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
 اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع مالکین و سایر 
صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در روستاها الصاق تا 
چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق  به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان دورود تسلیم 
دارند و برابر  مقررات معترض مکلف اســت ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم  دادخواســت به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم دادخواست تحویل ثبت اسناد 
نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشــد در غیر اینصورت متقاضی با ارائه 
گواهی  عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت مذکور و یا عدم وصول اعتراض سند مالکیت 
مورد  تقاضا بر اساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد در هر حال صدور سند مالکیت مانع 

 مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود .  
پرونده کلاسه 1398114425005000060 و رای شــماره 139860325005001624 مورخه 
98/07/24   به تقاضای خانم : سکینه سالاروند فرزند : مراد  نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت :   165/10  متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاك 1 فرعی از 118  اصلي واقع در بخش 

4 شهرستان  دورود . خروجی از مالکیت :علی ترک احدی از ورثه غلامرضا ترک .   م الف 268  
ëë98/08/11ë:ëاولëنوبتëانتشار

ëëëëëëë98/08/27ë:ëدومëنوبتëانتشار

ëëبهارونديëالهëامانëمصطفي
رئیسëادارهëثبتëاسنادëوëاملاکëدورود

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

   آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
دورود  بشــرح ذیل : رسیدگی و تایید و انشــاء گردید . مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع 
مالکین و سایر صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در روســتاها از تاریخ الصاق  به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان دورود تسلیم دارند و برابر  مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم  دادخواست به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشد 
در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی  عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت مذکور 
و یا عدم وصول اعتراض ســند مالکیت مورد  تقاضا بر اســاس مدلول رای وفق مقررات صادر 
خواهد شد در هر حال صدور سند مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود .  

پرونــده کلاســه 1398114425005000321 و رای شــماره 139860325005001627 
مورخــه 98/07/25   به تقاضای آقای : اصغر همتی نیا  فرزند : مظفر  نســبت به ششــدانگ 
یک باب ســاختمان به مســاحت :   130/28  متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاك 1 فرعی از 
118  اصلي واقع در بخش 4 شهرســتان  دورود . خروجی از مالکیت :ســید رمضان موسوی . 

  م الف 282  
ëë98/08/11ë:ëاولëنوبتëانتشار

ë98/08/28ë:ëدومëنوبتëانتشار
ëبهارونديëالهëامانëمصطفي

رئیسëادارهëثبتëاسنادëوëاملاکëدورود

آگهی ابلاغ اخطار ماده ۱۰۱  

خانم شــهناز کرمی گراوند فرزند میرعباس صادره از کوهدشــت  پیرو 
اگهی شــماره 258 مورخ 1398/7/10 منتشره در روزنامه  یادگار امروز 
در خصوص پرونده اجرایی کلاسه 9800153 له  بانک کشاورزی شعبه 
کوهدشت علیه شرکت کشــتارگاه صنعتی  خوشنام طیور و شما طبق 
گزارش مورخ 1398/7/29 کارشــناس  رسمی دادگستری پلاک ثبتی 
2611 فرعی از پلاک 3 اصلی در  بخش :4 خرم آباد مورد وثیقه ســند 
رهنی شماره 21297 مورخ   1390/3/9 و 31349 مورخ 1394/7/17 و 
34391 مورخ   1394/9/12  تنظیمی دفترخانه شماره 5 کوهدشت  به 
مبلغ ده  میلیارد و چهارصد وهشتاد و سه میلیون و هشتصد و نود هزار 
 ریــال ارزیابی گردیده.لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور  معترض 
می باشید ،اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از  تاریخ ابلاغ این 
اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس  تجدید نظر به مبلغ 
پانزده میلیون ریال به دفتر این اجرا تســلیم نمایید.  ضمناً به اعتراضی 
که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دســتمزد  کارشــناس تجدید نظر 
باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.  ضمنا  چگونگی ابلاغ اخطار ماده 101 

به راهن پرونده را اعلام تا وفق  مقررات اقدام گردد . 
ëëرحیمیëعلی

ëëآبادëخرمëرسمیëاسنادëاجرایëادارهëرییس

ایران عضو دائم اتحادیه ریلی آسیای میانه شد
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افقي :

  1 - دین و آیین، راه و روش، جمع مذاهب ، زر 
اندود شده - رهایی، روییدن - دگرگون كردن 

صورت و زشت تر شدن
 2 - حفــظ كننــده - باكــو در هــم - دانــش و 

معرفت، دانایی، معرفت
 3 - بی نیازی، كشــوری آفریقایی - حركتی در 

كاراته - سرپرست
 4 - هندبا، گیاه دارویی - گفته شده 

5 - ناپسند، خوب نیست - غول برفها - سخت 

گرفتن 
6 - علف جارو - نامی دخترانه - اثر چربی

 7 - رفــت و آمد - خراســان قدیــم - ماموت 
بی انتها

 8 - ســطح، چهــره، مایه پیشــرفت بعضی ها - 
واحد فركانس - بر و بازوی ستبر

 9 - جســتجو گر - دوستی - یكی از دو جنس، 
مذكر، جنس به ظاهر قوی

 10 - روشن كننده - كشتار كننده
 11 - نوعی نان روغنی - بلندو مرتفع - بسیار 

زیاد، به میزان فراوان
 12 - به جســم معنا می دهد، جســم نیست - 

درد سر دهنده - باران بدون ته
 13 - از افعال ربطی - تلف شده - همیشه

عمودي :
 

1 - نــرم كردن غذا در دهــان - مخالف خوبتر 
- شهر تاج محل

 2 - آهــو - جای كه بتوان ار آن بیرون رفت - 
هسته طبی خیار چنبر

 3 - فرق ســر - بالا آمــدن آب دریا، كلاه الف، 
باب روز - زخم

 4 - مرغابی - از باشگاه های سرزمین گل
 5 - مركــز اتم - كوچک - خودم، ضمیر وزنی، 
ســه كیلــو 6 - دیوانــه، فیلمــی از داریــوش 
فرهنــگ - از انجیــل هــا - میــدان جنگ 7 - 
اقامــت گزیــدن - بیهــوده - كاشــف وراثت 8 
- فلات آســیایی، ســرزمین اورست - دنباله و 

پی - حادثه
 9 - رمق آخر - روده - گلوله ریســمان درهم 

پیچیده
 10 - اثری از گوته - شــهر ارگ، صدای كلفت 
11 - عیــب دار - بالای فرنگــی، بالا به گویش 

عمو سام - نمد مال 
12 - مغــز حــرام - دریاچه ای در ســوئیس - 

خانه، كاشانه
 13 - كتاب نظامی - از وســایل خنک كننده - 

اسب چاپار، سدی در استان خراسان
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یادداشت
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خبر خبر 

محمدی-خبرنگاریادگار  کرمانشاه-فریده 
امروز : 

معاونــت آبخیــزداری اداره کل منابــع 
طبیعی اســتان کرمانشــاه در خصوص 
طرح هــای آبخیزداری در دســت اقدام 
اظهار داشت: طی امسال از محل صندوق 
توسعه ملی، در استان کرمانشاه ۱۹ طرح 
آبخیزداری در ۱۴ شهرستان در حال اجرا 

است.  
 غلامرضا چامه سهم شهرستان کرمانشاه 
از ۱۹ طــرح مذکور را ۳ طرح عنوان کرد 
و هدف ازاجرای این طــرح ها را کنترل 
سیلاب، کنترل رسوب، کاهش فرسایش 
خاک، تغذیه ســفره های آب زیرزمینی ، 

چشمه ها و قنوات دانست.
چامــه در خصوص برنامه زمانبندی برای 
اجــرای این طــرح ها گفــت: از ابتدای 
اردیبهشــت کار تکمیل و به روز رسانی 
مطالعات این طرح ها در دستور کار قرار 
گرفته و اوایل خردادماه کار بقیه اســناد 
مناقصه و بارگذاری اســناد و در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( 
صورت گرفت و پیمانکاران واجد شرایط 
انتخاب و قرار داد لازم با آنها منعقد شد.

چامــه در خصوص اینکه عملیات اجرایی 
این طرح ها از چه زمانی آغاز شده و چه 
زمانی به اتمام می رسد، گفت:  از اول تیر 
ماه عملیات اجرایی طرح های آبخیزداری 
آغاز شد و تقریبا آخر آبان ماه امسال این 
طرح ها تکمیل و به بهره داری می رسد.

وی گفت: تاکنون ۷۰ درصد از این طرح 
ها به بهره برداری رســیده اند و پیشرفت 
فیزیکی بقیه طرح ها نیز ۷۰ درصد است.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان کرمانشاه پیش بینی 
کرد: هنگام وقوع بارش و تولید روان آب 
و وقوع ســیلاب این ســازه های احداثی 
به خوبی عمل کنند و از خســارت های 

احتمالی بکاهد.
ایــن مســئول در خصــوص برنامه های 
آبخیزداری برای زمستان پیش رو گفت: 
عمده فعالیت هــای آبخیزداری در فصل 

بهار، تابســتان و پاییز انجام می شــود و 
اثر بخشــی آن در فصل زمستان و هنگام 

بارندگی به خوبی مشهود است.
وی با اشــاره به اعتبارات در نظر گرفته 
شــده برای اجرای طرح های آبخیزداری 
در اســتان کرمانشــاه افــزود: اعتبارات 
اختصاص داده شــده بــرای اجرای طرح 
هــای آبخیزداری و آبخــوان داری برای 
اســتان کرمانشــاه با عنایت ویــژه مقام 
معظم رهبری و پیگیری های وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس سازمان جنگلها، مراتع 
و آبخیزداری کشــور از محــل صندوق 

توسعه ملی حدود ۳۹ میلیارد تومان بوده 
است. چامه تصریح کرد: اعتبارات منظور 
شــده از محل منابع استانی برای اجرای 
طرحهای آبخیزداری و آبخوان داری بالغ 
بر ۲۰ میلیارد تومــان بوده که برای ۱۳ 
شهرســتان به جز دالاهو اختصاص داده 

شده است.
اجرای طــرح آبخیزداری شــهری تنگه 
کنشــت بــرای پیشــگیری از ســیلاب 

احتمالی
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان کرمانشاه بیشترین 
اعتبار منظور شــده را برای شهرســتان 
کرمانشــاه و بالغ بــر ۱۰ میلیارد تومان 

اعلام کرد.
این مســئول یکی از پروژه های اصلی و 
اثرگذار در سطح استان پروژه آبخیز داری 
و آبخوان داری حوزه آبخیز شهری تنگه 
کنشت شهرســتان کرمانشاه عنوان کرد 
کــه اعتباری بالغ بــر ۱۰ میلیارد تومان 

برای آن منظور شده است.
چامــه هدف اصلی از اجــرای این پروژه 
را کنترل سیلاب شــمال شهر کرمانشاه 
دانســت و گفت: انتظار مــی رود پس از 
اجرای این پروژه همشــهریان عزیز دیگر 
دغدغه ای برای وقوع ســیلاب در هنگام 
وقوع بارش های سیل آسا در این منطقه 
نداشــته باشند و به خوبی و با اجرای این 
فعالیت های آبخیزداری ســیلاب کنترل 

می شود.

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز : 
شهردار مشهد ضمن اشاره به پیشنهاد دو 
مدل جدید تامین منابع مالی برای اجرای 
پروژه های زیر ساختی شهر مشهد گفت: 
مدل های جدیــد تامین منابع مالی پروژه 
های زیرســاختی شهر مشــهد در جلسه 
ســران قوا بررســی خواهد شد.محمدرضا 
کلائی در حاشــیه بازدید از خط دو و سه 
قطار شــهری مشــهد که با حضور فرهاد 
دژپسند، وزیر اقتصاد و دارایی، علیرضا رزم 
حسینی، استاندار خراسان رضوی، حجت 
الاسلام محمدحسین حسین زاده بحرینی 
و رضا شــیران خراسانی، نمایندگان مردم 
مشهد  و کلات در مجلس شورای اسلامی، 
محمدرضا حیدری، رییس شورای اسلامی 
شــهر مشــهد، جمعی از اعضای شورای 
اسلامی مشــهد و معاونین شهردار مشهد 
انجام شــد؛ با بیان مطلب بــالا افزود:  در 
نشستی که با وزیر اقتصاد داشتیم دو مدل 
جدید تامین مالی برای اجرای زیرساخت 
های شــهر مشهد را که مد نظر داشتیم را 
ارائه کردیم.وی اضافه کرد: خوشبختانه وزیر 
اقتصاد این مدل های جدید را پسندیدند و 
قرار شد مدل های مذکور در جلسه سران 
قوا مورد بررسی قرار گیرد.کلائی به هدف 
بازدید وزیر اقتصاد از خطوط قطار شهری 

مشهد اشــاره و ادامه داد: با توجه به اینکه 
قطار شهری مشــهد یک پروژه ملی است 
نیاز اســت مدام از ســوی ســطوح بالای 
مدیریتی کشور رصد و به انجام آن کمک 
شــود.وی تصریح کرد: همزمان با بازدید 
آقای وزیر از خط دو و ســه قطار شهری، 
طبق برنامه ریزی های انجام شده دستگاه 
حفار نیز پس از 5 کیلومتر حفاری با دقت 
بســیار بالا از محلی که مشخص شده بود 
به ایستگاه امامت 49 رسید..شهردار مشهد 
با بیان اینکه این اتفاق از چند جهت برای 
ما مهم اســت؛ اظهارکرد: اول از این جهت 
که امروز شاهد ثبت یک رکورد بودیم زیرا 

دســتگاه حفار بدون اینکه در طول مسیر 
از زیر زمین خارج شود 5کیلومتر حفاری 
را انجــام داد.وی ادامه داد: اگــر قرار بود 
دســتگاه حفار برای تعمیرات و رسیدگی 
هــر بار و پس از مدتی حفاری از زیر زمین 
خارج شود نیازمند ایجاد شفتی بودیم که 
خود ایــن کار چند ماه زمان نیاز داشــت 
اما همکارن ما در قطار شــهری و قرارگاه  
تمامــی تعمیرات مورد نیاز را در زیر زمین 
انجام دادند واکنون دســتگاه حفار پس از 
5 کیلومتر حفاری از ایستگاه امامت از زیر 
زمین خارج شد، که کار قابل توجهی است.

وی گفــت: موضوع دیگــر اینکه در طول 

حفاری دستگاه حفار از مسیر و محل های 
مهمی عبور کرد که هرکدام ریســک های 
خاص خودش را داشت اما بدون مشکل از 
این محل ها عبور کرد.کلائی افزود: مساله 
حائز اهمیت اکنــون، قرارگرفتن حفار در 
مکانی مناسب در غرب مشهد است، محلی 
که خط سه قطار شهری می تواند منطقه 
وسیع و پرجمعیت غرب مشهد را پوشش 
دهد.شــهردار مشــهد با بیان اینکه برای 
پیشــبرد کارها در خط ســه قطار شهری 
مشــهد به جز مســائل مالی با موضوع و 
مشــکل فنی در اجرای کار روبرو نیستیم، 
اظهارکرد: اگر منابع مالی تامین شود امکان 
آن را داریم که این بخش از خط سه قطار 
شــهری در غرب مشــهد را نیز اجرا کرده 
و منطقه غرب و جنوب غرب مشــهد را از 
طریق قطار شــهری به هم متصل کنیم.

وی ادامــه داد: البته در حال حاضر تنها به 
راه اندازی و بهــره برداری از 5.2 کیلومتر 
خط سه در هســته مرکزی شهر از میدان 
شــهدا تا پایانه امام رضا)ع( فکر می کنیم 
اما امیدواریم بتوانیم با تامین منابع مالی از 
چند ماه آینده به سمت برنامه ریزی برای 
بهره برداری از بخش دیگری از خط ســه 
قطار شــهری در غرب مشهد نیز حرکت 

کنیم.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز : در بازدید مدیر عامل شرکت 
شــهرکهای صنعتی البرزاز شهرک صنعتی ماموت و جلسه با 
مدیرعامل این شهرک صنعتی بر تکمیل زیرساخت ها دراین 
شــهرک صنعتی تاکید شــد.به گزارش روابط عمومي شركت 
شــهركهاي صنعتي استان البرز؛ فرشــي مدیر عامل شرکت 
شــهرک های صنعتی البرز گفت : توسعه کیفی در شهرکهای 
صنعتی اســتان مهمترین اولویت در زمینــه اجرای طرحهای 
عمرانی است .محمد امین فرشي در این  جلسه با اشاره به اهمیت 
شهرکهای صنعتی برای جذب سرمایه گذار . استقرار واحدهای 
صنعتی و ایجاد اشــتغال پایدار گفت : علیرغم محدویت های 
بودجه ای . امسال توجه ویژه ای به توسعه کیفی در شهرکهاي 

صنعتی شــده است .وی با اشــاره به لزوم همكاریهاي شركت 
شهركهاي صنعتي با مدیران عامل شهركهاي خصوصي گفت : 
مشکلات بررسي شده در شهركهاي صنعتي خصوصي  با سعي 
و تلاش براي رفع موانع تولیدي و فراهم آوردن نیازهاي ضروري 
تمام ســعي و تلاش خود را بكار مي بریم.فرشي اظهار داشت : 
با تکمیل زیر ساختها و امکانات زیر بنایی در شهرکها و نواحی 
صنعتی و راه اندازی واحد های صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و 
توسعه صنعتی خواهیم بود  وي با تأکید بر نقش شرکت شهرک 
های صنعتی به عنــوان حامی و هدایت کننده صنایع کوچک 
خاطر نشــان کرد: حمایت از صنعت و ایجاد اشتغال می تواند 
از آسیب های اجتماعی جلوگیری کرده و باعث ایجاد سلامت 

روحی و روانی جامعه گردد .ایشــان یادآور شد: به دنبال اجرای 
طرحها و ایده های جدید با مشارکت فعالان اقتصادی و سرمایه 
گذاران کشــورهای خارجی در شــهرکهاي صنعتی هستیم، 
افزود: پیش بینی می شود با توجه به جدیت همكاري شرکت 
شهرکهای صنعتی اســتان البرزو مدیرعامل شهرک صنعتی 
ماموت، تلاشــها به زودی به منصه ظهور و بروز برسد .درپایان 
ضمن بازدید مدیر عامل شــركت شهركهاي صنعتي استان از 
خط تولید شركت ماموت و همچنین از زیر ساختهاي عمراني 
ابراز خرسندي از مدیریت شهرك صنعتي ماموت  براي  سامان 
بخشیدن و توجه به تولید در سال رونق تولید  قول مساعد براي 

همكاري هاي لازم اعلام داشتند.

چابهار –عبــدالله مظفری-- خبرنگاریادگار 
امروز : 

مدیرکل بنــادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچستان با اشاره به وجود تقارب فرهنگی 
با کشــورهای منطقه مطــرح کرد: گرایش 
های قومیتی باعث شده تا تعاملات تجاری 
در بندر چابهار بر ایــن مبنا افزایش یابد و 
اســتراتژی ما در قبال کشورهای همسایه 
باید بر مبنای اعتمادسازی بخش خصوصی 

باشد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل 
بنــادر و دریانوردی اســتان سیســتان و 
بلوچســتان؛ بهروز آقایی مدیر کل بنادر و 
دریانوردی سیستان و بلوچستان در جلسه 

بررسی موانع، مشــکلات و ارائه راهکارهای توسعه ای 
بندر چابهار با اشــاره به جایگاه بندر چابهار در عرصه 
تعاملات منطقه ای و بین المللی اظهار داشت: سرمایه 
گذاری عظیم در بنادر ســطح منطقــه به عنوان بنادر 
رقیب و مکمل چابهار در زمینه ترانزیت و ترانشیپ در 
حال انجام است که ضروری است در تدوین استراتژی 

های آینده بندر چابهار به آنها توجه شود.
وی با اشــاره به نگرش هند در مواجهه با بندر چابهار 
عنوان کرد: افزایش تجارت هند با کشــورهای CIS از 
جمله روســیه، اوکراین و سایر کشورهای آسیای میانه 

به 30 میلیارد دلار در سال 2020 و همچنین سیطره 
بر بازار افغانستان از جمله استراتژی های هند در قبال 

استفاده از بندر چابهار است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان با 
تأکید بر اینکه می بایســت اســتراتژی جدید در بندر 
چابهار تببین شــود، گفت: ایجاد رقبای خارجی جدید 
در بنــدر چابهار از جمله مواردی اســت که می تواند 
راهگشای این مهم باشــد تا بازاریابی های بین المللی 
جهت ایجاد ترافیک بار و کالا توسط آنها صورت پذیرد.

آقایی در خصوص ضرورت های موجود در بندر چابهار 
برای توسعه تجارت افغانستان، بیان کرد: صادرات تره 

بار و خشــکبار، مواد معدنی، نفت و گاز از 
جمله ظرفیــت های چابهار برای توســعه 

تجارت تجار کشور افغانستان است.
وی با اشاره به وجود قرابت های فرهنگی و 
زبانی کشــورهای هم مرز این استان مطرح 
کــرد: گرایش های قومیتی باعث شــده تا 

تعاملات تجاری بر این مبنا افزایش یابد.
مدیرکل بنــادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچســتان ادامه داد: استراتژی ما در قبال 
افغانستان باید بر مبنای اعتمادسازی بخش 
خصوصی باشــد چرا که از طریق دولت ها 
بــه موفقیت نائل نمی شــویم و این بخش 
خصوصی اســت که می تواند نقش آفرینی 

کند.
آقایی اعتمادســازی بــرای حضور بخــش خصوصی 
افغانستان در بندر چابهار، تسهیل ترانزیت محصولات 
کشاورزی، تســهیل تردد ناوگان حمل و نقل جاده ای 
و ترغیب برای ایجاد و پایداری خط کشــتیرانی هند و 
افغانستان را از جمله اولویت های استراتژی مد نظر در 

قبال این کشورها عنوان کرد.
آقایی خاطرنشــان کرد: علی رغــم عدم وجود ریل در 
پســکرانه این بندر اقیانوســی همچنان این بندر، در 
رقابت با سایر بنادر بین المللی منطقه مطرح می شود 

که می بایست این استراتژی حفظ و تقویت گردد.

مدیر کل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان:

استراتژی ما در قبال تعاملات منطقه ای باید بر مبنای اعتمادسازی بخش خصوصی باشد

شهردار مشهد اعلام کرد؛

بررسی مدل های جدید تامین منابع مالی برای پروژه های شهر مشهد درجلسه سران قوا

بازدید مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی البرز از شهرک صنعتی ماموت

  شهردارشاهرود عنوان کرد؛

آماده باش نیروهای شهرداری شاهرود برای 
رویارویی با شرایط جوی ناپایدار

شــاهرود -حســین بابامحمدی-خبرنگاریادگار امروز :رئیس ستاد بحران 
مدیریت شهری شــاهرود با اشاره به هشدارهای هواشناسی و پیش بینی 
بارش باران های پاییزی، گفت: اقدامات لازم برای رویارویی بهتر با شرایط 
جوی ناپایدار انجام شــده است و نیروهای عملیاتی حوزه معاونت خدمات 
شهری و اجرایی در آمادگی کامل هستند. مهندس محسن احمدی با بیان 
اینکه هم اکنون پاکســازی مجدد کانالها و آبروها در سطح شهر در دستور 
کار قرار دارد و امید اســت در زمان بارشهای احتمالی باران مشکل خاصی 
در ســطح شهر بروز نکند، افزود: از شهروندان شاهرود درخواست می شود 
همزمان با رعایت نکات ایمنی و همکاری با عوامل شهرداری در مواقع بارانی، 
در صورت بروز هر گونه مشــکل در محلات و مناطق ، موضوع را از طریق 
شــماره تماس ۱۳۷ و ۱۲۵ به مرکز فوریت های شهرداری شاهرود اطلاع 
دهند.وی ضمن بیان اینکه با توجه به هشدارهای هواشناسی، مدیریت بحران 
در شــهر برای هر گونه حوادث ناشی از بارندگی در آمادگی کامل بسر می 
برد، ابراز داشــت: پاکسازی رفع آبهای سطحی، آماده باش نیروها و فراهم 
کردن امکانات و تجهیزات و ماشــین آلات از عمده فعالیت و برنامه های 

این ستاد است.

بازدید سرپرست شرکت آب و فاضلاب روستایی 
خراسان رضوی از امور آبفار سرخس

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز : 
 سرپرست آبفار خراســان رضوی به اتفاق معاون بهره برداری و سرپرست 
معاونت مهندســی و توسعه شرکت، از آبفار سرخس و پروژه های در حال 
اجرای شهرســتان بازدید کرد.، سرپرست شرکت با همراهی معاون بهره 
برداری و سرپرست معاونت مهندسی و توسعه آبفار خراسان رضوی ضمن 
دیدار با فرماندار ســرخس و بیان مطالبی پیرامون راهکارهایی در راستای 
تامین منابع آب پایدار و کیفی در این منطقه با توجه به مشکلات موجود، از 
نزدیک در جریان مسائل مربوط به آب شرب روستاهای این شهرستان قرار 
گرفت و از دو  پروژه در حال اجرای مجتمع امام علی )ع( و مجتمع امام رضا 
)ع( و مراحل تصفیه آب شرب این مجتمع بازدید و در جریان روند پیشرفت 
پروژه ها قرار گرفت و خواستار تسریع در اجرای این طرح ها شد.گفتنی است 
عملیات اجرایی این پروژه ها شــامل 35 کیلومتر لوله گذاری خط انتقال، 
احداث 4 باب مخزن بتنی به ظرفیت  1800 مترمکعب و با هزینه ای معادل 
700 میلیارد ریال در حال انجام است.طی این بازدید سرپرست امور آبفار 
سرخس گزارشی از تأمین آب شــرب بالغ بر 50 هزار نفر در 60 روستای 
تحت پوشش آبفار و همچنین اهم فعالیت ها و وضعیت پروژه های عمرانی و 
نیز مشکلات شهرستان ارائه کرد.سید ابراهیم علوی سرپرست شرکت آب و 
فاضلاب روستایی خراسان رضوی همچنین با تاکید بر ارائه خدمات مطلوب 
آبرسانی به روستاییان از تلاش های امور آبفار سرخس در تامین آب شرب 

باکیفیت برای مشترکین قدردانی کرد.

برتری تیم کُشتی شهرستان پلدختر 
در دیداربا تیم خرم آباد

پلدختر- کامرانی – خبرنگاریادگار امروز: به گــزارش روابط عمومی اداره 
ورزش وجوانان شهرستان پلدختر به مناسبت هفته تربیت بدنی یک دوره 
مسابقه دوستانه کُشتی در رشته فرنگی بین تیم های پلدختر و خرم آباد 
در سالن خانه کُشتی شهرستان برگزار در مجموع این مسابقات تیم پلدختر 
با نتیجه ۱۵ بر ۸ تیم خرم آباد را شکســت داد. در پایان این مسابقات که 
با حضور نورعلیوند رئیس اداره ورزش و جوانان، امیدی رئیس مرکز علمی 
کاربردی شهرستان و جمعی از پیشکسوتان این رشته همراه بود از طرف 
هیئت کُشتی پلدختر با اهدا لوح سپاس و هدایایی از داوران، مربیان و کشتی 

گیران شهرستان تجلیل بعمل آمد.

پرداخت بخشی از مطالبات دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز :
مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان اصفهان ازپرداخت به دانشگاه علوم 

پزشکی اصفهان و مراکز غیر دانشگاهی در استان اصفهان خبر داد.
به گــزارش اداره روابط عمومی مدیریت درمان تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان:دکترعلی اعتصام پور گفت: مبلغ بیش از  پنجاه و یک میلیارد تومان 
به دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان  پرداخت گردید. وی با اعلام خبر فوق 
افزود از ابتدای مهر ماه ســال جاری تاکنون بیش از یکصد و پنجاه و چهار 
میلیارد تومان به دانشگاه علوم پزشکی و همچنین مبلغ  یکصد و شصت و 
یک میلیارد تومان از ابتدای شهریور ماه سال جاری به مراکز طرف قرارداد 
غیر دانشگاهی  پرداخت شــده است. مدیر درمان تامین اجتماعی استان 
اصفهان گفت: پرداخت های صورت گرفته در جبران کمبود نقدینگی مراکز 
دانشگاهی و برخی مراکز غیر دانشگاهی طرف قرارداد مدیریت درمان استان 

اصفهان تاثیر مثبتی داشته است.

اجرای عملیات آسفالت خیابان  سرباز چابهار

چابهار –عبدالله مظفری-- خبرنگاریادگار امروز : 
یکی از مهمترین مطالبات شهروندان محله گلشهر و زیباشهر، با  اجرای 

عملیات آسفالت خیابان  سرباز اجرایی شد.
 به گزارش مرکز اطلاع رسانی شهرداری و شورای شهر چابهار: محمد 
یونس حقانی طی مصاحبه ای بیان داشتند که یکی از مهمترین خدمات 
شــهریِ شهرداری، آســفالت و روکش خیابان ها و معابر شهر است تا  

امنیت و آسایش شهروندان  فراهم آید.
شهردار چابهار افزود: زیرسازی، آسفالت و روکش خیابان ها و معابر اصلی 
شــهر در سطح وسیع و قابل توجهی، چند مدت است که آغاز شده، از 
جمله خیابان های رسالت، بلوچستان، قسمت های از  خیابان حافظ و 
جهموری شمالی و همچنین تعدادی از خیابانهای گلشهر و .....اما یکی از 
مهترین مطالبات مردم محله گلشهر و زیباشهر از شهرداری اجرایی شدن 

آسفالت خیابان  سرباز بود که در حال انجام است. 
ایشان یادآور شدند بزودی خیابانهای تعاون، کشاورز و ضلع شرقی بلوار 

توحید روکش خواهد شد.  
وی در پایان خبر داد: بلوار کشــتیرانی به کمربندی در حال بازگشایی 

میباشد.

رفع مشکل قطعی آب 20 روستا در مجتمع موانا 
شهرستان ارومیه

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
با اصلاح ترکیدگی خط انتقال 355 میلی متری پلی اتیلن مجتمع موانا 

شهرستان ارومیه، مشکل قطعی آب شرب 20 روستا مرتفع گردید.
سید مهدی عصمت ساعتلو مدیر امور آب و فاضلاب روستایی شهرستان 
ارومیه با اعلام این مطلب اظهار داشــت: به دلیل فشار هیدرولیکی بالا 
و ترکیدگــی افقی در خط انتقال آب این مجتمع، مشــکلی در تامین 
آب شرب 20 روستای منطقه ایجاد شده بود که با حضور به موقع تیم 
شناسایی و رفع اتفاقات، مشکل بوجود آمده بطور کامل رفع و آب شرب 

یک هزار و 600 خانوار با هفت هزار نفر جمعیت تامین شد.
وی گفــت: در مدت زمان قطعی آب در منطقه، با بکارگیری تانکرهای 

آبرسان سیار، آب مورد نیاز روستائیان تامین گردید.
مدیر امور آب و فاضلاب روســتایی ارومیه اظهار داشت: جهت کاهش 
مشکلات و متعاقب آن کاهش اتفاقات در روستاهای منطقه، تدابیر لازم 
از جمله کاهش و رفع وابســتگی به چاه های مجتمع و کاهش فشــار 
هیدرولیکی وارد بر لوله جهت جلوگیری از ترکیدگی های مکرر اتخاذ 
گردید که در صورت تامیــن اعتبارات مورد نیاز، عملیات اصلاحی آن 

انجام خواهد شد

بدرقه  بانوان لرستانی منتخب استعدادهای برتر 
دوچرخه سواری کشور

کامرانی –خبرنگار یادگار امروز: به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش 
وجوانان اســتا ن لرستان طی مراسمی با بدرقه رئیس هیئت دوچرخه 
سواری استان لرستان وعباس ترک رئیس هیئت دوچرخه سواری خرم 
آباد، بانوان منتخب استعدادهای برتر دوچرخه سواری کشور به اردوی 

دوچرخه سواری فدراسیون در کمپ تیم ملی اعزام شدند .
فرهاددیناروند رئیس هیئت دوچرخه سواری استان لرستان درپایان این 
مراسم گفت : خانم  ترانه بازداری دوچرخه سوار خرم آبادی  که  بعنوان 
استعداد برتر بانوان کشور انتخاب و به اردوی دوچرخه سواری فدراسیون 
در کمپ تیم ملی دررشته دوچرخه سواری دعوت شده است به  همراه 
مربی تیم بانوان خانم مریم پاکدل ازدرب اداره کل اداره ورزش و جوانان 

استان به اردوی استعدادهای برتر کشور اعزام شدند. 

دیدار پرسنل و روسای هیاتهای ورزشی شهرستان 
پلدختر با امام جمعه

به مناســبت هفته تربیت بدنی پرســنل و روســای هیاتهای ورزشی 
شهرستان پلدختر با امام جمعه پلدختردیدار کردند.

 در ایــن دیدارگرم و صمیمانه  مهمترین مشــکلات فــراروی ورزش 
شهرستان مورد بحث قرار گرفت.

در ابتدا حجه الاسلام و المسلمین موسوی امام جمعه شهرستان ضمن 
تبریک هفته تربیت بدنی از جامعه ورزش و مخصوصا  نورعلیوند ریاست 
محترم اداره ورزش و جوانان شهرســتان به پاس زحمات و خدمات و 
همچنین آماده به خدمت کردن مجموعه ورزشی که پس از سیل اخیر 

داشتند تقدیر و قدردانی بعمل آوردند.

بهره برداری از 19 طرح آبخیزداری کرمانشاه تا پایان آبان ماه



»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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طبیعت در سراسر دنیا و نقاط مختلف شکل خاصی به خود 
می گیرد و  گاه این شکل به حدی خارق العاده خلق می شود 
که هر نگاهی را به  خود خیره می کند و وسوسه ی سفر را به 
جان افراد می اندازد.  شاهکارهای طبیعت یکی دو تا نیستند 
و تعداد زیادی از آنها را می توان  در نقاط مختلف جهان یافت 
اما یکی از آنها در گوشه ای از کشور  عزیزمان، ایران جا خوش 

کرده و چهره ی دلبرانه ی خود را به نمایش  گذاشته است. 
 1- پل معلق دره خزینه

  یکــی از جاذبه های مهم ایــن دره وجود پلی به طول 112 
متر و ارتفاع   85 متر و عرض دهانه 80 متر اســت که از آن 
بــا عنوان بلندترین پل  معلق ایران و حتی خاورمیانه یاد می 
شود. پیش از این پل معلق در  مشکین شهر اردبیل به عنوان 
دارنده ی این مقام شــناخته می شد اما هم  اکنون پل معلق 
دره خزینه با 5 متر ارتفاع بیشــتر توانسته در رده بالاتر  قرار 

گیرد. 
ایــن پل معلقِ کابلی بر فراز رود کرخه قرار دارد و در منطقه 
ای دره  ای و صخره ای واقع شــده اســت که میزبان دو پل 
کوچک و بزرگ معلق  می باشــد. یــک طرف پل معلق دره 
خزینه در لرســتان قرار دارد و طرف  دیگر آن به استان ایلام 
می رســد و به این وسیله دو ســوی دره به هم  متصل شده 
است. این پل با استفاده از  چهار طناب کابلی و اتصال  چوب 
های روســی ساخته شده و بسیار مســتحکم و زیبا به نظر 

می رسد. 

ëëاست؟ëشدهëساختهëچگونهëپلëاین

گفته می شــود که در جریان مطالعات و جانمایی اولیه سد 
کرخــه ی 2 که  قرار بــود بر روی رود کرخه احداث شــود، 
وجود یک گسل در منطقه در  سال 81 تشخیص داده شد و 
موجب تعطیلی ساخت و ساز گردید. سپس  در محلی دیگر 
با فاصله تقریبی یک کیلومتر از محل قبلی، مطالعات  ثانویه 
زمین شناختی و ژئوتکنیک آغاز شد تا محلی دیگر مشخص 
شــود.  تردد و نقل  و انتقال گروه مطالعاتی و تجهیزات گمانه 
زنی نیاز به یک  پل داشــت تا عبور و مرور به راحتی میســر 
گردد. این نیاز منجر به آغاز  عملیات ساخت پل معلقی بر فراز 
رود کرخه در اوایل بهار سال 82  گردید و تا پاییز همان سال 

آماده ی بهره برداری شد. 
پل معلق دره خزینه تخریب شد

در نــوروز 97 عده ای اقــدام به تخریب این پــل کردند و 
متاسفانه دیگر  امکان عبور از روی آن وجود ندارد. 

همانگونه که پیش تر اشاره کردیم، دره خزینه شباهت زیادی 
به  گرندکانیون در آمریکا دارد و نمونه ای از آن در ایران می 
باشــد. در  یکی از بخش های دره، این شــباهت به اوج خود 
می رســد و تصویری  بسیار مشابه با پیچ نعل اسبی در گرند 

کانیون پیش روی بازدیدکنندگان  قرار می گیرد.  
در این قســمت صخره ای را در وسط خواهید دید که در اثر 
فرســایش  نقش و نگاری خاص به خــود گرفته و آب، آن را 

احاطه کرده است. 
 3- خوشگذرانی در دره خزینه

برای آنکه بیشترین لذت را از این سفر ببرید، از انجام فعالیت 
های زیر  غافل نشوید: 

 1- قدم زدن بر روی پل
تصور کنید که بر بالای یک ساختمان 29 طبقه هستید اما 
آنچه که در  زیر پای خود می بینید، رودخانه ای اســت که 
صدای گذرش به گوش می  رسد. این تصویر چیزی است که 
با رفتن به روی پل معلق دره خزینه  پیش چشــم شما قرار 
می گیرد و لحظات هیجان انگیزی را برای شــما به  ارمغان 

می آورد.  
وزش باد در این منطقه هیجان را به اوج خودش می رســاند 
و پل را به  این طرف و آن طرف تکان می دهد. این تکان ها 
باعث می شود تا  معلق بودن را بیشتر حس کنید و هیجانی 

خاص را تجربه نمایید. 
متاســفانه این پل در نوروز 1397 تخریب شده است و دیگر 

امکان قدم  زدن روی آن وجود ندارد. 
 2- گشت و گذار و عکاسی

وجود پل معلق، پیچ نعل اســبی و بسیاری از مناظر شگفت 
انگیز باعث  شده تا فرصت خوبی برای خلق تصاویر تماشایی 
فراهم شود. در  سراسر این دره و به ویژه بر روی پل می توانید 
مناظر زیبایی را شاهد  باشید و عکس های منحصر به فردی 

را ثبت نمایید. 

چرا بعضی از سفرها، 
عمرتان را افزایش می دهد

و  مدیتیشــن  اقامتگاه هــای  یــوگا،  اســتراحتگاه های 
استراحتگاه های دِتاکس:  این ها عبارت هایی درباره سلامت 
هســتند که به دهان برخی افتاده اند و  عده ای دیگر نیز به 
دنبال آن هســتند که بدانند این زمزمه ها برای چیســت. 
 استراحتگاه ها در گردشــگری سلامت به جای آن که برای 
 خوش گذرانی های زودگذر امکاناتی مانند غذا و نوشــیدنی 

کامل و  تجملاتی و پذیرایی کنار اســتخر را فراهم کنند، 
به شــما اطمینان می دهند  تا آرامش و تمرکزی را در بدن 
شــما به وجود آورند که شاید ســال ها آن  را تجربه نکرده 
باشید. همه ما هنگام تعطیلات به دنبال آرامش  می گردیم؛ 
اما وقتی پای گردشــگری سلامت به میان می آید، نه تنها 
 فرصتــی بــرای آرامش یافتــن به دســت می آورید بلکه 
می توانید دوباره با  انگیزه بالا برای تمام اهدافی که تاکنون 

در زندگی تان کنار گذاشته بودید  برنامه ریزی کنید. 
در گردشــگری ســلامت می توانید این فرصت بی مانند را 
بــرای خود رقم  بزنید که در آن هــا خودمراقبتی و ورزش 
به هیچ وجه طاقت فرســا نیســت،  بلکه به صورت تجربه ای 

لذت بخش برنامه ریزی شــده اســت و طی آن  می توانید 
از محیــط زیبای پیرامونتان نیز بیشــترین بهره را ببرید. 
می توان  از میان تجربه های گوناگــون و فراوان این نوع از 
گردشگری یکی را  برگزید: از مسیرهای دوچرخه سواری در 
توسکانی کشور ایتالیا گرفته  تا چشمه های آب گرم درمانی 
در شمال غربی ایران، مطمئن باشید دلایل  فراوانی وجود 
دارند که شما را قانع می کنند حداقل باید یک بار در طول 

 عمرتان این نوع سفرها را تجربه کنید. 
از شگفتی های طبیعی لذت می برید

اگر در یک استراحتگاه ســلامت محور بودید که در مرکز 
شهر قرار  داشت، آیا احساس آرامش و آسودگی می کردید؟ 

پیرامون این نوع  اســتراحتگاه ها باید کاملًا طبیعی باشد، 
به همین دلیل اســت که جایگاه  قرارگیری آن ها معمولًا 
دست نخورده و چشم نواز و بِکر است. این نوع  محیط سبب 
می شود تا بتوانید با سکونتگاه اصلی تان یعنی طبیعت باز 
 درآمیزید و در عین  حال از امکانات اســتراحتگاه نیز بهره 
ببرید.  اســتراحتگاه های ســلامت انتخاب بسیار مناسبی 
هســتند و با حضــور در  آن ها از دغدغه هــا و نگرانی های 
زندگــی روزمره رهایــی خواهید یافت،  چراکــه در آن ها 
درمان های آب گرم، دتاکس و مدیتیشــن انجام می شود 
و  پس از اســتفاده از این امکانات، پرانرژی تر، سرحا ل تر و 

سالم تر از  پیش به خانه تان بازخواهید گشت. 

دره خزینه لرستان

در ۴۰ کیلومتــری شــمال غربی نطنز، در دامنــه کوه کرکس، 
روســتایی  قرار دارد که به اعتبار معماری بومی و بناهای تاریخی 
پرتنوعش از  روستاهای استثنایی ایران است. ابیانه نقطه  ای خوش 
منظره و خوش آب  و هوا و دارای موقعیت طبیعی مساعدی است 
که در این بخش از  ایرانگردی قصد داریم به آن سری بزنیم، پس 

همراهمان باشید. 
اسناد مستندی در دست نیست اما قدمتی هزار و پانصد ساله را 
برای  ابیانه تخمین می زنند و آن را از کهن ترین زیســت گاه های 
انسانی در  حاشیه دشت کویر ایران می دانند. آثار و بناهای تاریخی 
که در ابیانه  وجود دارد مربوط به دوره های ساســانی، سلجوقی، 
صفوی و قاجار  اســت. این آثار نشان دهنده قدمت تاریخی این 

زیست گاه انسانی است. 
ابیانه در نگاه اول روستایی چند طبقه به نظر می آید که در بعضی 
موارد  تا چهار طبقه ی آن  را می  توان مشاهده کرد. اتاق های ابیانه 
به پنجره  های  چوبی ارســی مانند مجهزند و اغلب دارای ایوان ها 
و طارمی های چوبی  پیش آمده مشــرف بــر کوچه های تنگ و 
تاریک انــد که خود بــه صورت  مناظر جالبــی درآمده اند. نمای 
خارجی دیوارهای خانه  های ابیانه با خاک  ســرخی که معدن آن 

در مجاورت روستاست پوشیده شده است. 
زندگی مردم ابیانه کشــاورزی و باغداری و دامداری است که با 
 روش های ســنتی اداره می شود. بیشتر زنان در امور اقتصادی با 
مردان  همکاری دارند. ابیانه دارای هفت رشــته قنات اســت که 

برای آبیاری  مزارع و باغات مورد استفاده قرار می گیرد. مردم ابیانه 
به سبب  کوهستانی بودن منطقه و دور بودن محل آن ها از مراکز 
پرجمعیت و  راه های ارتباطی، قرن ها در انزوا زیســته و در نتیجه 
بســیاری از آداب و  رسوم قومی و سنتی و از جمله زبان و لهجه 

قدیم خود را حفظ کرده اند. 
قدیم ترین اثر تاریخی ابیانه آتشکده ای است که مانند دیگر بناهای 
ده در  سراشــیبی قرار گرفته  است. آتشــکده ابیانه را نمونه ای از 
معابد زردشتی  دانسته اند که در جوامع کوهستانی ساخته می شد. 
اثر تاریخی دیگر این  روســتا مســجد جامع آن و قدیم ترین اثر 
تاریخی این مسجد منبر چوبی  منبت کاری آن است که در سال 
۴۶۶ هجری قمری ساخته شده  است.  امیدواریم اگر پیش از این 
به این روســتای کهن ســر نزده اید، در آینده ای  نزدیک به ابیانه 

سفر کنید. 

اگر بگوییم که مسجد ایاصوفیه استانبول با معماری بی نظیر خود 
چندین  سال است که به عنوان نماد ترکیه قدم علم کرده، سخنی 
به گزاف نگفته  ایم. این مسجد از جمله اماکن دیدنی این کشور 
بوده که گردشگران  زیادی برای بازدید از آن سفر می کنند. مناره 
های بلند این مسجد به  همراه قبه ها و همچنین معماری سبک 
بیزانس سبب شده که مرکز شهر  استانبول و منطقه سلطان آباد 
به محلی پر رفت و آمد برای توریســت  هایی بدل شود که برای 
پلان مســجد ایاصوفیه استانبول از اقصی نقاط  جهان خود را به 

آدرس مسجد ایاصوفیه استانبول می رسانند. 
امپراتور کنســتانتین، اول شــخصی بود که دستور ساخت این 
بنای باشــکوه  را صادر کرد. قدمت مســجد ایاصوفیه استانبول 
که در ابتدا تحت عنوان  کلیســای مسیحت شرق شناخته می 
شــد، به ســال 532 میلادی بر می  گردد. اسم اصلی ایاصوفیه، 
هاگیا صوفیا یا حاجیا سوفیا است. بعدها،  دو معمار معرفو یعنی 
ایســیدوروس و آنتییوس به دســتور جاستنیانوس این  مسجد 
را مرمت و بازســازی کردند. زمانیکه ساختمان باشکوه مسجد 
 ایاصوفیه را در سال 532 میلادی می ساختند، چیزی در حدود 
10  هزار کارگر و 100 اســتاد به مدت 5 ســال کار کردند و در 
سال 537  میلادی توانستند ساخت بنای این کلیسای باشکوه 
را به اتمام برسانند.  بعد از به اتمام رسیدن ساخت کلیسا اولین 
نامی که بر آن نهاده شد،  کلیسای بزرگ بود. داستان تبدیل این 
کلیسا به مسجد بر می گردد به  زمان فتح استانبول توسط محمد 

دوم. همچنین به دستور سلیمان اول تمام  نقاشی ها و نگارگری 
های داخل کلیسای بزرگ را برای برگزاری  مراسم باشکوه نماز 
جمعه پوشــاندند. تا قبل از مراد سوم هیچ گونه مناره  و محرابی 
در این مسجد نبود؛ زیرا همانطور که می دانید در ابتدا این  بنا به 
عنوان کلیسا ساخته شده و مراد سوم دستور اضافه کردن مناره 
و  محراب را به کلیسای بزرگ یا همان مسجد ایاصوفیه امروزی 
داد.  دیوارها و سقف مسجد ایاصوفیه در زمان مراد چهارم منقش 
به حروفی  از آیات قرآن کلام الله مجید شــدند و این کار توسط 
مصطفی چلبی انجام  گرفت. در همین زمان بود که لوحه های 
الله، محمد، ابوبکر، عمر و  عثمان، علی، حسن و حسین بر سرتاسر 
سقف ایاصوفیه نصب و بعدها  در زمان عبدالمجید الواح مدوری 
به خط ابراهیم افندی به جای این لوحه  ها قرار گرفتند. از زمانی 
که در این کشور حکومت جمهوری توسط  آتاتورک اعلام شد، از 

این بنای باشکوه به عنوان موزه استفاده می  شود. 

تماشایشکوهمعماریایتالیادرقلباستانبولابیانه،روستایبینظیرنطنزباقدمتیهزارساله

معرفیëزلالëترینëدریاچهëهایëجهان

احتمالا همه شــما وقتی به آب هایی کاملا زلال و شــفاف فکر 
می کنید،  تصویر و مکانی که معمولا به ذهن شما می رسد جزایری 
در کشور  مالدیو و یا بعضی دیگر از جزایر در سراسر جهان است که 
تصاویر  آن ها را در فضای مجازی و اینترنت دیده اید و با خود فکر 
کرده اید که  آیا این مکان ها واقعا وجود دارند و یا تخیلی می باشند. 
این تصاویر واقعیت  The pristine nature  طبیعت بکر است 
که ما  شــما را با این مکان های رویایی و زیبا آشــنا می کنیم از 
همراهی تک  تک شــما کاربران عزیز نازوب سپاسگزاریم. لحظه 

هایتان رویایی… 
خبر1-1 

دریاچهëملیسانیë–ëیونان
یکــی از زیباترین جاذبه های گردشــگری یونان، غــار و دریاچه 
ملیســانی  اســت. این غار در جزیره کفالونیا قرار دارد و یکی از 
شگفتی های  طبیعت است. این غار بسیار بزرگ است و وجود این 
دریاچــه، زیبایی  آن را خیره کننده کرده اســت. حداقل ۳ دلیل 
بــرای دیدن این مکان دیدنی  در یونان وجود دارد: ابتدا به خاطر 
آب بسیار صاف و زلال آن، دوم به  خاطر تاریخچه ۲۰ هزار ساله ای 
که دارد و ســوم بــه خاطر 
افسانه هایی  که در مورد این 

مکان وجود دارند. 
در یــک روز آفتابی، آب این 
دریاچه مملو از تشعشع های 
نور  می شــود.  کننده  خیره 
ناحیه ی بیرونی غار ملیسانی 
در میان جنگل ها محســور 
شده و  درون آن با دریاچه ای 
شفاف و زلال با شکوه هرچه 
تمــام می درخشــد.  یکی از 
بیرون  به  این غار  سالن های 
باز می شــود و به راحتی نور 
به  داخل غار وارد می شــود و 
زلالی آب دریاچه را نشــان 

می دهد. 

ëایالات ë– ëکریتر ëدریاچه
متحده

این دریاچه یک الماس واقعی 
در پارک ملــی ایالت اورگن 
دریاچه  آمریکاســت.  ایــن 
۷۷۰۰ ســال پیش هنگامی 
که آتشفشان »موزامو« فوران 
 کرد، تشکیل شد. این دریاچه 
عمیق ترین دریاچه در آمریکا 
اســت. در  حالــی که منبع 
آب بســیاری از دریاچه ها، 
رودخانه ها می باشند، ولی آب 
 دریاچه کریتر فقط از طریق 
باران و برف تامین می شود و 
آب این  دریاچه هر ۲۵۰ سال 
یکبار به طور کامل جایگزین 
می شود. شاید به  همین خاطر است که این دریاچه دارای رنگ آّبی 
ویژه و منحصر به  فردی است. دریاچه شگفت انگیز کریتر یکی از 

مقدس ترین دریاچه ها  برای بومیان آمریکا می باشد. 
خبر3-1 

دریاچهëفلتëهدë–ëایالاتëمتحده
دریاچه فلت هد که در ایالت مونتانا واقع شــده است، بزرگترین 
دریاچه  آب شــیرین در نواحی غربی آمریکا اســت. این دریاچه، 
زیستگاه انواع  مختلفی از ماهیان از جمله: قزل آلا، ماهی سفید، 
ماهی خاویار و …  اســت. ماهیگیری، شــنا و اسکی روی آب از 
جمله فعالیت های محبوب  در این مکان محســوب می شوند، اما 
هیچ کدام از آن ها قابل مقایســه با  گــردش روی دریاچه با یک 

قایق نیستند. 
آب این دریاچه آنچنان شــفاف اســت که به نظر می رسد قایق 
بر روی هوا  شــناور اســت نه بر روی آب! در واقع منبع آب این 
دریاچه آّب هایی  می باشــد که اغلب حاصل ذوب شدن برف های 
کوهستان های اطراف این  دریاچه می باشند که موجب می شود تا 

شفافیت و زلالی آب این دریاچه  فوق العاده بالا باشد. 
خبر4-1 

دریاچهëپنجëگلë–ëچین
دریاچه پنج گل در کشور چین یکی از میراث های جهانی یونسکو 
است  که در پارک ملی دره جیوژایگو قرار گرفته است که علاوه بر 
آبی  زلال همچون آینه، به دریاچه پنج رنگ نیز معروف است. این 
دریاچه  عمق کمی دارد و همین از علت های زیباتر شدن دریاچه 
است، تنه های  درختان و گیاهان گوناگون در زیر آب دریاچه پنج 
گل آرمیده اند. تابیدن  نور خورشید به آب دریاچه و انعکاس رنگ 
گیاهــان در آب زلال  منظره ای فوق العاده را پدید آورده اســت. 
سایه ی فیروزه ای، سبز، زرد  و نارنجی را در این دریاچه همزمان 

می توانید ببینید. 
خبر5-1 

دریاچهëگرونرë–ëاتریش
دریاچه گرونر یکی از رمز آلود ترین دریاچه هایی است که هر کس 
در  موردش چند خطی بخوانــد، حتما دلش می خواهد روزی به 
آن سفر کند و  یکی از عجیب ترین دریاچه هایی است که می توان 
به چشم دید. دریاچه  گرونر با نام دیگر دریاچه سبز نیز شناخته 
می شــود. چرا که دور تا دور  این دریاچه پوشیده شده از درختان 
سرســبز سر به فلک کشــیده که  انعکاس آن ها در آب های زلال 
دریاچه می افتد و به خاطر پوشش  مرجانی کف دریاچه، در عین 

زلال بودنش به رنگ سبز دیده می شود. 
در فصل زمستان دریاچه گرونر در حالت عادی خود به سر می برد 
و  دارای عمق ۵ متری است که در اطرافش می توانید پل و راه های 
سنگی  زیبایی را مشاهده کنید. اما در فصل تابستان با گرم شدن 
هوا و آب شدن  برف ها و ورود این آب به دریاچه، عمق آب دریاچه 
به ۱۱ متر و دو  برابر حالت عادی می رسد. این افزایش حجم باعث 
به زیر آب رفتن  اطراف دریاچه می شود. به گونه ای که نیمکتی که 
مردم بر روی آن  می نشستند و یا مسیر ها و پل هایی که از آن عبور 
می کردند به همراه  درختان اطراف دریاچه به زیر آب فرو می روند. 

گردشگری ایران

در 85 کیلومتری شهر گرگان و در 60 کیلومتری جنوب کردکوی،  روستای جهان 
نما با آب و هوایی ییلاقی قرار گرفته است. این روستا  به عنوان یکی از مناطق بکر 
و طبیعی حیات وحش کشور شناخته می  شود. شواری عالی حفاظت محیط زیست 
کشــور در طی مصوبه ای در  سال 1352 روستای جهان نما را جز مناطق حفاظت 
شده اعلام کرد.  این روستا همچنین از قدمتی تاریخی برخوردار است. جنگل های 
دهکده  جهان نما دارای درختانی پهن برگ و ســوزنی بوده و وجود انواع  جانوران 
وحشی و برج تاریخی رادکان که از منابع اکوتوریستی گلستان  بوده، به جذابیت و 
محبوبیت این روســتا افزوده است. ییلاق جهان نما در  داخل منطقه حفاطت شده 
قرار گرفته و منطقه حفاظت شده جهان نما  بیشتر مساحتش در کردکوی گلستان 
واقع شده و در این جنگل، مناطقی  با ارتفاع 600 متر تا 3000 متر را شاهد هستیم. 
این جنگل نیز یکی از  جاذبه های دیدنی گلســتان به شمار می رود و اسم خودش 
را از روســتا به  امانت دارد. اگر تدابیر لازم در این روستا اندیشیده شوند، می توان 
با  احداث امکانات گردشــگری روســتای جهان نما را به یک مکان پر از  گردشگر و 
توریست تبدیل کرد. هیچ جایی در این اطراف دارای چشم  اندازهای زیبا به مانند 
خودش نیست. آب و هوای خوب این منطقه و  نزدیکی آن به گرگان از مزیت های 
ویژه گردشــگری روستای جهان نما  بوده که می تواند مورد توجه مسئولان امر در 
صنعت گردشــگری قرار  گیرد. گردشگران زیادی را در فصل های مختلفی از سال 

می تــوان در  ییلاق جهان نما دید که به صورت گروهــی یا فردی به کوهنوردی 
 مشــغول هســتند. از نظر آب و هوایی ییلاق جهان نما دارای فصل های  معتدلی 
است. هوای این منطقه در پاییز و زمستان بسیار سرد و در  تابستان ها شاهد آب و 
هوایی مطلوب و معتدل در روستا هستیم. از  نظر زیبایی از ییلاق جهان نما هر چه 
بگوییم، کم است. مناظر زیبای  طبیعی، چشمه ها و جنگل های سرسبز و ارتفاعات 
بی نظیر هر مسافر  و گردشگری را جذب خود می کند. کافی است یک بار گذرتان 
به  دهکده جهان نما بیفتد تا غرق در زیبایی ها و محو در تماشــای مناظر  شگفت 

انگیزش شوید.روستای جهان نما
ëëروستاëمحصولاتëوëاقتصاد

اقتصاد روستای جهان نما از زمان های گذشته تا به امروز به  کشاورزی و دامداری 
وابسته بوده و مردمش در فصل بهار و تابستان به  کشت محصولاتی چون جو، سیب 
زمینی، گندم، ســبزیجات روی می  آورند. محصولات دامی مانند شیر، کره، پنیر، 
ماســت، گوشت و پشم در  این روستا توســط اهالی زحمت کش و پر تلاش تولید 

و مقداری از آن  برای مصرف شخصی و بخشی هم برای فروش عرضه می شوند. 
ëëنماëجهانëروستایëبهëدسترسیëمسیر

برای رفتن به دهکده جهان نما می توانید از شهر کردکوی یا گرگان  اقدام نمایید. 
یک مســیر برای رسیدن به این روستا 70 کیلومتر بوده که  از کردکوی شروع می 

شــود و از کردکوی به سمت پارک جنگلی  کردکوی حرکت می کنید و بعد از آن 
به روســتای رادکان و بعد به  روستای درازنو و سرانجام به ییلاق جهان نما خواهید 
رسید. باید توجه  داشته باشید که چیزی در حدود 30 کیلومتر از این مسیر خاکی 
بوده و  بهتر اســت ماشین شــما از نوعی باشد که در جاده های خاکی بتواند بدون 
 مشــکل حرکت کند یا اینکه مهارت لازم جهت عبور از جاده های خاکی  را داشته 

باشید. 
ëëروستاëرسومëوëآدابëوëفرهنگ

عید نوروز جایگاه خاصی در بین اهالی روســتا دارد و همچنین سیزده  بدر، مراسم 
شب یلدا و چهارشنبه ســوری در نزد مردم روستا گرامی و  پاس داشته می شوند. 
انواع موسیقی محلی به همراه آوازهای محلی  کتولی در مراسم عروسی و در جشن 
های این روستا به اجرا در می  آیند. فرهنگ اصیل مردم دهکده جهان نما همچنان 
از گذشــته تا به  امروز حفظ شــده و مردم این روستا به سنت ها و آیین رسمی و 
ســنتی  احترام خاصی قائل هســتند. در این روستا مردم در ماه محرم مانند مردم 
 دیگر شــهرها و روســتاهای ایران به عزاداری می پردازند. در ایام عید  مانند عید 
غدیر، قربان و فطر مردم روســتا همگی غرق در شــادی و  ســرور می شوند. اکثر 
مردم این روســتا مانند مردم دیگر روستاهای  گلستان لباس می پوشند. در مراسم 
ها و جشن هایی که در روستای  جهان نما برگزار شده، برخی از زنان لباس محلی 
گرگان کتولی و  گرگان قدیمی بر تن می کنند. غذای مردم روســتا نیز اغلب برنج 
بوده و  همچنین لبنیاتی مانند ماست، شیر، پنیر و کره که دست آورد زحمت  های 
خودشان هستند، بر سر ســفره آن ها همیشه وجود دارند. البته  غذاهای گوشتی، 
انواع خورشــت ها، کباب و انواع آش ها از دیگر  غذاهای مردم روســتای جهان نما 

به حساب می آیند. 
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